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انتشار کتاب 4 گفت و گوی صریح با هاشمی رفسنجانی

ناگفته های آیت الله از جزئیات 
زندگی خصوصی و سیاسی

عضو هیات رئیسه کمیسیون فرهنگی مجلس

اوقاف با قدمگاه های جعلی  برخورد کند

واکنش علم الهدی به برگزاری کنسرت در قم

آیت الله موحدی کرمانی در خطبه های نماز جمعه تهران:

روز تاسوعا ورزشگاه آزادی سیاه پوش شود

پاییز با ریزش نامزدهای احتمالی انتخابات آغاز شد و تنها در نیمه اول ماه اول این فصل، پنج چهره مطرح اعلام کردند که 
کاندیدای ریاست جمهوری 96 نمی شوند.

یک سنت قدیمی در انتخابات ایران وجود دارد و آن اینکه معمولا در نیمه دوم سال پیش از انتخابات ریاست جمهوری، 
خبرهای انتخاباتی به اوج خود رسیده و اصطلاحا فضا انتخاباتی می شود. به این ترتیب چندان عجیب نیست اگر می بینیم هنوز 

مهر به نیمه نرسیده، اخبار انتخابات فراتر از حد انتظار داغ شده است...

 سریال انصراف کاندیداهای ریاست جمهوری در پاییز پسااحمدی نژاد

 هشدار به اصولگرایان 
درباره نامزدهای بادکنکی!

کتاب »در آینه« با عنوان فرعی »چهار گفت و گوی صریح 
و صمیمی با آیت الله هاشمی رفسنجانی« توسط انتشارات 
کویر منتشر شد.  این کتاب حاصل چهار گفت و گوی شفاهی 
غلامعلی رجایی استاد دانشگاه در رشته تاریخ و مشاور آیت 

الله هاشمی رفسنجانی با وی، طی دو سال اخیر است.
پرسش های بی شمار و بسیار جزئی رجایی، کندوکاوی 
تازه در زندگی شخصی آیت الله هاشمی است؛ این سوال ها 

صریح و مبتنی بر زوایای ناگفته یا کمتر گفته شده از هشت 
دهه زندگی خصوصی و مسئولیت های اجتماعی هاشمی 
رفسنجانی است. از آیت الله هاشمی طی این مصاحبه ها 
درباره موضوعات مختلفی اعم از تبار و خاندان، دوره نوجوانی، 
مهاجرت به قم، شرح یک روز کاری و یک روز تعطیل و برخی 
مطالب ویژه  شخصی پرسیده شده است که با صراحت به همه 

پرسش ها پاسخ شده است...
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روزنامه صبح ایران
پرداخت  اینکه  بیان  با  قم  استان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
تسهیلات نوسازی و بازسازی اماکن روستایی نیز از وظایف بنیاد مسکن است، 
ابراز داشت: تا امروز بالغ بر 10 هزار فقره تسهیلات نوسازی و بازسازی پرداخت 

شده که از این تعداد 7 هزار واحد پایان کار دریافت کرده اند.
غلامرضا صالحی در گفتگو با خبرنگاران با تبریک 15 مهر روز ملی روستا 
به تمام روستاییان استان اظهار داشت: هدف این نام گذاری ارج نهادن به مقام 
روستاییان عزیز است که در تمام عرصه ها از جمله تولید، دفاع، انقلاب و فرهنگ 
با کمترین امکانات بیشتر نقش را ایفا کردند. وی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

را مهم ترین دستگاه اجرایی در زمینه توسعه و عمرانی روستاها 
دانست و گفت: افتخار بنده و مجموعه همکارانم در این نهاد 

انقلابی خدمت به مردم عزیز روستاها است. مدیرکل بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی استان قم، تهیه و اجرای طرح های 

هادی، تأمین زمین برای متقاضیان فاقد مسکن، صدور 
اسناد اماکن روستایی و نوسازی و بهسازی منازل غیر 

مقاوم روستاها را از جمله وظایف قانونی بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی برشمرد...

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خبرداد

پرداخت 10 هزار فقره تسهیلات نوسازی به روستائیان قم
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با فساد مبارزه نکنیم نظام را ساقط می کند

هما یش 
شیرخوارگان 

حسینی برگزار شد

همایش شیرخوارگان حسینی با اجتماع مادران و حضور 
کودکان 6 ماهه خود، روز جمعه همزمان با پنجمین روز از ماه 
محرم در حرم مطهر امام رضا )ع( وحضرت معصومه )س( دیگر 
بقاع متبرکه و امامزادگان م مساجد و حسینیه های سراسر 

کشور و برخی از کشور های جهان برگزار شد.
بر پایه این گزارش، در این آیین که در صحن های مختلف 
حرم مطهر کریمه اهل بیت )ع( برگزار شد، مادران با پوشاندن 
لباس های مخصوص شیرخوارگان حسینی به نوزادان خویش، 

یاد 6 ماهه کربلا، حضرت علی اصغر )ع( را گرامی داشتند.
در این آیین مادران با بستن پیشانی بند »یاعلی اصغر )ع(« و 
گرامی داشت یاد این طفل در واقعه عاشورا، اشک ماتم ریختند.
مداحان مکتب اهل بیت عصمت و طهارت )ع( با مدیحه 
سرایی و روضه خوانی، یاد طفل شهید روز عاشورا را گرامی 
داشتند. طنین لالایی »علی اصغر )ع(« از فضای ملکوتی حرم 
حضرت معصومه )س( به گوش می رسید و مادران قمی یکنوا با 

ندای یا علی اصغر )ع( به عزاداری پرداختند.
شرکت کنندگان در این آیین کودکان خویش را بر روی 
دست گرفتند تا مظلومیت طفل 6 ماهه کربلا را به تصویر 

بکشند.
دیروزمسجد مقدس جمکران نیز میزبان مادران و کودکان 
6 ماهه ای بود که برای زنده نگهداشتن قیام حضرت اباعبدالله 
الحسین )ع( و همنوایی کردن با گریه ها و تشنگی حضرت علی 
اصغر )ع( شرکت کرده بودند. همایش شیرخوارگان حسینی 
همزمان با سراسر کشور در بقاع متبرک امامزادگان، مساجد 
و حسینه های استان قم نیز برگزار شد. همایش شیرخوارگان 
حسینی به همت مجمع جهانی حضرت علی اصغر )ع( جمعه 

اول ماه محرم اجرا می شود. 7
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چرا این قدر انتقاد زیاد است؟
 خاطرۀ اولین کلاس دانشگاهی خود را در چهارم بهمن 
۱۳۵۵، نه تنها به یاد دارم بلکه با آن زندگی می کنم. ۸ صبح 
بود و استاد کامپیوتر وارد کلاس شد و بلافاصله سه واژه 
روی تخته نوشت: داده ها، پردازش و ستانده ها یا ورودی 
ها، پردازش و خروجی ها. او گفت: کامپیوتر بر اساس این 

سه واژه بنیان نهاده شده است؛ اما استاد کامپیوتر با نکته مهم تری ادامه داد: کل زندگی بر 
اساس این سه واژه ساخته می شود. اگر بیمار می شویم )خروجی( به خاطر نوع رژیم غذایی 
و ساختاری است که در آن زندگی می کنیم )ورودی ها(. جسم انسان، این ورودی ها را 
پردازش می کند. اگر کسی شنا کردن می داند ممکن است به خاطر این باشد که پدر و مادر 
در شش سالگی، او را در کلاس شنا ثبت نام کردند. کلاس شنا، این مهارت را به او آموخت. 
اگر هوای تهران آلوده است بخاطر سیاست های غلط شهری و اقتصادی طی نیم قرن 
گذشته است. جغرافیای تهران و اطراف، محل اجرای این سیاست ها و تصمیم گیری های 
غلط بوده است. اگر کسی مؤدب نیست در مجموع به خاطر این است که خانواده، مدرسه 
و فرهنگ عمومی، از این نوع تربیت شخصی غفلت کرده اند. در فقدان تربیت، روح و روان 
و فکر فرد، بی ادبی را طبییعی قلمداد می کند. اگر کسی حداقل انتظارات از دیگران را دارد 
عمدتاً بخاطر تربیتی است که در خانواده شده، اعتماد به نفس پیدا کرده و توانایی بدست 
آورده که متکی به آنهاست. قدرت فکر و تجزیه و تحلیل و زحمت کشیدن مداوم فرد، این 
خصلت بسیار مثبت را فراهم آورده است. انتقادات زیاد است چون ما انتظارات غیر واقعی 
داریم. هیچ خروجی بدون دلیل نیست. در پایتخت دانمارک، ۵۰ درصد مردم با دوچرخه 
تردد می کنند. ۴۰۰ کیلومتر خطوط دوچرخه سواری ساخته شده است و ۶۳ درصد 
نمایندگان مجلس با دوچرخه به پارلمان می روند.  تعداد دوچرخه در پایتخت )۵۶۰/۰۰۰( 
از جمعیت شهر )۵۲۰/۰۰۰( بیشتر است. ۲۵ درصد از مردم با دوچرخه باری، فرزندان خود 
را به مدرسه برده و یا خرید هفتگی خود را انجام می دهند. مردم پایتخت دانمارک در سال 

۱/۲ میلیون کیلومتر سفر دوچرخه ای می کنند. 
استفاده به مراتب کمتر از انرژی های فسیلی، محیط زیست سالم، کم نیازی به اتوموبیل 
و شهرهای خلوت تر و زیباتر، نتایج این عملکرد هستند. اقدام و تداوم جدیت عامه مردم و 
مسئولین دانمارکی برای تصمیمی که چهل سال پیش گرفتند، این خروجی ها را به ارمغان 
آورده است. بنظر می رسد بسیاری از ما، خروجی های بدون زحمت و مجانی می خواهیم. آیا 
می توان بدون ورودی، انتظار خروجی داشت؟ رقابت نمی کنیم ولی کارآمدی می خواهیم. 
هر آنچه می خواهیم به دیگر کشور ها می گوییم و انتظار داریم آنها به ما احترام بگذارند و 

هیچ نگویند. 
در خفا پشت سر افراد هر کار منفی انجام می دهیم و بعد به همان افراد تبریک عید 
نوروز می فرستیم و می گوییم ارادتمند شما هستیم.  به همسایه توهین می کنیم و بعد 
می گوییم چرا مدتی است ما را محل نمی گذارد! از اتوموبیل تا می توانیم زباله پرتاب می کنیم 
بعد می گوییم چرا شهر ما تمیز نیست. دوستان خود را به کار می گماریم بعدی می گوییم 

تصمیم گیری ها در کشور، تخصصی نیست. 
بعد از شامی که ساعت ۱۰ یا ۱۱ شب می خوریم کلی میوه و شیرینی می خوریم، بعد 
بیمار می شویم در CCU می گوییم قسمت ما این بوده است. با گفتن حرف های نسنجیده، 
انجام کارهای بدون فکر قبلی و نسبت دادن های غلط به افراد، آنها را ناراحت می کنیم و 
دوستی ها را نابود می کنیم بعدی می گوییم دست خارجی در کار است. ورودی های ما خیلی 
ایراد دارد. فکر، مشورت، سؤال، آینده نگری، هماهنگی، همکاری، حمایت و خویشتن داری 
در ورودی های ما ضعیف است. در شلیک کردن به خود هنرمندیم. هزاران مجوز برای چاه 
عمیق در اطراف دریاچه ارومیه طی چندین دهه صادر کردیم تا دریاچه در کنار عوامل دیگر 
خشک شد. چه تصمیم گیرندگان و چه جامعه مدنی متوجه پی آمدهای دراز مدت نشدند. 
بنابراین، اگر از منظر ورودی-پردازش-خروجی به مسایل کشور نگاه کنیم، وضع بسیار 
طبیعی داریم و خروجی های ما حالت عادی دارند مانند فردی که ۳۵ سال سیگار بکشد 
طبعاً باید در انتظار انواع بیماری ها به عنوان خروجی در جسم خود باشد. کاری را بدون فکر 
پیش بردن، حتماً پی آمد دارد. وقتی وزارت خارجه کشور، زبان حقوقی رایج جهانی و زبان 
مؤدب سنتی ایرانی را کنار می گذارد و کشور دیگری را فاسد خطاب می کند باید در انتظار 
تعدد کنفرانس ها و اقدامات ضد ایرانی همان کشور در نیویورک بنشیند. ممکن است در 
پاسخ این نکته گفته شود آنها شروع کردند. پاسخ مجدد این است: در هر نوع نزاعی باید 
زبان حقوقی داشت؛ خشم را فروبست و ورودی های منطقی، عقلی و مؤدبانه به کار گرفت. 

نزاع و تقابل جزء مهمی از زندگی بشری است.  
اگر مجموع نویسندگان و علاقمندان به کشور و آیندۀ آن بخواهند کارهای مثبت ماندنی 
انجام دهند چه بسا باید بر ورودی ها تأکید کنند و آنها را منطقی تر نمایند تا در پردازش 

منطقی، خروجی ها به نفع جامعه و کشور باشد. 
هر عملی، عکس العملی دارد. هرکنشی، واکنشی دارد. روابط میان افراد، همسایه ها، 
شهروندان، دولت و ملت، روابط میان سازمان ها و درنهایت کشورها، تابع این قاعده هستند. 
انسان هر بدی به دیگری کرد، باید به طور بالقوه و شاید بالفعل در انتظار واکنش باشد و هر 

خوبی کرد شاید هم خوبی ببیند. 
در این جهان مجازی، حواس اکثریت جمع است. اگر انتقاد می کنیم به ورودی ها هم 
توجه کنیم. مجانی در انتظار خروجی ها نمی توان نشست. بسیار مفید و سازنده خواهد بود 
اگر ایرانیان روان پزشک مطالعه کنند چرا بسیاری از ما تصور می کنیم دیگران چه در داخل 

و چه در سطح جهانی نباید به کارهایی که ما انجام می دهیم واکنش نشان دهند. 
به عنوان یک فرضیه اولیه، ظاهراً خود را خیلی حق به جانب قلمداد می کنیم. بحث 
ورودی-خروجی به تاریخ ۱۷۰ سالۀ اخیر ما نیز مربوط می شود زیرا یکی پس از دیگری، 
نهضت های اجتماعی و اصلاحی شکل گرفته تا جامعه به طرف آزادی، عدالت، استقلال، 
توسعه، رفاه، پیشرفت، اخلاق مداری، احترام بین المللی و در یک کلام به طرف سعادت 
پیش برود اما کمتر بر کیفیت و کمیت ورودی ها توجه کرده ایم و یک منحنی سینوسی 

را تجربه کرده ایم. 
آنها،  از  باشد، یکی  اگر تمدن حداقل تکنیکی جهان معاصر چند ستون داشته 
خودانتقادی و اصلاح از داخل است. بدون خودانتقادی و تغییر ورودی ها، خروجی ها متحول 
نمی شوند. ورودی ها نیز از خود شروع می شوند. هر فرد و جامعه ای، مسؤول ورودی های 
خودش است چه ورودی های مثبت و چه منفی. هر فردی و کشوری باید وضع خود را 
به تناسب عقلانیت، تصمیم گیری های منطقی درازمدت، خلوص، احترام، پرکاری، دقت، 

مشورت، همکاری بسنجد.
خاطرم هست در ۱۷ خرداد ۱۳۸۵ به صورت تصادفی با استاد محترم دانشگاه تهران، 
آقای دکتر جمشید ممتاز هم سفر بودم. هنگام صرف چای به من گفت: معیاری در ارزیابی 
افراد دارم: گله و شکایت نمی کنند، انتظاری هم از دیگران ندارند و متمرکز بر فعالیت های 

خود هستند. 
دکتر ممتاز یکی از بهترین ورودی های فکری در زندگی را به من هدیه داد. مولانا می 

فرماید:
از مکافات عمل غافل مشو

گندم از گندم بروید جو ز جو

 قانون بر حاکم 
یا حاکم بر قانون

از دیرباز دو دیدگاه و دورویه پیش روی حاکمیت ها 
در سطح خرد وکلان مطرح بوده که حاکمیت باید اراده 
ورفتارخود را باقانون منطبق کند یا قانون در خدمت خواست 

حاکم است.
این امر نه تنها در حاکمیت های سیاسی مطرح بوده وهست بلکه در موضوعات خرد 
و در سطح کنش های اجتماعی هم بین حاکمان محلی و خانواده هم مطرح می باشد که 
مقام حاکم می خواهد مقررات ومصالح را از روزنه نگاه خویش به تحلیل بنشیند نه اینکه 

تصمیمات خود را با نظامات ومقررات ملی و بالا دستی مقایسه کند.
مفاسد اقتصادی و سیاسی و اخلاقی که امروزه در در سطح دنیا و مرزهای کشور ودر 
کوی و برزن و در روابط خانوادگی دیده می شود ناشی ازاین است که روحیه یاغی گری در 
صاحبان قدرت اشاعه پیداکرده است وهرمقام وهرفردی، رفتار و خواست خویش را ملاک 
قانون، آن هم قانون خوب ومطلوب می داند نه اینکه در موضع مدیر خوب و حاکم موفق 
ویاهمسر و همسایه وشهروند شایسته، خود را با ملاکات قانونی مقایسه کند. خوب وخوبی 
ودرستی وراستی آن چیزی است که حاکم می گوید نه اینکه حاکمیتی دارای تراز مقبول 
است که مطابقتش با قانون بیشتر باشد! واین مشکل هر روز گسترده می شود وموجبات 

توسعه روزافزون فساد گردیده است.
مفسدان اقتصادی و اخلاقی و سیاسی و یاغیان کشوری و محلی تا قبل از مواجهه با 
قانون هیچگاه فکرنمی کردند که رفتارشان غیرقانونی است زیرا قانون را زاییده خود می 
پندا شته اند و خود را صاحب حق ودر کرسی قدرت مطلقه حاکم علی الاطلاق می دانسته 
اند وکسی را یارای گریز از دستورات خویش نمی دانسته است وامری رامطلوب می دانسته 
که با تصمیم او منطبق باشد لذا به نوامیس و سرمایه مادی و سیاسی و سرنوشت مردم و... 
حکمرانی می کند تاشاید در زمان گرفتاری به اشتباه خود پی ببرد و به راستی یا فریب 
عذرخواهی می کند. عذر خواهی دادستان سابق تهران، نسبت به بخشی از ستم های 
دوران حاکمیتش و شهید خواندن برخی از کشته شدگان زندان کهریزک، دقیقا نمودی از 
این نوع حاکمیت هاست که قانون را در رفتار وتصمیمات خویش تجسم و معنا می کر ده 
اند نه اینکه تصمیات خود را باقانون مقایسه کنند. این مصیبت در تمامی سطوح در حوزه 
های سیاست و اقتصاد و فرهنگ می تواند مستتر باشد و تازمانی که قانون شاخص کنش 
ها نباشد و قانون بر حاکمان حکومت نکند شاهد بروز چنین فجایعی و چه بسا بیشتر ازاین 
هم باشیم و تفاوت نمی کند چنین فردی پدر ومادر خانواده باشد یا ولی و رئیس و مفتی و 

واعظ و نویسنده و مدیر جزء و میانی یا ارشد.
تنها راه درمان مفاسد اقتصادی، اجتماعی و سیاسی واخلاقی »قبول اصل حاکمیت 
قانون است« وبس؛ و الا برتردانستن و به حاکمیت درآوردن مصالح مادی و شرعی و سیاسی 

نتیجه ای جز استبداد صاحب قدرت و یاغی گری صاحب قدرت نخواهد داشت.
به امید روزی که سرزمین و رفتار های عمومی ما نشانگر فانون برحاکم باشد نه حاکم 

بر قانون.

آیت الله موحدی کرمانی در خطبه های نماز جمعه تهران:

روز تاسوعا ورزشگاه آزادی سیاه پوش شود
خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به برگزاری دیدار سه شنبه تیم های ملی فوتبال ایران 
و کره جنوبی در ورزشگاه آزادی همزمان با تاسوعای حسینی، گفت: برگزاری این مسابقه 
فوتبال مسئله عجیبی شده است. از طرفی تذکرات داده شده و از طرفی هم گفته شده است 

اگر آنرا تعطیل کنیم توالی فاسد زیادی خواهد داشت.
آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی در خطبه های نماز جمعه تهران اظهار داشت: 
من در این زمینه وارد نمی شوم ولی می گویم که اگر قرار است در شب عاشورا مسابقه 
فوتبالی برگزار شود باید فضای مسابقه صد درصد عاشورایی و کربلایی باشد و در و دیوار 
ورزشگاه تمام سیاه پوش باشد و فریاد یا حسین )ع( بلند باشد و همه تماشاگران فریاد یا 

حسین )ع( سر دهند.
نباید فقر در جامعه اسلامی وجود داشته باشد

خطیب نماز جمعه تهران، افزود: منکراتی مانند فساد اداری، رشوه، بالابودن آمار طلاق، 
مصرف مواد مخدر، سوءاستفاده های کلانی که از بیت المال می شود مانند حقوق های 
نامتعارف و حجم منکرات داخلی باید مشخص و خطرات آن تببین شود و وظیفه مسوولین 
در این زمینه را معین کردوی افزود: مسوولین فرهنگی نیز باید در این زمینه دست به 
دست هم بدهند و ببینند که چه چیزی اینگونه مشکلات را ایجاد کرده است. عضو مجلس 
خبرگان رهبری در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه نباید فقر در جامعه اسلامی 

وجود داشته باشد، گفت: اقتصاد مقاومتی در رفع فقر بسیار تاثیر دارد.
عده ای از آمریکا می ترسند

آیت الله محمد علی موحدی کرمانی همچنین در خطبه اول نمازجمعه این هفته 
تهران، گفت: امروز عده ای در مقابل آمریکا ترسو هستند و همین امر اجازه نمی دهد 

خواسته واقعی رهبر معظم انقلاب را جامه عمل بپوشانند.
موحدی کرمانی خاطرنشان کرد: امروز عده ای در مقابل آمریکا مجذوب شده اند و 
توانایی ایستادگی در مقابل آمریکا را ندارند. خطیب جمعه تهران به اقدام های امام راحل در 
مبارزه با رژیم گذشته اشاره کرد و ادامه داد: بسیاری همان زمان می گفتند امام به تنهایی 

نمی تواند در مقابل آمریکا بایستد اما دیدیم که امام ایستاد و پیروز شد.
موحدی کرمانی بیان کرد: رهبر معظم انقلاب اقتصاد مقاومتی اقدام و عمل را راهکاری 
برای ایستادگی در برابر آمریکا مطرح کردند و تاکید کرده اند که باید حق خود را از آمریکا 

گرفت اما نباید چشم امید به این کشور داشت.
خطیب جمعه تهران با تاکید بر این که برخی حتی در سخنانشان می گویند که باید با 
آمریکا کنار بیاییم، تصریح کرد: نباید به امریکا چشم امید داشت. آیت الله موحدی کرمانی 
با تاکید بر این که بزرگترین نهی از منکر، مبارزه باسلطه آمریکاست، تصریح کرد: آل سعود، 

صهیونیستها و داعش ایادی آمریکا هستند.

علی اکبر ولایتی:

سفر رئیس جمهوری به کشورهای آسیایی
 در راستای منویات رهبری است

رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: سفر 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی، رئیس جمهوری به کشورهای جنوب شرق آسیا 

در راستای اجرای منویات رهبر معظم انقلاب مبنی بر نگاه بر شرق است.
علی اکبر ولایتی عصر پنجشنبه پس از دیدار با هیات اقتصادی سوریه در جمع 
خبرنگاران افزود: سفر رئیس جمهوری به کشورهای ویتنام، مالزی و تایلند سفر بسیار 
مهمی است. وی افزود: بر اساس خط مشی ای که رهبر معظم انقلاب ترسیم فرموده اند 
مبنی بر اینکه نگاه به شرق داشته باشیم، ضرورت دارد که ما به این موضوع اهمیت دهیم.

ولایتی ادامه داد: نگاه به شرق مستلزم توسعه روابط با کشورهای آسیایی است از این رو 
دیدارهای انجام شده در این سفر ارزشمند است. رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: سفر رئیس جمهوری به ویتنام با توجه به سابقه انقلابی 
آن و توسعه اقتصادی که داشته اند اهمیت دارد، همچنین سفر به مالزی هم به عنوان 
کشور مهم اسلامی و عضو مهم »آ س آن« قابل توجه است. ولایتی یادآور شد: حضور 
رئیس جمهوری در تایلند برای برگزاری مجمع کشورهای آسیایی از لحاظ منطقه ای و 
قاره ای ارزشمند است. رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
ادامه داد: سفر اخیر رئیس جمهوری، حکایت از این دارد که سیاست خارجی ایران بر اساس 
رهنمودهای رهبر معظم انقلاب سیاستی فراگیر است که فقط منحصر به غرب نیست. وی 
افزود: با توجه به اینکه آینده دنیا بیش از غرب در آسیا رقم خواهد خورد، بنابراین زمینه 

سازی برای آینده روابط قاره ای بسیار مهم است.
ولایتی درباره مانور عربستان در خلیج فارس گفت: عربستان در سوریه، لبنان و عراق 
دست به کارهای نمایشی زد و شکست خورد تا زمانی که آنها با کشورهای منطقه سر جنگ 
داشته باشند ضرر می کنند و شکست خواهند خورد مگر آنکه دیدگاه خود را تغییر دهند.

ولایتی تاکید کرد: عربستان باید با همسایگان خود حسن همجواری داشته باشد و در 
مسائل داخلی آنها دخالت نکند.

رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به سئوالی 
مبنی بر این که به نظر می رسد روسیه با آمریکا در مورد آتش بس در سوریه به توافق 
نرسیده اند و قرار است ترکیه با روسیه در مورد سوریه وارد مذاکره شود؟ گفت: باید به مردم 

و دولت سوریه مجال داده شود تا با تروریست مقابله شود.
وی ادامه داد: سوریه در مذاکرات صلح حاضر شد ولی آمریکایی ها با بمباران دیرالزور 

آتش بس را شکستند.

در پاسخ به اظهارات سخنگوی وزارت خارجه آمریکا

قاسمی:  دیپلماسی تنها گزینه 
حل بحران سوریه است

سخنگوی وزارت امور خارجه ایران درباره استفاده از گزینه های غیردیپلماتیک در سوریه 
هشدار داد.

بهرام قاسمی در واکنش به اظهارات جان کربی، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا که 
استفاده از گزینه های غیردیپلماتیک در حل بحران سوریه را محتمل دانسته بود، گفت 
که شش سال جنگ، کشتار مردم بی گناه و بی دفاع، تخریب تمامی زیرساخت ها و آوارگی 
مردم سوریه، بی حاصلی توسل به خشونت، خونریزی و توسعه و ترویج تروریسم  را به اثبات 
رساند. او به تمامی طرف های درگیر در بحران سوریه به خصوص کشورهای فرامنطقه ای 
 ـسوری را در اولویت  توصیه کرد راه حل های مسالمت آمیز به ویژه مذاکرات سوری 

تلاش های سیاسی خود برای حل این معضل قرار دهند.
وی افزود: بدون تردید همگان به این درک و باور خواهند رسید که دیپلماسی و گفت گو 

تنها گزینه حل بحران سوریه است.

محمد رضا عارف:

 نباید جامعه را درگیر التهاب دو قطبی کرد
رئیس فراکسیون امید در مجلس دهم شورای اسلامی تأکید کرد: برای اینکه جامعه 
در جریان انتخابات دو قطبی نشود باید آرمان ها و ارزش های انقلاب مدنظر همه جریان 

های سیاسی و احزاب قرار گیرد.
محمدرضا عارف در خصوص راه کارهایی که فضای انتخابات دو قطبی نشود، گفت: فراتر 
از اهداف احزاب و جریان های سیاسی، آرمان ها و ارزش های انقلاب اسلامی قرار دارد 
بنابراین اگر جریان های سیاسی به ارزش ها و شعارهای انقلاب توجه داشته باشند جامعه 
به واسطه انتخابات دو قطبی نمی شود. نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و 
پردیس در مجلس دهم شورای اسلامی ادامه داد: الگو قرار دادن آرمان ها و ارزشهای انقلاب 
در مسیر انتخابات به وحدت نظر و انسجام منتج می شود. این راهبرد را جریان اصلاحات 
در انتخابات مجلس در نظر گرفت و تلاش داریم همین مسیر را در انتخابات سال آینده 

در نظر بگیریم.

قائم مقام جامعه روحانیت:

وحدت اصولگرایان برای انتخابات 96
 در حال تحقق است

قائم مقام جامعه روحانیت مبارز با اشاره به تجربه موفق وحدت اصولگرایان در انتخابات 
مجلس دهم، گفت: وحدت همه  جانبه اصولگرایان در انتخابات ۹۶ در حال تحقق است

. حجت الاسلام سید رضا تقوی قائم مقام جامعه روحانیت مبارز با اشاره فرایند وحدت 
بین اصولگرایان در انتخابات سال ۹۶، اظهار کرد: آنچه که مهم است اصولگرایان باید به 
دنبال یک ائتلاف، اجماع و وحدت همه جانبه باشند که الحمدالله این امر در حال تحقق 
است. وی تاکید کرد: اصولگرایان تلاش می کنند تا ائتلافی موفقی که در زمان انتخابات 
مجلس شکل گرفت در این دوره از انتخابات ریاست جمهوری و شورای شهر تهران نیز 
با محوریت جامعه روحانیت تشکیل شود تا در این دوره نیز وحدتی چشم گیر و بی نظیر 

شکل گیرد.

علی لاریجانی:

قصد کاندیداتوری در انتخابات
 ریاست جمهوری 96 را ندارم

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: نامزد انتخابات ریاست جمهوری در سال 
۹۶ نخواهد شد.

علی اردشیر لاریجانی در حاشیه نشست شورای اداری کهگیلویه در دهدشت گفت: 
قصد نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ را ندارم. وی شایعات کاندیداتوری 
خود را در این انتخابات رد کرد. لاریجانی چینش کنونی مجلس شورای اسلامی را مطلوب 

ارزیابی کرد و اظهار داشت: مجلس دهم از مجلس نهم فعال تر است.

سرمقاله

ایران  اسلامی  جمهوری  رییس 
کوالالامپور  و  تهران  که  کرد  اعلام 
مصمم هستند سطح روابط خود را در 
مرحله نخست به دوره قبل از تحریم ها 
بازگردانده و در مرحله بعدی نیز بسرعت 
میزان مبادلات خود را به دو برابر افزایش 

دهند.
المسلمین دکتر  و  الاسلام  حجت 
حسن روحانی عصر جمعه در نشست 
نجیب  محمد  با  مطبوعاتی  مشترک 
رزاق نخست وزیر مالزی در کوالالامپور  
اظهارداشت: ما همچنین تصمیم داریم 
سال ۲۰۱۶ میلادی را به سال تحرک در 
توسعه و تقویت روابط مشترک در حوزه 
های اقتصادی، سیاسی، علمی و فرهنگی 
مبدل کنیم. دکتر روحانی که پس از 
مذاکرات خصوصی با نخست وزیر مالزی 

و شرکت در نشست مشترک هیات های عالیرتبه دو کشور، 
با خبرنگاران سخن می گفت، با ابراز قدردانی از میهمان 
نوازی ملت و دولت مالزی، اظهارداشت: روابط با آسیا و از 
جمله کشور دوست و برادرمان مالزی در سیاست خارجی 

جمهوری اسلامی ایران، جایگاه ویژه ای دارد.
رییس جمهوری با بیان اینکه ایران و مالزی دارای روابط 
بسیار خوب و برادرانه ای بوده اند اما در سالهای اخیر به دلیل 
تحریمها، روابط اقتصادی دو کشور کاهش یافته است، گفت: 
امروز تصمیم گرفتیم سطح روابط را در مرحله نخست به 
دوره پیش از تحریم ها بازگردانیم و در مرحله بعد نیز بسرعت 

آن را به دو برابر افزایش دهیم.
دکتر روحانی اظهارداشت: ما علاقه مندیم در شرایط 
پسابرجام و پساتحریم که سرمایه گذاری های فراوانی به 
سمت ایران سرازیر شده، مالزی هم در بخش های مختلف 

حضور داشته باشد. رییس جمهوری تصریح کرد: فضای 
بسیار خوبی برای فعالیت و سرمایه گذاری ایرانیان در مالزی 
و مالزیایی ها در ایران وجود دارد که دو دولت از این مسیر 

حمایت و پشتیبانی می کنند.
دکتر روحانی با بیان اینکه در دو نشستی که با نخست 
وزیر مالزی داشتیم درباره راههای حرکت سریع در روند 
همکاریها گفت و گو و تبادل نظر کردیم، گفت: مهمترین 
مساله تسریع در تحرک بخشیدن به روابط بانکی دو کشور 
است. ما همچنین باید بخش های خصوصی دو کشور را از 

ظرفیت های مشترک به طور کامل مطلع کنیم.
رییس جمهوری افزود: ایران از سرمایه گذاری شرکتهای 
مالزیایی در بخش های نفت، گاز و پتروشیمی حمایت می 
کند. دو کشور همچنین می توانند در زمینه صنایع غذایی 

حلال با هم مشارکت و همکاری کنند.
دکتر روحانی با اشاره به پیشرفتهای ایران و مالزی در 

فناوری های پیشرفته، گفت: دو کشور 
توافق کردند که همکاری های خود را در 
بخش های دانشگاهی و فناوری توسعه 

بخشند.
رییس جمهوری در ادامه به تقویت 
همکاری های دو کشور در عرصه توریسم 
و گردشگری اشاره کرد و افزود: ایران و 
توریستی  های  جذابیت  دارای  مالزی 
هستند و مردم دو کشور می توانند از این 
جاذبه ها لذت ببرند. همچنین زمینه های 
بخش  در  گذاری  برای سرمایه  فراوانی 
صنعت توریسم ایران وجود دارد که ما از 
مشارکت سرمایه گذاران مالزیایی در این 

زمینه استقبال می کنیم.
موضوع  به  روحانی همچنین  دکتر 
روغن پالم که مالزی یکی از صادرکنندگان 
آن است، اشاره و با بیان اینکه نخست 
وزیر مالزی اشاره دارند که مالزیایی ها از این روغن استفاده و 
سلامتی آنان نیز خوب است، گفت: برای تبیین ویژگی های 
این روغن از لحاظ سلامتی، ما منتظر سفر هیاتی از طرف 

مالزی به ایران هستیم.
رییس جمهوری، گفت و گو درباره دنیای اسلام و مسایل 
منطقه را از دیگر محورهای تبادل نظر با نخست وزیر مالزی 
دانست و افزود: موضوع اختلافات ناخواسته ای که از طرف 
دشمنان به جهان اسلام تحمیل شده به عنوان یک نگرانی 
مشترک بود و هر دو معتقد بودیم که همه مذاهب اسلامی 
یک هدف دارند و از یک ریشه و سرچشمه، نشات گرفته اند.

دکتر روحانی افزود: همچنین معضل تروریسم به عنوان 
یک نگرانی مشترک در منطقه و جهان مورد نظر دو طرف 
بود و تاکید داشتیم که دولت ها و کشورها در مبارزه با 

تروریسم باید از همه ابزارها استفاده کنند.

دکتر روحانی در نشست مشترک مطبوعاتی با نخست وزیر مالزی تاکید کرد:

تبدیل سال 2016 سال تحرک در توسعه و تقویت روابط
اخبـــار

 فرمانده نیروی دریایی سپاه گفت: هیچ قدرت و توانی 
نمی تواند بر ملت ایران که روال و مسیر شهدا طی می کندو 

هر روز بر توان خود می افزاید مسلط شود.
 سردارعلی فدوی در یادواره بیست و نهمین سالگرد 
شهدای خلیج فارس در بوشهر با گرامیداشت یاد و خاطره 
شهدای والامقام و با تسلیت ایام ماه محرم به جایگاه ایثار 
و شهادت پرداخت و اظهار داشت: فداکاری و ایثار امام 
حسین )ع( و یارانش که خونشان در خاک سرزمین گرم 
کربلا ریخته شد مبنایی شد برای بندگان خدا که می توان 
با جاری شدن خون و جهاد در راه خدا پایداری اسلام  را 

نگه داشت.
وی با بیان اینکه خیل عظیمی از ملت جهان راه امام 
حسین )ع( در پی گرفته اند تصریح کرد: در زمانی زندگی 
می کنیم که خیل عظیمی از مردم راه امام حسین )ع( در 

پی گرفته اند و دنبال رو مسیر امام راحل هستند.
فرمانده نیروی دریایی سپاه با بیان اینکه شهدا از بهترین 
بندگان خدا بودند گفت: اگر به زوایای ریز زندگانی شهدا 
در درون خانواده پی برده شود در می یابیم که همه شهدا از 

بهترین بندگان خدا و این سرزمین بوده اند.
فدوی با بیان اینکه هیچ راه و هیچ مقاومی مانند مسیر و 
جایگاه شهیدان نیست تاکید کرد: این شهیدان با توانمندی 
در برابر شیطان بزرگ آمریکا ایستادند، مقابله کردند، 

شکست دادند و آنها را تحقیر کردند.
توسط  آمریکا  تحقیر  بزرگ ترین  اینکه  بیان  با  وی 
شهیدان نبرد مستقیم با آمریکا در خلیج فارس ایجاد شد 
افزود: شهیدان نبرد مستقیم با آمریکا، شیطان بزرگ را در 

خلیج فارس شکست دادند که به اعتراف دشمن در سال 
۱۳۶۶ و ۱۳۶۷ فرزندان خمینی )ره( آنها را به چالش و 

انفعال کشاند.
فرمانده نیروی دریایی سپاه با اشاره به اظهارات وزیر 
دفاع آمریکا در افزایش توان در خلیج فارس خاطر نشان 
کرد: ۱۰۰ روز پیش وزیر دفاع آمریکا در پایگاه  نظامی 
آمریکایی در یکی از کشورهای جنوب خلج فارس گفت که 
آمریکا و هم پیمانانش به دنبال ایجاد توانی هستند که در 

مقابل ایران توان بازدارندگی ایجاد کنند.
فدوی افزود: این ترس و هراس دشمن و افزایش توان 
رزمندگان با پایداری و استقامت  در راه خدا به وجود آمده 
است. وی با بیان اینکه ایران اسلامی کشوری توانمند و 
ابرقدرت است تصریح کرد: ایران اسلامی کشوری کوچک 
و معمولی نیست که وزیر دفاع آمریکا این جمله می گوید 
بلکه جمهوری اسلامی ایران کشوری توانمند و ابرقدرت 
است. فرمانده نیروی دریایی سپاه با بیان اینکه بسیاری از 
کشورها به ابرقدرتی ایران اعتقاد دارند گفت: بسیاری از 
کشورها به سبب اقتدار و قدرت بالای ایران اسلامی به این 

ابرقدرتی ایران اعتقاد دارند.
فدوی با بیان اینکه بودجه نظامی آمریکا سالانه ۷۰۰ 
میلیارد دلار است گفت:  بودجه نظامی آمریکا در سال 
۷۰۰ میلیارد دلار است و ما اگر سال ها نفت بفروشیم به 
این بودجه هم نمی رسیم  و اعتراف وزیر دفاع امریکا نسبت 
به توان ایران اسلامی ناشی از وجود قدرت الهی و تحقق 

وعده الهی مبنی بر پیروزی حق علیه باطل  است.
وی با بیان اینکه ماهیت جنگ با انقلاب اسلامی از 

سوی دشمنان ماهیت حق و باطل است افزود: خداوند 
فرموده است که من طرف حق هستم، باطل نابود است و 

پیروزی ازآن حق است.
 فرمانده نیروی دریایی سپاه با بیان اینکه هر روز باید بر 
توان خود بیفزاییم تصریح کرد: باید تکالیفی که خداوند بر 
عهده مومنان گذاشته  عمل کنیم  که افزایش توان و قدرت 

روز افزون از  تکالیف مهم مومنان است.
فدوی با بیان اینکه سپاه پاسداران همواره بر قدرت 
خود می افزاید گفت: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ۳۷ 
سال است که فرصتی را برای افزایش قدرت خود از دست 

نداده و  همواره بر قدرت خود می افزاید.
وی با بیان اینکه آمریکا در تمامی عرصه ها در مقابل 
ایران با شکست مواجه شده است، خاطر نشان کرد: وقتی 
آمریکا بعد از سال ها متوجه نشد نمی تواند بر مرکز انقلاب 
اسلامی ایران صدمه بزند تصمیم گرفت بر کشورهایی که 
طبق روال انقلاب اسلامی ایران حرکت می کنند  ضربه 

بزند و در تمام موارد هم با شکست مواجه شد.
فرمانده نیروی دریایی سپاه با بیان اینکه کشورهایی 
که با آمریکا در جنگ علیه مسلمانان همسو هستند به 
نابودی کشانده می شوند افزود: کشورهایی که به دستور 
آمریکا جنگ علیه مردم مظلوم در سرزمین های اسلامی 

آغاز کرده اند فقط با نابودی  از این ورطه نجات می یابند.
فدوی با بیان اینکه هیچ قدرتی نمی تواند بر ملت ایران 
مسلط شود افزود: هیچ قدرت و توانی نمی تواند بر ملت 
ایران که روال و مسیر شهدا طی می کندو هر روز بر توان 

خود می افزاید مسلط شود.

فرمانده نیروی دریایی سپاه:

هیچ قدرتی نمی تواند بر ملت ایران مسلط شود

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه نقش مقام معظم رهبری در پیشرفت 
امنیت  از  باید  گفت:  است،  ممتاز  کشور 
توسعه  جهت  در  کشور  خوب  شرایط  و 

اقتصادی و رفع مشکلات استفاده کرد.
مجلس  رئیس  لاریجانی،  علی  دکتر 
شورای اسلامی که به استان کهگیلویه و 
بویراحمد سفر کرده است، روز )پنجشنبه، 
۱۵ مهرماه( در اولین کنگره ملی ۱۸۸۰ 
شهید استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: 
محفل  یک  که  شهدا  کنگره  در  حضور 
نورانی است؛ سعادت محسوب می شود، در 
این مکان مقدس انسان باید با لباس احرام 
وارد شود. دکتر لاریجانی ادامه داد: باید از 
استفاده  خوبی  به  کشور  امنیت  ظرفیت 
شود و همواره باید به یاد داشت در دفاع 
مقدس نه تنها در مقابل دشمن ایستادگی 
کردیم بلکه به دنیا ثابت شد که دشمنان 
نمی توانند با ملت بزرگ ایران درگیر شوند و 
با وجودی که تمامی کشورهای دنیا به جز 
یک الی ۲ کشور که به ما کمک اجمالی 
داشتند؛ به صدام کمک می کردند، اما مردم 
ایران اسلامی با مجاهدت خود به دنیا درس 
بزرگی داد و این درس باعث شد آمریکایی ها 
که به فکر تغییر خاورمیانه بودند، نتوانند در 

ایران موفق به انجام کاری شوند.
تغییر اقتصاد نیازمند امنیت است

به  آمریکایی ها  افزود:  مجلس  رئیس 
افغانستان و عراق حمله کردند و جنگ ۳۳ 
روزه را راه انداختند و براساس اسناد فاش 
شده آمریکایی ها آنان اهداف دیگری نیز 
داشتند و زمانی که عراق را اشغال کردند؛ 
یکی ازمسئولان آمریکایی گفت ما در عراق 
نوعی دموکراسی ایجاد خواهیم کرد که سایه 
آن روی کشورهای همسایه بیفتد؛ به دلیل 
اینکه آنان می دانستند ایران هدف سختی 
است و این موضوع را مجاهدت های ایرانیان 

در دفاع مقدس به اثبات رسانده است.
وی ادامه داد: خانواده شهدا کار بزرگی 
کرده اند و ایران را از نظر امنیت بیمه کردند 
و نباید فراموش کرد برای تغییر اقتصاد نیز 
نیازمند امنیت هستیم و شهدا و خانواده های 
عزیزشان نقش محوری در برقراری امنیت 
داشتند. رئیس مجلس با بیان اینکه ایران 
از امنیت استوار برخوردار است، تاکید کرد: 

برخی از کشورها در مذاکرات نیز این را به 
صراحت می گویند که ایران امنیت دارد و 
این موضوع عزت آور است. وی ادامه داد: 
آینده سیاسی-اجتماعی ایران روشن است، 
درکشور ریشه های فرهنگی قوی  وجود دارد 
و تمامی مردم محب اهل بیت )ع( هستند 
که این برای کشور همبستگی به همراه 
دارد، پیوند مردم با مرجعیت و روحانیت 
نتایج خوبی برای کشور دارد. رئیس نهاد 
قانونگذاری با گرامیداشت یاد مرحوم آیت 
الله ملک حسینی از عالمان بزرگ این خطه، 
افزود: با داشتن ولایت فقیه کشور از امنیت و 
ثبات برخوردار است و با وجود فراز و نشیب 
های بعد از انقلاب در عرصه سیاست کشور 

همچنان دارای امنیت پایدار است.
وی افزود: بنی صدر برای کشور بسیاری 
شهید  برای  و  کرد  ایجاد  را  مشکلات  از 
بهشتی و رهبر انقلاب مشکل ایجاد می کرد؛ 
اما پیروی از ولایت فقیه حلال مشکلات بود.

نعمت  از  مردم  افزود:  مجلس  رئیس 
ولایت فقیه در زمان امام راحل و درحال 
معظم  مقام  ولایت  نعمت  از  نیز  حاضر 
رهبری برخوردار هستند؛ به همین دلیل 

ستون کشور استوار است.
دکتر لاریجانی افزود: بعد از جنگ عامل 
پیشرفت کشور وجود نعمت رهبری بوده 
مقام معظم رهبری در سیاست،  و  است 
دفاع و مسائل حساس کشور عامل پیشرفت 

بوده اند و نقش رهبری همواره ممتاز است.
اگر  افزود:  قانونگذاری  نهاد  رئیس 
حمایت های مستمر مقام معظم رهبری از 

موضوع هسته ای نبود؛ ما امروز دارای فناوری 
هسته ای نبودیم، به دلیل اینکه فشارهای 
زیادی که دشمنان در کشور ایجاد می کردند 
می توانست مانع دستیابی به فناوری هسته 

ای شود.
دکتر لاریجانی افزود: مقام معظم رهبری 
با هدایت و ایستادگی و مدیریت باعث شدند، 
ایران بتواند به دانش هسته ای دست یابد. در 
بحران های منطقه ای نیز نقش مقام معظم 
رهبری بسیار مهم است و باعث شده امروز 
ایران اسلامی به ظرفیت ها و امنیت ارزشمند 
مقام  سیاست های  افزود:  وی  یابد.  دست 
معظم رهبری درخصوص اقتصاد مقاومتی 
باعث شد موتور حرکت در کشور به وجود 
آید و کشور روند رو به جلویی را آغاز کند 
و همچنین نقش مقام معظم رهبری عامل 
ایجاد امنیت ثبات، قدرت و پیشرفت ایران 

است.
رئیس مجلس افزود: اگر می خواهیم از 
این امنیت و شرایط خوب ایران استفاده 
کنیم باید خدمتگزاران و مسئولان به دنبال 
اشتغال  ایجاد  و  اقتصادی  مشکلات  حل 
در کشور باشند. دکتر لاریجانی با تاکید بر 
لزوم توجه به مدیریت صحیح در استفاده از 
ظرفیت ها گفت: اگر امکانات کشور به سمت 
تولید برود زمینه به سمت صادرات فراهم 
می شود و می توان بسیاری از محصولات 
تولیدی را به کشور همسایه صادر کرد و اتکاء 
به درآمدهای نفتی مهار شود و باید توجه 
داشت مقام معظم رهبری نیز روی موضوع 

رونق تولید و صادرات تاکید دارند.

وی ادامه داد: در مجلس قانون هایی برای 
سرمایه گذاری بیشتر مصوب شده که باید از 

این قوانین استفاده کرد.
در  داد:  ادامه  قانونگذاری  نهاد  رئیس 
دارم  مختلف  شهرهای  به  که  سفرهایی 
بسیاری از مردم تقاضای اشتغال در ادارات 
را دارند؛ اما ادارات کشور مملو از نیرو است 
و بیشتر منابع مالی کشور صرف هزینه  های 
اداری می شود؛ این در حالی است که باید 
در کشور زمینه کارآفرینی فراهم شود تا 

اشتغال زایی به همراه داشته باشد.
دکتر لاریجانی با تاکید بر لزوم تسهیل 
سرمایه گذاری افزود: به طور مثال اگر کسی 
قصد دارد گلخانه ایجاد کند تا به تولیدات 
محصولات کشاورزی دست یابد، باید بانک ها 

همکاری لازم را در این رابطه انجام دهند.
بانک ها برای کمک به تولید تعلل نکنند

وی افزود: با تدبیر مقام معظم رهبری 
ستادی برای اقتصاد مقاومتی تشکیل شده 
تا زمینه رونق کارگاه های تولیدی فراهم شود 
و این کار در استان های مختلف آغاز شده، 
البته باید بانک ها نیز در این رابطه کمک 

کنند و تعللی نداشته باشند.
ادامه داد: شرایط برای  رئیس مجلس 
کم  درکشور  بیشتر  سرمایه گذاری  انجام 
کم انجام می شود و مجلس نیز به موضوع 
اشتغال زایی توجه ویژه دارد و سهم مناطق 
محروم از درآمدهای نفتی از ۲ به ۳ درصد 
رفع  در  می تواند  که  است  یافته  افزایش 
و  کهگیلویه  مانند  استان هایی  مشکلات 

بویراحمد تاثیرگذار باشد.
رئیس نهاد قانونگذاری افزود: در برنامه 
ششم توسعه تلاش می شود زمینه توسعه 
استان کهکیلویه و بویراحمد که از ظرفیت 
های خوبی برخوردار است، فراهم شود و باید 
از استعدادهای این منطقه بیشتر استفاده 
شود و امیدوارم با تعیین اولویت ها، مدیران با 
مجاهدت خود زمینه توسعه کشور را فراهم 
کنند. رئیس مجلس شورای اسلامی، افزود: 
امروز میدان جنگ، میدان اقتصادی است و 
مقام معظم رهبری نیز روی اینکه فعالیت 
اقتصادی یک مجاهدت است تاکید دارند؛ 
بنابراین باید مجاهدت ها در این زمینه انجام 
شود، بنده نیز مسائل این استان را پیگیری 

خواهم کرد.

یک فعال سیاسی اصولگرا، گفت: جناح های سیاسی و نامزدهای انتخابات از دوقطبی کردن 
جامعه پرهیز کنند زیرا دوقطبی شدن موجب از بین رفتن وحدت کشور شده و زمینه را برای 

مانور مخالفان نظام فراهم می کند.
حمیدرضا ترقی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به آثار منفی دوقطبی شدن جامعه در دوره 
انتخابات،  اظهار کرد: دوقطبی شدن جامعه موجب دو شقه شدن جامعه، ایجاد تفرقه و از 
بین رفتن انسجام ملی  می شود. وی افزود: در این شرایط عده ای مورد حمایت و سوءاستفاده 
بیگانگان قرار می گیرند و مخالفان نظام پشت یک جریان پنهان می شوند و میدان پیدا 
می کنند. در واقع انتخابات به عرصه رقابت موافقان و مخالفان نظام تبدیل می شود. از سویی 
دوقطبی شدن جامعه موجب هیجانی شدن و غیرعقلانی شدن جامعه شده و مردم از انتخاب 
عقلانی فاصله می گیرند. این عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی گفت: در فضای 
دوقطبی سلامت انتخابات در معرض خطر قرار می گیرد و هر جریانی تمام تلاش خود را برای 

حذف رقیب به کار می گیرند. در نتیجه این اقدامات، انتخابات دچار چالش جدی می شود.
ترقی همچنین با اشاره به لزوم فاصله گرفتن از فضای دوقطبی در انتخابات، تصریح کرد: 
در فضای غیر دوقطبی، معیارها و شاخص ها برای انتخاب مردم، سبقت در خدمت خواهد بود 
نه حذف رقیب. از سویی برای اینکه از فضای دوقطبی فاصله بگیریم باید جریان های متعددی 
در انتخابات حضور داشته باشند تا جامعه به دو دسته تقسیم نشود. در این شرایط فضا برای 
انتخاب عقلانی مردم فراهم می شود زیرا مردم به جای رأی احساسی، رأی عقلانی مبتنی بر 
شناخت دقیق نامزدها خواهند داد. وی در پایان گفت: جناح ها،  احزاب و نامزدهای انتخابات 
از هم اکنون از دوقطبی سازی پرهیز کنند. الان یک عده طرفدار کنسرت و عده ای مخالف 
آن هستند، در برجام هم قطبی سازی شده و برجام مخالف و موافق دارد. نباید این فضاها به 
انتخابات کشانده شود. گفتمان هایی هم که ارائه می شود همسو با گفتمان انقلاب و نظام باشد 

و از ارائه هرگونه گفتمانی که مورد سوء استفاده دشمن می شود،  پرهیز شود.

دکتر لاریجانی در کنگره شهدای استان کهگیلویه و بویراحمد؛

نقش رهبری عامل ایجاد امنیت، ثبات و قدرت ایران است

حمید رضا ترقی:

در فضای دوقطبی رای مردم احساسی خواهد بود

محمود سریع القلم

یادداشت

مرتضی   بهشتی



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,793,000یکمثقالطلا

1,106,500یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

10,870,000سکهبهارآزادی

10,890,000سکهطرحقدیم

5,480,000نیمسکه

2,850,000ربعسکه

1,820,000سکهیکگرمی



مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری ملی:

 بازار سرمایه فعال است 
مدیر عامل شرکت سرمایه گذاری ملی، به افزایش حجم معامله ها در مدت اخیر اشاره 
کرد و گفت: بازار در این مدت به دلیل افزایش حجم معامله ها و نقدشوندگی سهام در 

شرایط خوبی به سر می برد و افزایش حجم معامله ها نیز بر بازار فعال دلالت دارد. 
علیرضا عسکری مارانی ادامه داد: حجم معاملات بالا در بازار نشان می دهد برغم این 
که ممکن است شاخص افت و خیزهایی داشته باشد، اما به طور کلی اوضاع شرایط بازار 

خوب ارزیابی می شود.
وی به برخی از اتفاق هایی که منجر به جذب نشدن سرمایه در بورس اوراق بهادار شد 
اشاره و اذعان داشت: تغییرات نرخ بهره بانکی در ۳- ۴ هفته اخیر بر بازار سرمایه تاثیر 
داشته است در این مدت به سبب برخی از اتفاق هایی که در بازار پول رخ داد، نرخ بین 
بانکی در بانک ها به شدت افزایش پیدا کرد و تا حدود ۲۲ درصد نیز بالا رفت، این امر 
موجب شد که برخی بانک ها شروع به جذب سپرده با نرخ های بالا کنند و از جهت 
سرمایه گذاری، جذاب شوند. مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری ملی به اوراق سلف گندم 
اشاره کرد و گفت: انتشار و خرید اوراق سلف گندم نیز با نرخ موثر حدود ۲۱ درصد، سبب 
جذب نقدینگی به این سمت شده است. این مقام مسوول، تحقق بازار ثانوبه بهتر تا پایان 
سال را امری دست یافتنی و شدنی دانست و اظهار داشت: اگر سیاست های پولی درچند 
ماه آینده به نحوی باشد که بتواند نرخ بهره را در بازار پولی پایین بیاورد و پایین آوردن 
 » market maker « آن را کنترل کند و همچنین مدیریت بر بازار پول با مارکت میکری
توسط بانک مرکزی و دخالت بانک مرکزی با سیاست کاهش نرخ بهره مابین بانکی باشد، 

به طور قطع می توان شاهد بازار ثانویه بهتری تا آخر سال بود.
این کارشناس ارشد بازار سرمایه به لیدری گروه خودرویی اشاره کرد و گفت: با توجه به 
قراردادهایی که خودرویی ها بسته اند و خواهند بست، می توان گفت که به میزان تولید 
آنها افزوده خواهد شد، اما نمود سودآوری فعالیت خودرویی ها و تاثیر بر سهام آنها، در سال 
آینده خواهد بود و اگر سهامداران قصد خرید سهم از گروه خودرویی را دارند، باید تا سال 

آینده صبوری داشته باشند.
عسکری مارانی ادامه داد: سرمایه گذار باید با نگاه بلند مدت یا میان مدت سهم بخرد و 

با نگاه کوتاه مدت وارد بازار سرمایه نشود.
این مقام مسوول با بیان این که موانع رشد در صنعت خودرو از یک شرکت خودرویی به 
شرکت دیگر متفاوت است، گفت: برای مثال گروه بهمن با موانع تولیدی مواجه نیست چرا 
که سی.کی.دی)CKD (را وارد می کند و آن را نصب می کند و می توان گفت » بهمن از 

سرمایه در گردش برخوردار است «.
مدیر عامل شرکت سرمایه گذاری ملی، رابطه میان قطعه ساز و خودروساز در برخوردار 
شدن از سود بیشتر را یکی از چالش های موجود در برخی از صنایع خودروسازی همچون 
ایران خودرو و سایپا دانست و خاطرنشان کرد: باید روابط میان این دو گروه، روابط منطقی 
و براساس معاملات منصفانه باشد و قطعه سازان به دنبال گران فروشی نباشند تا سود 

خودرو منصفانه میان قطعه سازان و سهامداران تقسیم شود.

دکتر لاریجانی در همایش" از بهارستان تا سرزمین نفت و آفتاب"؛ 

تنها با بخشنامه و مقررات نمی توان تولید را فعال کرد 
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت باید چابک 
شود، گفت: برای دستیابی به رشد اقتصادی مناسب باید حدود 
۲۰۰ میلیارد دلار درکشور سرمایه گذاری شود و باید بستر 

برای جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی فراهم شود. 
دکتر علی لاریجانی صبح روز )جمعه، ۱۶ مهرماه( در 
در  که  آفتاب"  و  نفت  سرزمین  تا  بهارستان  همایش"از 
گچساران برگزار شد، گفت: ابتدا ایام عزاداری امام حسین )ع( و 
یاران باوفایش را تسلیت می گویم و از این که در این شهرستان 

حضور یافتم، خرسندم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به برگزاری خوب 
مراسم در گچساران افزود: مردم ایران محب اهل بیت )ع( 
هستند و این یک افتخار برای کشور است و براساس فرمایش 
امام حسین)ع( مردم همواره باید حیات با عزت داشته باشند.

با  منطقه  کشورهای  از  بسیاری  افزود:  لاریجانی  دکتر 
وجود برخورداری از منابع نفت و گاز و ثروت اما از زندگی 
عزتمندانه ای برخوردار نیستند و با یک تلفن از سوی یک 
قدرت جهانی مجبورند مسیر خود را عوض کنند؛اما در ایران 
اسلامی فرمانداران و بخشداران مناطق کوچک نیز با صلابت 

حرف می زنند.
رئیس نهاد قانونگذاری افزود: اینکه جوانان کشور با غیرت در 
مقابل استکبار حرف می زنند به دلیل این است که با معارف 
اهل بیت )ع( آشنا هستند و در این جلسه نیز با توجه به 
قرارگرفتن در ماه محرم سعی شد تفکر عاشورایی وجود داشته 

باشد.
دکتر لاریجانی افزود: بعد از انقلاب شکوهمند اسلامی تفکر 
و علاقه به اهل بیت )ع( که از سابقه تاریخی در کشور برخوردار 
است،عمیق تر شد البته گرایش های قبیله ای و گاهی اختلاف 
سلیقه هایی وجود دارد که اگر این تکثرها از زیربنای وحدت 

آمیز برخوردار باشد،می تواند خوب باشد.
رئیس مجلس با بیان اینکه در کشور ما وحدت وجود دارد، 
افزود: حتی اهل سنت ایران اسلامی نیز محب اهل بیت )ع( 

هستند و مفهوم ولایت از تفکر اهل بیت )ع( است.
وی افزود: مردم ایران اسلامی ولایت امیرالمومنین)ع( و اولاد 
امام علی )ع( را ولایت بر حق می دانند و حب اهل بیت )ع( از 
طریق ولایت باعث انسجام ملت است. موضوع ولایت فقیه در 
زمان غیبت امام زمان )عج( مدنظر مردم است و ما مفتخریم 
که از ولی فقیه پیروی می کنیم و با وجود اینکه گاهی اختلاف 

نظرهایی در کشور وجود داشته،اما حضور ولی فقیه باعث شده 
مردم همواره وحدت داشته باشند و خدا را از بابت این موضوع 

شاکریم.
دکتر لاریجانی با بیان اینکه نمایندگان استان کهگیلویه 
اسلامی  فعالی در مجلس شورای  نمایندگان  بویراحمد  و 
هستند،افزود:باید از ظرفیت های خوب و استثنائی شهرستان 
گچساران استفاده شود تا این منطقه پیشرفت کند البته 
نباید فراموش کرد در حال حاضر در مسائل اقتصادی، کشور 
مشکلاتی را دارد. رئیس نهاد قانونگذاری افزود:در حال حاضر 
۲۰۰ هزار میلیارد تومان از بودجه کشور صرف پرداخت حقوق 
و مزایا می شود؛به دلیل اینکه سیستم دیوانی گسترش یافته و 
تنها ۲۰ هزارمیلیارد تومان صرف هزینه های عمرانی می شود و 
این موضوعات باعث شد مقام معظم رهبری در سیاست های 
اقتصادمقاومتی تاکید داشته باشند که دولت باید چابک شود.
دولت چابک می تواند مشکل بیکاری را حل کند 

دکتر لاریجانی با بیان اینکه دولت چابک می تواند مشکل 
بیکاری را حل کند، گفت: در حال حاضر بودجه جاری تناسبی 
نیز  را  ادارات کشور  با بودجه عمرانی ندارد،البته نمی شود 
تعطیل کرد،بنابراین برای عمران بیشتر باید سرمایه گذاری در 
کشور انجام شود تا به رشد اقتصادی ۸ درصدی مدنظر در 

برنامه دست یافت.
وی با تاکید بر لزوم جهش در سرمایه گذاری افزود: برای 
دستیابی به رشد اقتصادی مناسب باید حدود ۲۰۰ میلیارد 
دلار در کشور سرمایه گذاری انجام شود،بنابراین باید بستر 
سرمایه گذاری در کشور فراهم شود و در این راستا شرایط برای 

جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی فراهم شود.
 باید کارآفرینی در کشور رشد یابد 

دکتر لاریجانی با تاکید بر اینکه باید بستر اشتغالزایی برای 
جوانان فارغ التحصیل فراهم شود باید برای انجام کارهای 
تولیدی به جوانان کارآفرین امکانات و تسهیلات داده شود و 
نباید فراموش کرد تنها با بخشنامه ها و مقررات نمی توان تولید 
را فعال کرد.رئیس مجلس گفت: مقام معظم رهبری تاکید 
دارند مجلس باید کار ریل گذاری را انجام دهد،بنابراین مردم 
باید لوکوموتیو و موتور حرکت باشند،البته از دولت انتظار می 
رود که بانک ها را مجبور به ارائه تسهیلات در زمینه های مناسب 
کنند. وی با بیان اینکه باید کارآفرینی در کشور رشد یابد، 
گفت: مصمم هستیم شرایط برای کارآفرینی فراهم شود.دکتر 

لاریجانی با اشاره به ظرفیت های خوب در منطقه گچساران 
افزود: بازدیدی از بافت فرسوده گچساران صورت گرفت و 
متاسفانه با وجود امکانات مناسب در این منطقه اقشار ضعیف 
به لحاظ درآمدی در بافت فرسوده ساکن هستند،کارهایی در 
زمینه نوسازی بافت فرسوده انجام شده است که باید ادامه 
یابد.رئیس نهاد قانونگذاری درخصوص تکمیل پتروشیمی ها در 
استان کهگیلویه و بویراحمد،افزود:در صورتی که کارخانه های 
پتروشیمی در این مناطق به بهره برداری برسند،ظرفیت های 
خوب برای اشتغالزایی ایجاد می شود.وی با تاکید بر لزوم تکمیل 
جاده اصفهان به خوزستان افزود: به وزیر راه و شهرسازی 
توصیه های لازم برای رفع مشکلات در زمینه تکمیل محور 
اصفهان به خوزستان انجام خواهد شد و تکمیل این پروژه تاثیر 
خوبی روی توسعه استان کهگیلویه و بویراحمد خواهد داشت.

دکتر لاریجانی گفت: باید از منابع آبی و زمین های حاصلخیز 
در گچساران استفاده بهینه شود به دلیل اینکه این موضوع در 
اشتغالزایی نیز موثر است، همراه با انجام این مهم باید امکانات 

توریستی و گردشگری افزایش یابد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در هانوی از گسترش روابط اقتصادی، بانکی، مالی، گردشگری و 
بازرگانی میان دو کشور ایران و ویتنام خبر داد. 

درباره  نیز هست،  ویتنام  و  ایران  رئیس کمیسیون مشترک  که  زاده  نعمت  محمدرضا 
دستاوردهای این سفر گفت: خوشبختانه در این سفر ملاقات های بسیار خوب و ثمر بخشی با 
رئیس جمهور، نخست وزیر، رئیس کل حزب کمونیست و مقامات ارشد مختلف ویتنام انجام شد 
که در هر یک از این دیدارها توافقات و تفاهمات خوبی در راستای تقویت گسترش همکاری های 

اقتصادی، بانکی، مالی، گردشگری و بازرگانی دو کشور به عمل آمد. 
وی افزود: بنده نیز در این فاصله چندین جلسه به صورت جداگانه با وزیر صنعت و تجارت این 
کشور و برخی دیگر از مقامات ویتنامی داشتم که در این جلسات برخی دیگر از وزرا، رئیس اتاق 

بازرگانی ایران و تعدادی از تجار و بازرگانان دو کشور حضور داشتند. 
وزیرصنعت، معدن و تجارت با تاکید براینکه آینده روابط دو کشور بسیار روشن است، گفت: 
یکی از مشکلات اصلی در گسترش روابط دو کشور، نبود رابطه و تعاملات بانکی مستقیم بود 
که خوشبختانه در این سفر با حضور رئیس کل بانک مرکزی کشورمان، بانک های مرکزی ایران 
و ویتنام تفاهم نامه هایی را به همراه جزئیات امضا کردند تا کمیته مشترکی بین تهران و هانوی 

تشکیل شود. 
نعمت زاده اظهارامیدواری کرد: هرچه سریع تر بهبود روابط بانکی دو کشور بتواند بخش 
خصوصی را نسبت به سرمایه گذاری و ورود به عرصه تعاملات بازرگانی و تجاری با طرف ویتنامی 

و بالعکس امیدوار و فعال کند.
رئیس کمیسیون مشترک ایران و ویتنام با تاکید براینکه ظرفیت ارزشمندی برای افزایش حجم 
تبادلات دو کشور وجود دارد، ادامه داد: درحال حاضر حجم تبادلات تجاری دو کشور نهایتاً به 
۳۹۰ میلیون دلار می رسد که در دیدار رئیس جمهوری با همتای ویتنامی توافق شد حجم این 

تبادلات به دو میلیارد دلار در سال برسد. 
نعمت زاده با بیان اینکه ویتنام کشوری است که به سرعت به بازارهای جهانی متصل می شود 
و دارای رشد اقتصادی ۶ تا ۷ درصدی است، اضافه کرد: حجم سرمایه گذاری خارجی در این 
کشور ۲۰ میلیارد دلار است و ما امیدواریم با توجه به اینکه روابط سیاسی خوبی میان دو کشور 
حاکم است این مناسبات را در حوزه اقتصادی نیز تسری دهیم و با کمک بخش خصوصی و با 

تسهیل در رفت و آمد مقامات و تجار که قرار است با تسهیل در صدور روادید محقق شود این امر 
مهم را به مرحله اجرا در آوریم. 

وزیر صنعت و معدن و تجارت همچنین از برگزاری نشست مشترکی با طرف ویتنامی درباره 
برقراری پرواز مستقیم میان تهران و هانوی خبر داد و گفت: یکی از ظرفیت های بسیار خوب برای 
گسترش تعاملات میان ایران و ویتنام بحث گردشگری است و در همین راستا ما در تلاش هستیم 
که برای تسهیل و رونق بخشی به صنعت گردشگری خط پرواز مستقیم میان تهران - هانوی را 

راه بیندازیم که اقدام مذکور کمک زیادی به این صنعت می کند. 
نعمت زاده افزود:  با مذاکراتی که با طرف ویتنامی انجام داده ایم مقرر شد کمیسیون مشترک 

ایران و ویتنام نیز که مدت ها تشکیل نشده بود تا قبل ازپایان سال میلادی برگزار شود. 
به گفته این عضو کابینه،  مقرر شده است تا نهمین کمیسیون مشترک ایران و ویتنام در تهران 
تشکیل شود و در این کمیسیون روند اجرایی شدن توافقات و تفاهمات انجام شده میان دو کشور 

بررسی و دنبال شود. 
 افزایش حجم مبادلات به 2 میلیارد دلار

براساس این گزارش، نعمت زاده همچنین با "ترن توان آنه" وزیر صنعت وتجارت ویتنام دیدار 
کرد و  و دو طرف راهکارهای افزایش ۵ برابری حجم مبادلات تجاری و اقتصادی ۲ کشور را 

بررسی کردند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت کشورمان در این دیدارگفت: با توجه به فضای پس از برجام و 
رفع تحریم ها، شرایط مناسبی برای گسترش مبادلات تجاری و افزایش سرمایه گذاری ها در ایران 

ایجاد شده است.
وی با اشاره به ظرفیت بالای کشورمان درحوزه های نفت، گاز و پتروشیمی و برخی  محصولات 
صنعتی  درحوزه کالاهای دانش بنیان، از طرف ویتنامی برای بازدید از این توانمندی ها وآشنایی 

بیشتر با این حوزه ها دعوت کرد.
»ترن توان آنه« وزیر صنعت و تجارت ویتنام نیز در این دیدار با بیان اینکه توانمندی های مکمل 
اقتصادی ویژه ای در ۲ کشوروجود دارد، از تمایل و تلاش کشورش برای تحقق مبادلات تجاری و 
اقتصادی ۲ میلیاردی خبر داد. وی افزود: در صورت فراهم شدن شرایط،  دستیابی به بیش از ۲ 

میلیارد دلار مبادلات تجاری و اقتصادی نیز دور از دسترس نیست.

ایران  گفت  انرژی  بهره وری  اندازه گیری و شبکه هوشمند سازمان  معاون سیستم های 
:هوشمندسازی شبکه برق می تواند تاثیرات مثبتی را برای این صنعت به همراه داشته باشد 

که می توان به تنوع بخشی تعرفه ها و ایجاد مشوق هایی برای مشترکان پر مصرف اشاره کرد.
هادی مدققدر گفت وگو با ایسنا، با اشاره به آیین نامه های اجرایی در سراسر دنیا در خصوص این 
مساله، اظهار کرد: در حال حاضر سه تعرفه میان باری، کم باری و پرباری در صنعت برق وجود دارد  
و با توجه به این که با هوشمند کردن کنتور ها ساعت به ساعت میزان مصرف مانیتور می شود 
و امکان پایش بار مشترکان وجود دارد، لذا می توان مانند سایر کشور ها تعرفه های متعددی 

همچون بخش مخابرات تبیین کرد.
وی با بیان این که این مساله موجب تنوع بخشی به تعرفه های صنعت برق می شود، ادامه داد: با 
توجه به این که میزان مصرف مشترکان یکسان نیست این روش می تواند بسیار تاثیرگذار باشد، 
به طور مثال اگر مشترکی قابلیت این را داشته باشد که در ۵۰۰ ساعت بحرانی در سال مدیریت 

مصرف کند در مابقی سال می تواند زیر قیمت متوسط برق را خریداری کند.
مدقق با بیان این که این مساله در دنیا در حال اجرا است، بیان کرد: در ایران نیز امکان اجرایی 
کردن این مساله وجود دارد و پیشنهاد این مساله نیز داده شده، اما باید دانست ابزار اصلی اجرایی 

کردن این کار استفاده از کنتورهای هوشمند است.
تجهیز 450 هزار مشترک دیماندی تا پایان سال به کنتور های هوشمند

معاون سیستم های اندازه گیری و شبکه هوشمند سازمان بهره وری انرژی ایران از تجهیز ۴۵۰ 
هزار مشترک دیماندی تا پایان سال خبر داد و گفت: منظور از مشترکان دیماندی کلیه مشترکان 

بزرگ صنعتی، تجاری و چاه های کشاورزی هستند.
مدقق با بیان اینکه این مشترکان بیش از ۳۰ کیلووات مصرف برق دارند اظهار کرد: مزیت 
تجهیز این مشترکان به کنتور های هوشمند این است که به راحتی می توان مدیریت شبکه را 
در دست گرفت. به گفته وی اجرای این پروژه برای دولت به ازای هر مشترک یک میلیون تومان 

هزینه دارد که تمهیداتی در این زمینه اندیشیده شده که بعضا موجب کاهش قیمت ها می شود.
معاون سیستم های اندازه گیری و شبکه هوشمند سازمان بهره وری انرژی ایران با بیان این که 
۴۰ هزار مشترک دیماندی در ۱۸ استان مجهز به کنتورهای هوشمند شده اند، بیان کرد: هدف 

این است که به تدریج تعداد کنتورهای هوشمند را افزایش دهیم.
مدقق با اشاره به تعرفه  کنتورهای هوشمند اظهار کرد: تعرفه ها را مجلس و دولت تعیین می کند 
و باید گفت که هدف اجرای این طرح ایجاد تعرفه نیست، بلکه مشترکان بزرگ می توانند در طرح 
ذخیره عملیاتی شرکت و با گرفتن یکسری مشوق در پیک تابستان دیماند مصرفی خریداری شده 

را کاهش و در قبال این مساله پاداش هایی را دریافت کنند.
معاون سیستم های اندازه گیری و شبکه هوشمند سازمان بهره وری انرژی ایران ادامه داد: 
رسیدن به این مساله به یک پایش و نظارت در مصرف نیاز دارد که یکی از اهداف طرح فهام همین 
مساله است. مدقق تصریح کرد: اگر این سیستم پیاده شود تنوع زیادی در بحث تعرفه و روش 
مدیریت بار اعمال می شود و حتی با تجهیز مشترکان به کنتور های هوشمند می توان آیین نامه 
های مفیدی را تبیین کرد که تا کنون نیز آیین نامه هایی تبیین شده اما به مرحله تصویب و اجرا 
نرسیده است. وی در پاسخ به این سوال که چند درصد از کنتورهای هوشمند توسط شرکت های 
خارجی در ایران تامین می شود، اظهار کرد: ۱۰۰ درصد کنتورهای موجود در ایران تولید داخل 
است و در این زمینه هیچ گونه قاچاقی صورت نمی گیرد. مدقق با بیان این که شرکت های فراب، 
مهاب شرق و صبا نیکو سه پیمانکار اصلی اجرای این طرح هستند، ادامه داد: پنج شرکت نیز 

تامین کننده کنتورهای هوشمند هستند که چند سال است در این حوزه فعالیت دارند.
معاون سیستم های اندازه گیری و شبکه هوشمند سازمان بهره وری انرژی ایران )سابا( با بیان 
این که خط تولید کنتورهای هوشمند ایران مطابق استانداردهای اروپایی است، تصریح کرد: ممکن 
است برخی از شرکت ها ۱۰۰ درصد با تکنولوژی داخلی فعالیت کنند، اما برخی دیگر مونتاژ را به 

دلیل داشتن صرفه اقتصادی ترجیح  دهند.

وزیر راه وشهرسازی گفت: این وزارتخانه در زمان حاضر حدود 
۱۴۰ هزار میلیارد ریال پروژه در دست اقدام دارد. 

عباس آخوندی افزود: از طرفی ارزش راه های کشور حدود 

۷۰ میلیارد دلار است و برای نگهداری این ثروت باید از دانش 
و تخصص افراد و شرکت ها استفاده شود.وی در ادامه با اشاره 
به افزایش سرعت قطارها از گذشته تاکنون یادآورشد: سرعت 
قطارها ۶۰ سال پیش حدود ۶۰ کیلومتر در ساعت بود، اما 
امروز شاهد سرعت بیش از ۳۵۰ کیلومتر در ساعت هستیم؛ 
لذا در زیرسازی و روسازی مسیرها باید به این نکته فنی توجه 
شود.آخوندی با اشاره به اهمیت تحول در مقیاس و تاکید بر 
دستیابی به روش های بهینه خاطرنشان کرد: درحالی که طول 
راه های کشور ابتدای انقلاب حدود ۵۰ هزار کیلومتر جاده وسه 
هزار کیلومتر ریل بود، امروز به بیش از ۲۱۷ هزار کیلومتر جاده 
و ۱۳ هزار کیلومتر راه آهن رسیده؛ اما مدل ارزیابی و اندازه 
گیری به نسبت گذشته متفاوت شده است.به گزارش وزارت 
راه وشهرسازی، آخوندی اظهارکرد: در هرصورت استانداردهایی 
که در گذشته براساس مدل تجویز می شد، امروز به مدل 
عملکردی تغییر یافته است و همین تغییر نحوه راهکارها، فلسفه 

مهندسی متفاوتی را ارائه می کند.
قانون نظام مهندسی به کوپن تبدیل شده است

مهندسی  فلسفه  اینکه  به  اشاره  با  وشهرسازی  راه  وزیر 
عملکردی نیاز به مهندسی پیشرفته دارد، تصریح کرد: مهندس 
ها به دلیل دانش فنی خود و مخاطرات کمتر، گرایش زیادی به 

مهندسی تجویزی دارند و آن را به نمونه دیگر ترجیح می دهند.
وی گفت: ما به نیروی انسانی آموزش دیده و در بخش دیگر 
به استانداردها و بخش نامه ها نیاز داریم و برای تامین این نیاز از 
آزمایشگاه فنی و مکانیک خاک برای آموزش نیروی انسانی در 

سطح ملی و استانی باید استفاده شود.
عضو کابینه دولت تدبیر و امید با تاکید بر این که فلسفه 
پایه مهندسی باید در دو حوزه راه و ساختمان مورد بحث و 
بررسی قرار گیرد ،یادآورشد: حوزه ساختمان به طور کامل پیرو 
روش تجویزی است و تغییر رویکرد مهندسان این حوزه از 
دانشگاه تا مراکز مهندسی کار بسیار سختی خواهد بود.وزیر راه 
وشهرسازی افزود: باید در مورد رده بندی آزمایشگاه های فنی 
و مکانیک خاک اقدام شود؛ زیرا قانون نظام مهندسی درکشور 
تبدیل به یک کوپن شده است و برخی مهندسان از آن استفاده 
نابجا می کنند به همین خاطر با این رویه مهندسی صحیح 
حاصل نمی شود؛ لذا در صورت ارائه یک مدل رده بندی می 
توانیم با سازمان نظام مهندسی همفکری کنیم.وی با اشاره 
به اهمیت بازاریابی و بازرگانی در امور مهندسی تصریح کرد: 
شرکت هایی مانند آزمایشگاه فنی و مکانیک خاک نیاز مبرم به 
واحد بازاریابی و بازرگانی دارند و باید از افراد متخصص در این 

زمینه استفاده شود. 

نعمت زاده خبر داد:

گسترش روابط اقتصادی و بانکی بین ایران و ویتنام

معاون سیستم های اندازه گیری و شبکه هوشمند سازمان بهره وری انرژی ایران  :

تعرفه برق در کشور متنوع می شود 

وزیر راه وشهرسازی: 

وزارت راه 140 هزار میلیارد ریال پروژه دارد 

قیمتنمایندگینامخودرو
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SE13221,000,000 سایپا 

SE 141 19,200,000 سایپا 

SE13122,800,000 سایپا 

SX 27,200,000ساینا 

V5 - 82,000,000 برلیانس 
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رویترز به نقل از منابع خبری اوپک: 

نشست مشترک نفتی ایران، عراق و عربستان 
با روسیه برگزار می شود 

خبرگزاری رویترز به نقل از منابع خبری اوپک اعلام کرد که وزیران انرژی ایران، 
عربستان و عراق در حاشیه کنگره جهانی انرژی، هفته آینده در استانبول با روسیه نشست 

مشترک برگزار می کنند. 
بر اساس گزارش رویترز، این نشست برای انجام گفت و گوهای غیررسمی با روسیه 

درباره تثبیت قیمت نفت برگزار می شود.
بیست و سومین کنگره جهانی انرژی از روز پنجشنبه در سطح کارشناسی در استانبول 

آغاز شد و تا ۱۳ اکتبر ادامه خواهد داشت. 
منابع خبری اوپک اعلام کرده اند که انتظار نمی رود کشورهای حاضر در این نشست 
تصمیم گیری خاصی کنند بلکه این نشست فرصتی برای بررسی گام ها و اقدامات پس از 

توافق هفته گذشته اوپک برای کاهش سطح تولید نفت خواهد بود. 
پیش بینی می شود این توافق درسال جاری اجرایی شود؛ اوپک همچنین درپی جلب 

همکاری کشورهای تولید کننده نفت غیرعضو برای افزایش قیمت جهانی نفت است. 
به گزارش ایرنا، کشورهای عضو سازمان اوپک هفته گذشته در الجزایر بر سر محدود 
کردن سقف تولید که در نهایت به افزایش بهای طلای سیاه منجر شد، به توافق رسیدند.

عربستان سعودی اولین تولید کننده نفت اوپک ابتدا پذیرش کاهش سقف تولید نفت 
خود را به اجرای این طرح برای همه اعضا مشروط کرده بود؛ این کشور که اقتصادش 
همانند دیگران از کاهش بهای نفت متاثر شده است در موضع خود نرمش نشان داد و 

ایران، لیبی و نیجریه را از شرط خود مستثنی کرد.
تارنمای اوپک با انتشار بیانیه یکصد و هفتادمین اجلاس وزیران نفت اوپک که به صورت 
اضطراری در الجزیره برگزار شد، عنوان کرد: بهای نفت خام در حال حاضر به نصف 
بهای آن در تابستان دو سال پیش رسیده که این کاهش به دلیل عرضه بیش از حد در 

بازارهای جهانی است.
در این بیانیه اشاره شده بود که کشورهای عضو تصمیم گرفتند به منظور بازگرداندن 
ثبات به بازار جهانی نفت، یک رشته مذاکرات سازنده و جدی را با کشورهای تولید کننده 

غیرعضو انجام دهند.
بر پایه این بیانیه، اجلاس الجزیره هدف از کاهش تولید سازمان را »تسریع روند حذف 
عرضه اضافی« اعلام کرد و افزود: این اجلاس تصمیم گرفت نتیجه کاهش تولید را مورد 

بررسی قرار دهد و آن را در نشستی با کشورهای صادرکننده غیر اوپک مطرح کند.
نشست عادی ۱۷۱ اوپک به منظور بررسی تحولات بازار نفت روز ۳۰ نوامبر امسال )۱۰ 

آذرماه( با حضور ۱۴ عضو این سازمان در مقر اوپک در وین برگزار می شود.

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران خبرداد

احداث ٧ هزار واحد صنعتی در کشور
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک وشهرک های صنعتی ایران از بهره برداری ۷ هزار و 

۸۳ واحد صنعتی در دولت یازدهم خبر داد. 
علی یزدانی ، مدیرعامل این سازمان از بازگشت بیش از ۲ هزار و ۸۰۰ واحد تولیدی راکد 
به چرخه تولید خبر داد و گفت: درطول سه سال فعالیت دولت یازدهم در شهرک های 

صنعتی کشور بیش از ۷ هزار و ۸۳ واحد صنعتی احداث شده است. 
علی یزدانی با بیان اینکه اداره کشور در سال گذشته با یک چهارم درآمدهای نفتی 
گذشته بسیار دشوار بود، اظهار داشت:  با وجود اینکه هشت ماه از برجام می گذرد اما 

تطبیق دادن وضعیت کشور با شرایط جهانی زمان بر است.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با اشاره به اینکه مسئولان 
عالی رتبه کشورو تحلیل گران معتقدند که در سال جاری با همگرایی، همدلی و تلاشی 
که رخ داده، رشد اقتصادی کشور به بیش از ۵ درصد خواهد رسید، افزود: این در حالی 
است که وقتی دولت یازدهم سکان هدایت کشور را تحویل گرفت نرخ رشد اقتصادی 

کشور بیش از منفی ۶ درصد بود.
یزدانی با بیان اینکه برای افزایش هر یک درصد نرخ از نظر میزان سرمایه گذاری و فراهم 
شدن ابزار لازم برای حرکت، تلاش وافر و برنامه ریزی بسیاری نیاز است، تصریح کرد: 
با وجود همه محدویت های سرمایه گذاری، در دولت یازدهم تنها در داخل شهرک های 
صنعتی بیش از ۷ هزار و ۸۳ واحد صنعتی به بهره برداری رسید و بیش از ۲ هزار و ۸۰۰ 
واحد تولیدی به چرخه تولید بازگشته است. وی با اشاره به اینکه در سال جاری با وجود 
محدویت منابع بانکی تا دو روز قبل در قالب طرح رونق بیش از ۵ هزارو ۳۰۰ بنگاه تولیدی 
در بانک ها قرارداد دریافت تسهیلات منعقد کردند، ادامه داد: امسال به دلیل اهمیت 
فرمایش های مقام معظم رهبری، تأکیدات ریاست جمهوری و باتوجه به مصوبات ستاد 
اقتصاد مقاومتی، بانک ها و بسیاری از دستگاه های دیگر بر خلاف رویه گذشته وارد میدان 
شدند. مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با بیان اینکه بانک 
بدون توجه به چک برگشتی، معوقات بانکی و ده ها موارد دیگر به صنعتگران تسهیلات 
پرداخت می کند که زمان می برد، اضافه کرد: استان همدان از جمله استان های خوب در 

حوزه اجرای مصوبات ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی است. 
 یزدانی با اشاره به اینکه عزم جدی برای ایجاد رونق در کشور است، خاطرنشان کرد: در 

این دولت دسترسی آزاد عموم جامعه به اطلاعات تصویب و ابلاغ شده است.



ورزشی شنبه -هفدهم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 444118

 خنثی شدن دعوای بزرگ با کدخدامنشی

از گم شدن پول تا گم نشدن آن در پرسپولیس
مسئولان باشگاه پرسپولیس و یکی از طرفداران متمول این باشگاه نزدیک بود بر سر یک 

پیام وارد دعوای بزرگی شوند که این موضوع فعلًا مسکوت مانده است.

بعد از آنکه پرسپولیس از جام حذفی با شکست مفتضحانه مقابل تیم لیگ دویی اما قابل 
احترام »قشقایی« کنار رفت، احساسات بر منطق بسیاری از هواداران این باشگاه غلبه کرد. 
آنها از یک سو غصه دار از دست دادن یک جام شدند و از طرف دیگر، جوابی برای کری خوانی 

استقلالی ها نداشتند زیرا بار این شکست، سنگین بود و تبعاتش زیاد.
در همین وضعیت، حسین هدایتی که سابقه حضور در هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس 
را دارد و حالا، یکی از اسپانسرهای این باشگاه شده و به قول خودش به عنوان یک هوادار به 
تیم کمک می کند، علیه مواضع مدیران پرسپولیس موضع تندی گرفت. او اعلام کرد که 
"۲۰۰ هزار یورو برای جذب گولچ پول دادم ولی فقط ۳۰ هزار یورو به این بازیکن پرداخت 

شده است".
با این حساب، هدایتی این بار یک جنگ را آغاز کرده بود و انگار می خواست به مخاطبانش 
این پیام را برساند که در باشگاه پرسپولیس، پول ها جابه جا و گم می شود. این، یک اتهام بزرگ 
مالی است و اگر واقعیت داشته باشد، به رسوایی جدیدی در فوتبال ایران بدل خواهد شد چرا 
که بین ۲۰۰ هزار یورو دریافتی برای جذب یک بازیکن خارجی و ۳۰ هزار یوروی پرداختی 

بابت آن بازیکن، فاصله بسیار زیادی است.
حسین خبیری مدیر مجموعه درفشی فر که در واقع دوست دوجانبه علی اکبر طاهری 
سرپرست باشگاه و حسین هدایتی اسپانسر پرسپولیس است، چند روز پیش در مورد اتفاقی 
که رخ داده،  به تسنیم گفت: دعوایی در میان نیست، هدایتی پست اینستاگرامی خود را پاک 

کرد و مسئولان باشگاه هم با او صحبت کردند تا مشکل از ریشه حل شود.
از سوی دیگر، یک روز پس از انتشار این پیام اینستاگرامی، مسئولان باشگاه پرسپولیس 
تصمیماتی گرفتند. یکی از مدیران این باشگاه در پاسخ به خبرگزاری تسنیم تأکید کرد قصد 
انجام مصاحبه ندارد ولی به زودی بیانیه ای از سوی باشگاه در مورد هدایتی منتشر خواهد شد 
که در آن، حساب و کتاب بین باشگاه و هدایتی تسویه می شود. در بیانیه  مورد اشاره، قرار بود 
مسائلی مطرح شود که زبانه های آتش اختلاف بین هدایتی و باشگاه را افزایش دهد ولی با 

وجود ادعای مسئولان باشگاه پرسپولیس، خبری از انتشار این بیانیه نشد.
گویا پشت پرده، با کدخدامنشی چند نفر از دوستان مشترک طاهری و هدایتی، فعلًا این 
دعوا به سکوت منجر شده و طرفین، موضع رسمی جدیدی علیه یکدیگر اتخاذ نکرده اند. با 
وجود این، طاهری و یکی دیگر از مدیران باشگاه در مصاحبه های خود تأکید می کنند هیچ 
پولی در باشگاه پرسپولیس گم نمی شود و هدایتی نیز در مصاحبه ای گفته بود نمی خواسته 

با آن پست اینستاگرامی، کسی را متهم کند.
آخرین فاز این داستان، ادامه بدبینی مدیران باشگاه پرسپولیس به امیر عابدینی است، 
کسی که در ماجرای ایجاد تغییرات در کاربرد سامانه پیامکی باشگاه پرسپولیس، فعالیت  
زیادی داشت تا سود این سامانه به کل باشگاه ها برسد و حق پخش، به این شکل به فوتبال 
تزریق شود. عابدینی حالا در تیررس انتقادات غیرمستقیم مدیران باشگاه پرسپولیس است 
و اطرافیان طاهری، هر انتقادی را که به عملکرد مدیریتی شان در باشگاه می شود به عابدینی 

مرتبط می دانند.
فعلاً  خبری از دعوا نیست ولی مشخص نشد بالاخره باشگاه از هدایتی ۲۰۰ هزار یورو را 
برای جذب آنتونی گولچ اخذ کرده یا نه، اگر این پول به حساب باشگاه افزوده شده، آیا تنها 
۳۰ هزار یورو به گولچ پرداخت کرده اند؟ بقیه پول کجاست؟ یورو در بازار آزاد ۴۰۵۰ تومان 
به فروش می رسد و این یعنی ۲۰۰ هزار یورو معادل ۸۱۰ میلیون تومان است که با توجه به 

ادعای هدایتی، تنها تکلیف ۱۲۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان آن مشخص شده است.
از سوی دیگر مشخص نیست به غیر از این ۲۰۰ هزار یورو، چه مقدار پول دیگر از هدایتی در 
این فصل اخذ شده و کجا به کار گرفته شده است؟ این سؤالات، باید منجر به پاسخی شفاف 
شود ولی در حال حاضر مدیران باشگاه پرسپولیس سیاست سکوت را در پیش گرفته اند، 
نه خبری از بیانیه است و نه اعلام رسمی یا مصاحبه و کنفرانس خبری. تمام سؤالات، فقط 
یک پاسخ کلی از سوی طاهری یا دیگر مدیرانش دارد: »هیچ پولی در باشگاه پرسپولیس 

گم نمی شود...«.

رستمی: 

 چرا مسئولان از من فرار می کنند؟
قهرمان وزنه برداری المپیک ریو گفت: دنبال حاشیه نیستم و کاری هم به کار کسی 

ندارم، فقط می خوام با برنامه ریزی حرفه ای جلو بروم.

 کیانوش رستمی درباره اینکه هنوز گفته می شود اختلافاتی با سرمربی تیم ملی دارد، 
بیان کرد: به دنبال حاشیه نیستم و می خواهم  زندگی راحتی داشته باشم و کاری هم به 
کار کسی ندارم. اجازه هم نمی دهم کسی در زندگی ام ورود پیدا کند و حاشیه درست کند.

او ادامه  داد: برای من مهم تر از همه چیز این است که با برنامه ریزی حرفه ای جلو بروم و 
سعی می کنم حرفی بزنم که حاشیه درست نکنم. در این یک سال گذشته هم هر حرفی 

در مورد قهرمانی ام  زده ام به کرسی نشانده ام و به دنبال حاشیه نیستم.
رستمی در مورد تماس تلفنی که با سرمربی تیم   ملی داشته است، گفت : مگر ما مشکلی 
داریم که با هم حرف نزنیم؟ واقعا بچگانه است اگر بخواهیم با یکدیگر صحبت نکنیم. همه 
چیز هم خوب و عالی جلو می رود. اتفاقی هم نیفتاده است. ما با هم دوست هستیم و 

همیشه دوست خواهیم ماند.  
قهرمان المپیک ریو با اشاره به اینکه هنوز  مسئولان کرمانشاه را ندیده است، تصریح 
کرد: هنوز مسئولان کرمانشاه را ندیدم و فقط مسئول فولاد کرمانشاه برای من مراسمی 
گرفت. من پولی نمی خواهم بنابراین چرا مسئولان از من فرار می کنند؟ مگر من اجنبی 
یا غریبه هستم. احساس می کنم باید با رهبر دیدار داشته باشم تا بعد مسئولان کرمانشاه  

من را ببیند .
او ادامه داد:چهارشنبه،  پنجشنبه هفته گذشته قرار شد دیداری با استاندار کرمانشاه 
داشته باشم و حتی دو روز در کرمانشاه ماندم اما کسی با من تماس نگرفت و فکر می کنم 
سرکاری بود.  اصلا آنها ریلکس هستند که امیدوارم همیشه ریلکس بمانند اما نه در 
مسائلی که هموطنان خود را زیر سوال ببرند. اگر چیزی هم به من ندهند هیچ اتفاقی برای 
من نمی افتد و من به عشق مردم  وزنه می زنم. با عزت زندگی می کنم دنبال این نیستم که 

فلانی چقدر  پاداش می دهد اما نگران این هستم ورزش ایران بخوابد.
رستمی هم چنین گفت: هنوز آن طور  به ما رسیدگی نشده است و خود من از لحاظ 
روحی - روانی ارضا نشده ام. نمی گویم فقط از لحاظ مالی این طور بوده و از لحاظ روحی 
هم شارژ نشده ام و اگر از همه لحاظ حمایت نشویم، مسلماً شرایط خیلی سخت و ناراحت 
کننده است. قهرمان  المپیک ریو در پاسخ به این پرسش که به فکر تغییر وزن هست، 
تاکید کرد: خیر. هنوز به تغییر وزن فکر نکرده ام. برای تغییر وزن باید به صورت حرفه ای 
برنامه ریزی شود و زمان لازم است. می خواهم زمانی که تغییر وزن می دهم در وزن جدید 
قهرمان باشم و همچنین رکوردشکنی هم داشته باشم. وقتش که برسد و بخواهم تغییر 

وزن دهم، در وزن جدید کم نمی گذارم.
وزنه بردار دسته ۸۵ کیلوگرم ایران در مورد آغاز مجدد تمرین هایش ، گفت : تمرینات 
هوازی ام را شروع کرده ام. البته خیلی سخت بود، چرا که بعد از  المپیک هیچ تمرینی 
نداشتم و حتی در سالن تمرین هم حاضر نشده بودم. بعد از تمرینات هوازی تمرینات وزنه 

را شروع می کنم و باید طوری برنامه ریزی کنم که دچار آسیب دیدگی  نشوم.
او با اشاره به قراردادش با تیم ذوب آهن در لیگ برتر، بیان کرد: من با تیم ذوب آهن 
قرارداد دارم و باید وزنه بزنم و وظیفه ام است که طبق قرارداد عمل کنم. ان شاء الله  بتوانم 
به قراردادم پایبند باشم. البته هنوز این که در جام باشگاه های آسیا وزنه بزنم، معلوم نیست.

رستمی در مورد حضورش در مناطق محروم تاکید کرد: خیلی دوست داشتم چنین 
اتفاقی رخ دهد و مدیر برناومه هایم برای هماهنگی کارها خیلی تلاش کرد. حضور امثال ما 
در روستاهایی که غریب واقع شدند باعث می شود انرژری مثبت  و عشقی بین مردم ایجاد 
شود. امیدوارم همه پیگیر انجام چنین کارهایی باشند و همه مردم با هم باشیم نه اینکه 

هر کسی به فکر خودش باشد. 

ازبکستان صفر - ایران یک

سیدجلال ایران را صدرنشین کرد
 ملی پوشان کشورمان موفق شدند در تاشکند به 
دومین پیروزی خود برسند، گل سه امتیازی سیدجلال 
حسینی در این بازی ایران را هفت امتیازی و صدرنشین 

گروه اول رقابت ها کرد.
ایران توانست بازی سوم خود را در برابر  تیم ملی 
ازبکستان و در خانه حریف با یک گل به سود خود به 
پایان برساند. پیروزی ملی پوشان ایران در این بازی باعث 
شد تا اکنون هفت امتیازی شوند و در صدر گروه خود 

بایستند.
هفته سوم مقدماتی جام جهانی ۲۰۱۸ در آسیا، پنج 

شنبه ۹۵/۰۷/۱۵، ساعت ۱۶:۳۰، ورزشگاه بنیادکار
داور: بنجامین ویلیامز )استرالیا(        کمک ها: دیوید 

ویلز، ناتان مک دونالد )استرالیا(
تیم ملی ازبکستان:

الکساندر لوبانف، ایگور کریمتس، انذور اسماعیلوف، 
شومورفه،  گینریخ(،  الکساندر  جباروف)۳۹  سرور 
ایگور  ماشاریپوف(،  الدین  جلال  رشیدوف)۶۱  سردار 
سرگیف)۷۳ مارات بیکمایف(، اتابکه شوکوروف، ویتالی 

دنیسوف، اسلام توختوجائف و الدور شومورودوف
سرمربی: ساموئل بابایان

تیم ملی ایران:
علیرضا بیرانوند، رامین رضاییان، سید جلال حسینی، 
مرتضی پورعلی گنجی، میلاد محمدی، سعید عزت 
اللهی، احسان حاج صفی، مسعود شجاعی)آندرانیک 
طارمی)علیرضا  مهدی  امیری،  وحید  تیموریان ۸۳(، 

جهانبخش ۷۶( و رضا قوچان نژاد)سردار آزمون ۶۳(
سرمربی: کارلوس کی روش

اخطار
از  اسماعیلوف)۶۶(  اندور   - گینریخ)۵۶(  الکساندر 

ازبکستان
شرح گل

ازبکستان ۰ ایران ۱ )سیدجلال حسینی، دقیقه ۲۷( 
: یکی از نفوذهای فراوان تیم ملی کشورمان در این بازی 
بالاخره جواب داد و حرکت وحید امیری از جناح چپ 
با خطای بازیکنان حریف روی وی روبرو شد، این ضربه 
ایستگاهی را مسعود شجاعی با ضربه ای دقیق روی 
دروازه حریف فرستاد و سیدجلال حسینی با پرواز و 

قدرت سرزنی خود موفق شد دروازه حریف را باز کند.
شرح بازی:

ملی پوشان کشورمان توانستند با ارائه یک بازی برتر، 
دومین پیروزی خود را در سومین بازی مرحله مقدماتی 

به دست بیاورند. 
تنها سه دقیقه زمان لازم بود تا ملی پوشان ایران اولین 
نفوذ خود را به اجرا بگذارند، این بازی در حالی آغاز شد 
که تیم ملی کشورمان میل بیشتری به دروازه حریف 
داشت و به همین دلیل برنامه خود را روی نفوذ از کناره 
ها گذاشته بود، نفوذهای ملی پوشان کشورمان از جناح 
چپ توسط وحید امیری و با پوشش محمدی و از جناح 
راست توسط شجاعی و با پوشش رضاییان، انجام می 
گرفت و همین حربه باعث شد تا ایران را بتوان صاحب 
بیشترین موقعیت در این بازی دانست. موقعیت هایی 
که باید با حرکات مهاجم نوک تیم ملی یعنی گوچی به 

هدف می نشست. 
اما ایران که گویا به قصد گلزنی در این بازی پا به میدان 
گذاشته بود روی ضربات ایستگاهی نیز برنامه داشت و 
پس از اینکه در حین بازی نتوانست به گل برسد از این 
حربه استفاده کرد، یکی از نفوذهای ایران و خطایی روی 
امیری، یک ضربه ایستگاهی نصیب تیم ملی کرد و همین 
ضربه توانست اولین گل بازی را برای ما به ارمغان بیاورد. 
پس از این گل بازهم ملی پوشان ایران حاکم بازی بودند 
و توانستند روی دروازه حریف خطرساز شوند و تنها در 
پنج دقیقه پایانی می توان گفت ازبک ها کمی توانستند 

خود را به دروازه ایران نزدیک کنند.
اما در نیمه دوم این ازبک ها بودند که بازی را با حملات 
خود آغاز کردند، هرچند اولین موقعیت خطرناک این 
نیمه برای ایران بود اما حریف که می خواست ایران 
را غافلگیر کند حملات همه جانبه ای را روی دروازه 
ایران داشت و پانزده دقیقه ابتدایی نیمه دوم را می توان 
از آن ازبکستان دانست، پس از این دقایق و از حدود 
دقیقه بیستم نیمه دوم ملی پوشان کمی جلوتر آمدند و 

توانستند بازی را به میانه میدان بکشانند. 
از میانه های نیمه دوم به بعد می توان گفت دو تیم 
بیشتر در میانه میدان می جنگیدند و در این میان ازبک 
ها چربش بیشتری نسبت به ایران داشتند، آنها که نمی 
توانستند از قلب دفاع ایران نفوذ کنند بیشتر به دنبال 
گلزنی از روی ارسال و شوت از راه دور بودند که در نهایت 
این اتفاق نیفتاد، کارلوس کی روش نیز با تعویض گوچی، 
طارمی و آوردن آزمون و جهانبخش نیروی تهاجمی تیم 
را ترمیم کرد و البته قدرت اولین خط پرسینگ ایران روی 

مدافعان حریف را بازهم بالا برد.
برای  نتوانست  نهایت  در  ها  ازبک  بیشتر  چربش 
آنها کارآمد باشد و در طرف مقابل ضدحملات بسیار 
خطرناک ایران نیز می توانست گل های بیشتری برای 
آنها به ارمغان بیاورد، حضور آندو تیموریان و تعویض 
مکان بازی حاج صفی نیز باعث شد تا خط میانی تیم 
ملی ده دقیقه پایانی بازی را با نفس تازه تری بگذراند. 
البته بازیکنان تیم ملی اگر کمی فرصت طلب تر بودند 
و تصمیم گیری بهتری داشتند می توانستند تعداد گل 

های خود را بالاتر ببرند. 
حالا تیم ملی ایران توانست هفت امتیازی شود و در 
صدر گروه اول رقابت های مقدماتی جام جهانی ۲۰۱۸ 

در آسیا قرار بگیرند.
بهترین بازیکن:

سیدجلال حسینی را می توان بهترین بازیکن این 
بازی دانست، مدافع تیم ملی در این بازی توانست گل سه 
امتیازی ایران را به ثمر برساند و البته در خط دفاعی ایران 
نیز به حریف باج ندهد. علاوه بر وی، مسعود شجاعی، 
علیرضا بیرانوند، رامین رضاییان و مرتضی پورعلی گنجی 
نیز از دیگر بازیکنان ایران بودند که در این دیدار موثر 

ظاهر شدند.
اتفاق ویژه:

تیم ملی ایران پس از کسب سه امتیاز این بازی موفق 
شد به دلیل تفاضل گل بهتر صدرنشین گروه اول رقابت 
ها شود و تا اینجا امتیازات خوبی برای صعود جمع کند. 
اتفاق جالب دیگری که می توان اشاره کرد تکرار تاریخ 
برای دو تیم بود، بازی رفت ایران و ازبکستان از مرحله 
مقدماتی رقابت های جام جهانی ۲۰۱۴ نیز در تاشکند 
برگزار شد و در آن دیدار نیز تیم ملی ایران موفق شد 
با نتیجه یک صفر تیم میزبان را شکست دهد، آخرین 
شکستی که ازبک ها چهار سال پیش در خانه خود 

پذیرفته بودند در این دیدار تکرار شد.
دقایق حساس:

دقیقه ۴ - اولین حمله جدی ملی پوشان کشورمان در 
این دقیقه و از جناح چپ صورت گرفت اما سانتر کم جان 

امیری در میانه های راه توسط لوبانوف مهار شد. 
دقیقه ۶ - ضدحمله ملی پوشان و سپس سانتر زیبای 
امیری می توانست تیم ملی را صاحب یک خطر جدی 
کند اما این توپ از روی سر مهاجمان تیم ملی عبور کرد. 
دقیقه ۸ - سانتر فوق العاده رضاییان و فرار از آفساید 
قوچان نژاد باعث ایجاد موقعیتی خطرناک برای ایران شد 
اما ضربه سرضرب گوچی از بالای دروازه به بیرون رفت. 

دقیقه ۱۰ - موقعیت خوب دیگری نصیب گوچی شد 
اما با بی دقتی این بازیکن مدافعان حریف توانستند توپ 

را از آن خود کنند.
دقیقه ۱۹ - حرکت ملی پوشان از جناح راست و سانتر 
اول شجاعی توسط مدافعان حریف و ارسال دوم وی 

توسط لوبانوف مهار شد. 
دقیقه ۲۹ - اولین حرکت ازبک ها پس از گل روی 
اما  گرفت  صورت  خطرناک  سانتری  با  ایران  دروازه 

مدافعان ایران با هوشیاری این فرصت را دور کردند. 
دقیقه ۳۲ - نفوذ دیگری از سوی ایران و این بار رامین 
رضاییان توانست از بازیکنان حریف بگذرد و سانتر خود 
را روی دروازه حریف بفرستد اما این توپ راهی کرنر شد.

 دقیقه ۱+۴۵ - ارسال ازبک روی دروازه ایران خطرساز 
شد اما بیرانوند توانست با پروازی به موقع این توپ را از 

آن خود کند.
دقیقه ۴۶ - اولین حرکت بازی در نیمه دوم منجر به 
حمله تیم ملی ایران شد و ضربه محکم گوچی از بالای 

دروازه ازبک ها به بیرون رفت. 
دقیقه ۵۰ - حرکت ازبک ها منجر به شوت پشت 
محوطه جریمه این تیم شد و ضربه سرکش حیدروف از 

کنار دروازه ایران به بیرون رفت.
دقیقه ۶۹ - پرتاب بلند اوت توسط حاج صفی به 
پورعلی گنجی رسید و او نیز با ضربه سر توپ را به سمت 
دروازه حریف زد اما این توپ از بالای دروازه به بیرون 

رفت. 
دقیقه ۷۳ - شوت راه دور ازبک ها از بالای دروازه ایران 

به بیرون رفت. 
دقیقه ۸۰ - ارسال بلند ازبک ها روی دروازه ایران با 

پرش مطمئن بیرانوند خنثی شد.
دقیقه ۸۵ - حرکت وحید امیری می توانست موقعیت 

خوبی برای ایران ایجاد کند اما این اتفاق نیفتاد. 
دقیقه ۸۸ - سردار آزمون در حالی که می توانست با 
راه انداختن امیری موقعیت را برای گلزنی ایران مهیا کند 

اما فرصت نیز از دست ملی پوشان در رفت. 
دقیقه  این  در  آزمون  تعلل  بازهم   - دقیقه ۹۰+۱ 
موقعیت خوبی را از تیم ملی گرفت، او در حالی که می 
توانست تصمیم گیری بهتری داشته باشد، فرصت خوبی 

را در محوطه حریف از دست داد. 
دقیقه ۲+۹۰ - ارسال بلند ازبک ها را بیرانوند از روی 

سر مهاجمان حریف جمع کرد. 
دقیقه ۳+۹۰ - شوت راه دور بازیکنان حریف از کنار 

دروازه ایران به بیرون رفت. 
دقیقه ۴+۹۰ - یک و دوی آزمون و امیری توپ را به 
امیری رساند و وی در موقعیتی تک به تک این موقعیت 

را از دست داد.
حاشیه:

*ملی پوشان ایران ۴۰ دقیقه پیش از آغاز دیدار برای 
گرم کردن به زمین آمدند. 

*سرمربی تیم ملی نیز قبل از ورود به رختکن با سایت 
AFC به مصاحبه پرداخت. 

*مسئولان برگزاری این بازی، پیش از آغاز این دیدار 
با جدیت مشغول پیگیری نتیجه بازی تیم های ملی کره 

جنوبی و قطر بودند. 
*ناظر فلسطینی این بازی قبل از آغاز دیدار، به دقت 

مشغول برقراری نظم در کناره های زمین بود. 
*کارلوس کی روش ترکیب تیم ملی را دچار تغییرات 
فراوانی کرد و بازیکنان حاضر در زمین تفاوت زیادی با 

بازیکنان بازی های قبلی تیم ملی دارند.
در حالی  اصلی،  بازیکن  اسامی ۱۱  اعلام  از  *پس 
مسعود شجاعی به عنوان کاپیتان تیم ملی معرفی شد که 

تصورات بر کاپیتانی سیدجلال حسینی بود. 
*سرور جباروف، هافبک پرسابقه ازبک ها در این بازی 
به یکصد و نوزدهمین بازی خود می رسد و می تواند 

رکورد بازی ملی را در این کشور جابجا کند. 
*این بازی در ورزشگاه مجهز بنیادکار انجام می شود 
که بیش از ۲۵۰ میلیون دلار برای مسئولان ازبکستان 

خرج برداشت.
کی روش: 

تیمم شایستگی بیشتری برای برد داشت 
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران پس از پیروزی برابر 
ازبکستان، این برد را به بازیکنانش تبریک گفت و تأکید 

که تیمش شایسته پیروزی بوده است.
کارلوس کی روش در نشست خبری پس از دیدار ایران 
برابر ازبکستان در جمع خبرنگاران گفت: در بازی امشب 
تیم من با اقتدار کامل بازی کرد و زمین را در دست 

داشت. بازی خوبی را از هر دو تیم شاهد بودیم و تیم 
ایران به دلیل اینکه موقعیت های بیشتری ایجاد کرد و 
توانست از یکی از این موقعیت های استفاده کند استحقاق 
پیروزی در زمین را داشت. ازبکستان هم در دقایقی از 
بازی موقعیت داشت ولی تیم ایران موقعیت های بیشتری 

ایجاد کرد و بازی را در اختیار داشت.
در  ازبکستان  و  بیشتر تلاش کرد  ایران  افزود:  وی 
ضدحمله ها چشم به موقعیت داشت و از این بابت ایران 

شایستگی بیشتری برای پیروزی داشت.
سرمربی تیم ایران در پاسخ به این سوال که چرا اشکان 
دژاگه در این بازی به میدان نرفت و جهانبخش و آزمون 
به عنوان بازیکن تعویضی وارد زمین شدند، گفت: این 
سه بازیکن در تیممان بودند و در نیمکت حضور داشتند. 
علیرضا جهانبخش و سردار آزمون هم به عنوان بازیکن 
تعویضی وارد زمین شدند و هر سه آماده بودند که بازی 

کنند اما تمام تصمیات انجام گرفته تاکتیکی بود.
کی روش در پاسخ به سوال خبرنگار ازبکستانی که 
ایران در این بازی در حمله و دفاع عملکرد بسیار خوبی 
ارائه کرد اما ازبکستان نه چندان خوب بود، گفت: امشب 
ما شاهد بازی خوبی از هر دو تیم بودیم. امشب، شب 
تیم ایران بود و ما به لحاظ نظم تیمی و انفرادی بسیار 
خوب بودیم. من بازی های ازبکستان برابر قطر و سوریه را 
دیده بودم و از سرعت بالای ازبکستان شگفت زده شدم و 
نمی دانم آنها این سرعت را از کجا آورده بودند. ازبکستان 
بازی بسیار خوبی انجام داد. در وهله اول من باید به 
بازیکنان خودم به خاطر قدرتی که نشان دادند تبریک 
بگویم و در وهله دوم به تیم ازبکستان که بازی سرعتی 

خیلی خوبی انجام داد.
سرمربی ایران در پاسخ به این سوال که شما چندین 
مرتبه در تاشکند تیم ازبکستان را با نتیجه یک بر صفر 
شکست داده اید و به نظرتان سختترین مصافتان با این 
تیم کدام بازی بوده است، گفت: دیداری که در تهران به 
ازبکستان باختیم سختترین بازی ما مقابل ازبکستان بود. 
البته در بازی امشب دیدیم که حریفان ما در این گروه 
کار سختی برابر ازبکستان خواهند داشت. این سه امتیاز 
تنها بخشی از امتیازهایی است که باید برای رسیدن به 
جام جهانی کسب کنیم و به همین خاطر باید در ادامه 

بازی هایمان با تمرکزمان بالا به کارمان ادامه دهیم.
وی در پایان گفت: تنها یک تیم ملی ایران با ثبات 

می توانست این تیم خوب ازبکستان را شکست دهد.
ایران - ازبکستان از نگاه آمار

تیم ملی ایران با وجود مالکیت توپ کمتر بازی مقابل 
ازبکستان را با پیروزی پشت سر گذاشت.

در این دیدار تیم ملی ایران با وجود مالکیت توپ کمتر 
بازی مقابل ازبکستان را با پیروزی پشت سر گذاشت.

و  توپ  مالکیت  درصد  ایران ۴۱  مسابقه  پایان  در 
ازبکستان ۵۹ درصد مالکیت توپ را داشتند.

دو تیم در این بازی هر کدام ۳ کرنر داشتند.
همچنین ایران یک شوت داخل چارچوب داشت و 

ازبک ها هیچ شوت داخل چارچوبی نداشتند.
در شوت خارج چارچوب نیز ایران ۵ بر ۴ از حریف 

پیش بود.
در خطاها نیز ازبک ها ۱۴ به ۱۳ یک خطا بیشتر از 

ایران انجام دادند.
در آفساید همچنین ازبک ها یک بار در آفساید قرار 
گرفتند و مهاجمان ایران در تله آفسایدگیری حریف در 

طول ۹۰ دقیقه گیر نیفتاد.
آزمون: هنوز زود است که درباره شانس صعود 

به جام جهانی صحبت کنیم
مهاجم تیم ملی فوتبال کشورمان از کسب سه امتیاز 

دیدار با ازبکستان ابراز خوشحالی کرد.
سردار آزمون پس از برتری یک بر صفر تیم ملی 
فوتبال ایران مقابل ازبکستان در رقابت های انتخابی جام 
جهانی ۲۰۱۸ گفت: ازبکستان یک تیم بزرگ است و 

خوشحالیم که توانستیم در خانه این تیم پیروز شویم.
وی افزود: با وجود این پیروزی، هنوز زود است که 
بخواهیم درباره شانس صعود به جام جهانی و اینکه این 

اتفاق رخ خواهد داد یا نه، صحبت کنیم.
مهاجم تیم ملی کشورمان تاکید کرد: هر تیمی به 

اندازه سایر تیم ها فرصت صعود در اختیار دارد.

نمایندگان در آستانه برگزاری بازی ایران-کره مطرح کردند: 

حسینیه ای به وسعت ورزشگاه یکصد هزار نفری آزادی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی معتقدند حال که تغییر زمان 
بازی تیم ملی فوتبال کشورمان با کره جنوبی میسر نیست، می توان 
از فرصت اجتماع یکصد هزار نفری هواداران در ورزشگاه آزادی به 

بهترین نحو برای عزاداری روز تاسوعای حسینی استفاده کرد. 
تیم ملی فوتبال کشورمان بر اساس زمان بندی مشخص شده 
دیدارهای انتخابی جام جهانی ۲۰۱۸ روسیه باید در ۲۰ مهرماه 
به مصاف تیم ملی کره جنوبی برود؛ روزی که مصادف با تاسوعای 
حسینی شده است. بازی فوتبالی که این روزها به موضوع روز رسانه ها 
تبدیل شد و حتی در این میان مسئولان هم با اظهار نظرهای مختلف 

نسبت به این امر واکنش مثبت یا منفی نشان دادند.
در حالی که مذاکرات رسمی و با واسطه فدراسیون فوتبال ایران 
و وزارت ورزش و همچنین وزارت امور خارجه کشورمان برای تغییر 
زمان دیدار تیم ملی فوتبال مقابل کره جنوبی از مدت ها قبل آغاز 
شده بود، فدراسیون فوتبال کره جنوبی با اشاره به وضعیت سلامت 
بازیکنانش به جهت برنامه ریزی اردویی و همچنین فاصله طولانی تا 
تهران، عنوان کرده است که نمی تواند با درخواست ایران برای تغییر 
زمان بازی روز ۲۰ مهرماه و حتی تغییر ساعت آن موافقت کند و این 

موضوع را در نامه ای رسمی اعلام کرد.
پس از این کش و قوس ها، مهدی تاج رییس فدراسیون فوتبال اعلام 
کرد که تکلیف بازی ایران و کره جنوبی در شب عاشورا را مسئولان 
عالی نظام تعیین می کنند و پس از این اظهار نظر، سرپرست روابط 
عمومی سازمان لیگ از صدور اجازه برگزاری این دیدار در شب عاشورا 

توسط مسئولان شورای عالی امنیت ملی خبرداد.
بر اساس این گزارش، کنفدراسیون آسیا نیز دلیل مخالفت با 
تغییر برنامه بازی ایران و کره جنوبی را این گونه شرح داده است که 
بازی های جام جهانی باید در تاریخ فیفا برگزار شود. بازی های فیفا ۴ 
سال پیش در قرعه کشی روزهایش مشخص شده و طبعاً نمی توان در 
آن تغییری ایجاد کرد و در مرحله بعد نمی توان بازی ها را خارج از 

روزهای فیفا برگزار کرد.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز در این خصوص نظراتی 

داشتند که در ادامه می آید:
همزمانی بازی ایران-کره جنوبی با ایام تاسوعا، فرصتی 

برای اشاعه فرهنگ عاشورایی است
عضو فراکسیون ورزش مجلس معتقد است ورزشگاه آزادی در بازی 
تیم ملی فوتبال کشورمان با کره جنوبی میزبان ۱۰۰ هزار هموطن 
خواهد بود و با برگزاری مراسم مذهبی، این رخداد فرصت خوبی برای 

اشاعه فرهنگ عاشورایی است.
همایون یوسفی در گفت وگو با خانه ملت در خصوص همزمانی 
بازی تیم ملی فوتبال کشورمان با کره جنوبی با ایام عزاداری امام 
مسابقات  برگزاری  زمان  که  کرد  اذعان  باید  گفت:  )ع(،  حسین 
مقدماتی انتخابی جام جهانی از مدت ها قبل مشخص شده است و 
متاسفانه تغییر زمان مسابقه بستگی به فراهم بودن برخی شرایط 

خاص دارد.
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه نباید 
تلاش های مسئولان فدراسیون فوتبال در راستای رایزنی با فدراسیون 
جهانی فوتبال به منظور جابجایی زمان برگزاری این مسابقه را 
فراموش کرد، افزود: فدراسیون های ورزشی تابع مقررات بین المللی 
هستند و باید در تصمیم گیری های داخلی موقعیت و جایگاه فوتبال 

کشورمان را در نظر گرفت.
وی ضمن بیان اینکه عدم برگزاری این مسابقه می تواند مشکلات 
متعددی را برای تیم ملی فوتبال کشورمان رقم بزند، ادامه داد: نباید 
فراموش کرد که در سال های گذشته نیز سابقه برگزاری مسابقات در 
ایام عزاداری وجود دارد لذا نباید نگاه ها صرفا به یک بازی معطوف 

شود.
یوسفی با اشاره به اینکه ورزشگاه آزادی میزبان ۱۰۰ هزار هموطن 
خواهد بود و این رخداد فرصت خوبی را برای برگزاری مراسم مذهبی 
بوجود می آورد، تصریح کرد: می توان با برگزاری مراسم عزاداری قبل 
از مسابقه و ایجاد شرایط مناسب جو ورزشگاه آزادی را همانند سایر 
نقاط کشور با ایام محرم همسو کرد و به دستاورد فرهنگی مناسبی 

دست یافت.
این نماینده مردم در مجلس دهم ضمن تاکید بر اینکه بازی تیم 
ملی فوتبال کشورمان با کره جنوبی به صورت زنده برای ایرانیان در 
تمام نقاط دنیا قابل مشاهده است و این امر قابل توجه است، ادامه داد: 
می توان از این ظرفیت برای اشاعه فرهنگ عاشورایی و اسلامی بهره 

برد و دیگران را با ارزش های حسینی آشنا کرد.
عضو فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
دغدغه های موجود به منظور عدم برگزاری این مسابقه قابل احترام 
و تامل است ولی باید شرایط بین الملی و زمان بندی های فیفادی 

را در نظر گرفت.
مردم در چنین موقعیت هایی به خوبی می دانند که چگونه 

رفتار کنند 
نایب رییس مجلس شورای اسلامی،  همچنین علی مطهری 
حساسیت های بیش از حد درباره این موضوع را که اختیار آن از دست 
ایران خارج است، بی مورد می داند و در نامه ای در این باره می گوید: در 
خصوص بازی فوتبال ایران و کره جنوبی در عصر تاسوعا، روشن است 
بهتر بود این بازی به زمان دیگری موکول می شد. اما اکنون که امکان 
این امر وجود ندارد و لغو این بازی هم خسارت های جبران ناپذیر برای 
کشور دارد، به نظر می رسد که ابراز حساسیت بیش از حد نسبت به 

این موضوع، امری ضد تبلیغ دین به شمار می رود.
وی همچنین ادامه می دهد: فرضا مردم برای گلی که ایران به کره 
جنوبی بزند خوشحال شوند و عده ای ابراز شادی کنند آیا این امر به 
معنی خوشحالی و شادی برای شهادت امام حسین علیه السلام و 
هتک حرمت و اهانت به ساحت سیدالشهداست؟ علاوه بر این که 
مردم در چنین موقعیت هایی به خوبی می دانند که چگونه رفتار کنند 
و چندین سال پیش شبیه این اتفاق برای مسابقه تیم استقلال تهران 

و دالیان چین افتاد و تماشاگران رفتار قابل ستایشی داشتند.
فدراسیون فوتبال هنر مدیریت اش را نشان دهد

دارد  اعتقاد  مجلس  فرهنگی  کمیسیون  رییسه  هیأت  عضو 
فدراسیون فوتبال باید هنر خود را در تقارن برگزاری مسابقه مقدماتی 
جام جهانی با ایام تاسوعا نشان داده و از تجمع یکصد هزار نفری در 

راستای برگزاری درست مسابقه و بهره برداری فرهنگی نشان دهد.
علیرضا ابراهیمی در گفت وگو با خانه ملت با اشاره به موضوع 
تقارن برگزاری مسابقه مقدماتی جام جهانی ایران با کره جنوبی و 
ایام تاسوعا، گفت: متاسفانه بر اساس شرایط کنونی فیفا و زمان بندی 
مشخص شده باید این بازی برگزار شود زیرا امکان بوجود آمدن 
مشکل و محرومیت در صورت عدم برگزاری مسابقه برای تیم ملی 

فوتبال کشورمان وجود دارد.
نماینده مردم آزادشهر و رامیان در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه فدراسیون فوتبال وظیفه خطیری در خصوص رایزنی برای 
جابجایی زمان برگزاری مسابقات فوتبال در تاریخ هایی که برای مردم 
ایران از حساسیت خاصی برخوردار است به دوش دارد، اظهار کرد: 
اقدامات زیادی از سوی مقامات ورزشی انجام شده ولی متاسفانه 
جابجایی این مسابقه موجب تغییر جدول برگزاری مسابقات دیگر 

میشد لذا فیفا با درخواستمان مخالفت کرد.
عضو هیأت رییسه کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
ضمن تاکید بر اینکه می توان از فرصت برگزاری این مسابقه بهره 
برداری مناسبی کرد، ادامه داد: برای تحقق اهداف مدنظر نیازمند 
مدیریت قوی در اجرای بازی و برگزاری برنامه های سوگواری هستیم.

وی با اشاره به اینکه فدراسیون فوتبال باید با هنر خود را نشان داده 
و از تجمع یکصد هزار نفری استفاده مناسبی کند، ادامه داد: می توان 
با نحوه برگزاری درست مسابقه و بهره برداری فرهنگی، خاطره خوبی 

را در اذهان عمومی بجا گذاشت.
ابراهیمی تصریح کرد: مطرح شدن موضوع فرهنگی-مذهبی در 
کنار عرصه ورزش امری قابل تامل است و امکان هماهنگی این دو 
موضوع برای تحقق یک هدف وجود دارد؛ به عبارتی دیگر می توان 
فرهنگ عاشورایی را توسط ورزشکاران و ورزش دوستان در ورزشگاه 

آزادی به همه نشان داد.
نایب رییس کمیته »زنان، خانواده، تربیت بدنی و جوانان« مجلس 
به  نسبت  افراد  نگرانی  کرد: موضوع  اسلامی خاطرنشان  شورای 
همزمانی بازی تیم ملی فوتبال کشورمان با کره جنوبی با ایام عزاداری 
امام حسین )ع( قابل تامل است ولی باید نگاه جامع تری نسبت به 

این موضوع داشت.
بستری فرهنگی - مذهبی در مسابقه فوتبال ایران و کره 

ایجاد شود
نایب رییس فراکسیون ورزش مجلس معتقد است حال که امکان 
تغییر زمان بازی تیم های ایران و کره وجود ندارد، باید نگاه فرهنگی - 

مذهبی به همزمانی بازی تیم ملی فوتبال کشورمان داشت.
علی اصغر یوسف نژاد با اشاره به حساسیت های ایجاد شده در 
خصوص همزمانی بازی تیم ملی فوتبال کشورمان در مقابل تیم 
ملی کره جنوبی با مراسم تاسوعای حسینی، گفت: باید اذعان کرد 
که هیچگاه در مسابقات داخلی بازی فوتبال در ایام عزاداری برگزار 
نمی شود و بازی مذکور نیز در بر اساس برنامه ریزی سال های گذشته 

فدراسیون جهانی فوتبال مشخص شده است.
نماینده مردم ساری و میاندورود در مجلس شورای اسلامی ضمن 
تاکید بر اینکه می توان قبل از برگزاری بازی فوتبال اقدام به برگزاری 
مراسم عزاداری کرد، اظهار کرد: در این میان نگرانی علماء نیز باید 

مورد توجه قرار بگیرد تا حرمت شکنی صورت نگیرد.
مربوطه  مسئولان  و  فوتبال  فدراسیون  اینکه  به  اشاره  با  وی 
تلاش های زیادی برای تغییر زمان برگزاری این مسابقه انجام داده اند، 
تصریح کرد: متاسفانه مسابقات بر اساس قوانین و شرایط بین المللی 
انجام شده و تغییر زمان بازی موجب بهم ریختگی شرایط جدول سایر 
بازی ها، تغییر زمان استراحت تیم ها و غیره می شود لذا فیفا با این امر 

موافقت نکرده است.
در  اینکه  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  رییسه  هیأت  عضو 
سال های گذشته مانند اردیبهشت ماه سال ۷۸ تیم استقلال در مقابل 
تیم باشگاهی چین قرار گرفت که این بازی نیز همزمان با یازدهمین 
رو از ماه محرم بود، اظهار کرد: هم اکنون باید از فرصت استفاده کرد 

و ورزشگاه آزادی را تبدیل به یک حسینه کرد.
نماینده مردم ساری و میاندورود در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: باید نگاه فرهنگی - مذهبی به این مسابقه داشت تا با ساماندهی 
لیدرهای فوتبال شعارهای مناسبی در ورزشگاه آزادی سر داده شود.

نایب رییس فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: امیدوارم ورزشگاه آزادی یکپارچه به یک حسینه تبدیل شده 
و همه حسین گویان به میدان بروند؛ البته بازتاب تجربه برگزاری 
مسابقات گذشته در چنین شرایطی مناسب بوده است که نباید از 

خاطر برد.
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چاقی و نازایی از عوارض
ظروف یکبار مصرف

همیشه در ایام محرم و صفر که بحث نذر و نذری دادن داغ می شود، مسئله ی 
استفاده از ظروف یک بار مصرف پلاستیکی هم مطرح می شود...

یکی از مواردی که این روزها در بحث فرآوری غذایی شایع شده، افزایش تولید و 
استفاده از ظروف یک بار مصرف برای خوردن غذاست. افزایش تولید، عرضه و استفاده 
از این ظروف و بسته های پلاستیکی مشکلات بسیاری را برای فرد مصرف کننده و 

محیط زیست در پی دارد.
ریختن چای یا غذای داغ در ظروف یکبار مصرف پلاستیکی باعث می شود مواد 
شیمیایی موجود در ظرف پلاستیکی، به غذا یا نوشیدنی موجود در ظرف منتقل و این 

ترکیب های شیمیایی و مضر، وارد بدن مصرف کننده شوند.
استفاده از ظروف پلاستیکی نامناسب برای سرو غذاهای گرم مانند نوشیدنی های داغ 
یا آش و سوپ هم می تواند چنین خطری ایجاد کند. برخی از ترکیب های شیمیایی 
و به خصوص پلی فنولی که از ظروف یکبار مصرف وارد غذا می شوند، اختلال هایی 
را در عملکردهای مختلف فیزیولوژیک بدن ما از جمله در عملکرد هورمون ها در پی 
دارند و همین اختلال های هورمونی می توانند در ابتلای ما به چاقی و اضافه وزن نقش 
داشته باشند. مطالعات دانشمندان نشان داده، کسانی که میزان بیسفنول آ )BPA( در 
ادرار آنان بیشتر است، احتمال بیشتری برای ابتلا به بیماری دیابت، مشکلات کبدی و 
بیماری های قلبی دارند. همچنین افرادی که به صورت مزمن در تماس با BPA هستند، 

بیش از سایر افراد به اضافه وزن و چاقی مفرط مبتلا می شوند.
ترکیب های شیمیایی چاق کننده

نتایج تحقیقات ثابت کرده اند این ترکیب های پلی فنولی، شیمیایی یا باقیمانده 
سمومی که از آن ها در طبیعت آزاد و سپس وارد زنجیره غذایی ما می شوند، باعث ایجاد 
اختلال در عملکرد هورمون هایی مانند هورمون تیروئید می شوند. کاهش هورمون های 
تیروئید هم باعث کم کاری تیروئید و در نتیجه ابتلای فرد به اضافه وزن و چاقی خواهد 

شد.
نتایج مطالعه هایی که در کشورهای غربی انجام شده، نشان می دهد کم کاری تیروئید 
به دلیل کمبود ید که یک مسئله کاملًا تغذیه ای است، بیشتر از ۷ درصد در خانم ها و 
دخترخانم ها شیوع ندارد. در حالی که این بیماری به دلیل آلودگی های شیمیایی، فلزی 
و محیطی که در کشورهای غربی دیده شده، بالغ بر ۲۰ تا ۳۰ درصد عوامل ابتلا به کم 
کاری تیروئید را به خود اختصاص داده است. کم کاری تیروئید می تواند باعث کاهش 

متابولیسم بدن و ابتلا به اضافه وزن، چاقی و بیماری های مزمن وابسته به آن شود.
مطالعه های کامل تری نشان می دهند بسیاری از ترکیب ها مانند ترکیب های 
موجود در حشره کش ها، شوینده ها و آفت کش ها نیز می توانند آثار منفی مشابهی 
بر سلامت ما و ابتلایمان به چاقی داشته باشند؛ درست مانند ترکیب های موجود در 
ظروف پلاستیکی یک بار مصرف و حتی ظروف پلاستیکی نوشابه ها و سایر مواد غذایی.

استفاده ی بیشتر از ظروف پلاستیکی؛ افزایش خطر ابتلا به چاقی
هر چقدر که تماس با چنین موادی بیشتر باشد، احتمال بروز این اختلال های 
متابولیک و هورمونی هم بیشتر خواهد شد. می توان ادعا کرد افرادی که بیش از حد 
با ظروف پلاستیکی نامناسب و یک بار مصرف سر و کار دارند و بیشتر از آن ها برای 
خوردن غذا استفاده می کنند، بیشتر هم به چاقی، اضافه وزن و بیماری های مزمن 

مبتلا می شوند.
تأثیر منفی ظروف پلاستیک بر عملکرد جنسی و تولیدمثل زنان

قبلًا هم در مطالبمان گفتیم که پلاستیک ها با ترکیبات مختلفی که دارند برای 
سلامت افراد مضر هستند، اما بد نیست بدانید برخی از این مواد به طور مستقیم بر 

عملکرد سیستم جنسی زنانه و مردانه آثار منفی می گذارد.
برای مثال ' بیس فنل آ ' )BPA( ماده ای شیمیایی است که در پلاستیک های سبک 
اما سخت و سفت که به نام 'پلی کربنات' نامیده می شود، یافت می شود و روی عملکرد 
غدد درون ریز انسان و هورمون های وی ایجاد اختلال می کند. شاخص ترین تأثیر این 
مواد، بر هورمون استروژن )هورمون جنسی زنانه( است که می تواند بر عملکرد جنسی و 
تولید مثل زنان تأثیر منفی بگذارد. یافته های پژوهشی همچنین نشان داده است، جنین 
هایی که در معرض BPA حتی با مقدار کم قرار می گیرند، سال ها بعد با احتمال بیشتر 
به سرطان سینه مبتلا می شوند. بیشترین موارد استفاده از BPA در پلاستیک های 
شفاف و نشکن است که از آن ها برای ساخت شیشه کودکان، بطری های آب معدنی، 

بطری های مخصوص نوشیدنی های ورزشی و نظایر آن استفاده می شود.
' فتالات' از دیگر مواردی است که در تولید محصولات پلاستیکی کاربرد داشته و از آن 
برای ساخت ظروف PVC استفاده می شود. این ماده می تواند به درون غذایی که در 
این ظرف ها نگهداری می شود به ویژه در مواقعی که غذا داغ یا چرب است، نشت کند.

تأثیر فتالات بر سلامت انسان درست مانند BPA است و به عبارتی فتالات ها بر 
هورمون های انسان تأثیر می گذارند. در این مورد هورمون 'تستوسترون' )هورمون 
جنسی مردانه( بیشترین تأثیر را می گیرد و می تواند با مشکلات تولید مثل در مردان 
همراه باشد. مطالعات نشان داده است، میزان بیشتر فتالات در بدن مردان بالغ با کاهش 

میزان اسپرم و افزایش مشکلات اسپرم ها همراه بوده است.
مطالعه ای در فنلاند نشان داده بالا بودن میزان فتالات در زنان باردار، احتمال تولد 
فرزندان پسر دچار مشکلات دستگاه تناسلی را افزایش داده است. تأثیر فتالات ها در 
احتمال ابتلا به واکنش ها و حالت های آلرژیک در کودکان همراه است. نوارهای بسته 
بندی و پلاستیک های مخصوص نگهداری بطری ها، کنسروها و قوطی های غذایی، 
عموماً حاوی فتالات هستند. شاید عجیب به نظر برسد، اما در تمام ظروف پلاستیکی 
فرآیند 'نشت' اتفاق می افتد. در این فرایند، پلاستیک به داخل ماده غذایی که درون 
آن نگهداری می شود، نشت می کند که البته این میزان نشت کردن در ظروف 
مختلف، بسته به کارکرد این ظروف و گرم شدن یا نشدن آن ها و مدت زمان نگهداری 

محصولات غذایی در آن ها فرق می کند.
نکته پایانی

با توجه به نکته هایی که گفته شد، به تمام افراد توصیه می شود تا حد امکان استفاده 
از ظروف پلاستیکی و یکبار مصرف پلاستیکی را کاهش دهند و در این ماه عزا هم، 
برای این که آن چه ان شاءالله با خلوص نیت و ارادت خاص انجام می دهیم موجب 
نشود تا سلامتی کسی به خطر بیفتد، می توانیم مقدار کمتری نذری پخته اما از ظروف 
مخصوص غذاهای داغ استفاده کنیم و یا بهتر این است که افراد با خودشان ظرف ببرند 

و تقاضا کنند که نذری در ظروف خودشان ریخته شود.

متخصصان عنوان می کنند؛

عوامل افزایش ریسک ابتلا به سرطان سینه را 
بشناسید

سرطان سینه دومین سرطان شایع در بین زنان است، اما بسیاری از افراد از برخی 
علل متداول آن آگاهی ندارند. 

 اگرچه بسیاری از افراد می دانند که بزرگ ترین ریسک ابتلا به سرطان سینه 
فاکتورهای پرخطری نظیر چاقی و داشتن سابقه خانوادگی این بیماری است، اما بسیاری 
از علل و رفتارهای پرخطر دیگر آگاهی ندارند. در ادامه به موارد افزایش دهنده ریسک 

ابتلا به این بیماری اشاره می شود.
1- نوشیدنی الکلی

مصرف نوشیدنی های الکلی با افزایش ریسک سرطان سینه مرتبط است. طبق 
گزارش انجمن سرطان آمریکا، زنانی که در روز الکل می نوشند در مقایسه با زنانی که 
اصلا نوشیدنی الکلی مصرف نمی کنند ۱.۵ درصد بیشتر در معرض ابتلا به سرطان 
سینه قرار دارند. به گفته محققان، الکل موجب تغییر نحوه متابولیسم استروژن در بدن 
زنان می شود و در نتیجه میزان استروژن در خون افزایش می یابد. میزان بالای استروژن 

علت اصلی ابتلا به سرطان سینه عنوان می شود.
2- بارداری در سنین بالا )یا بچه دارنشدن( 

طبق اعلام انجمن سرطان آمریکا، بارداری بعد از سن ۳۰ سال یا اصلا بچه دارنشدن، 
می تواند ریسک ابتلا به سرطان سینه را در زنان افزایش دهد. طبق اعلام انستیتو 
سرطان ملی، بارداری موجب کاهش سیکل ماهانه زنان در طول زندگی شان می شود، 
در نتیجه تجمع استروژن در بدن کاهش می یابد. ریسک ابتلا به سرطان سینه در زنانی 
که یک فرزند دارند با بالارفتن سن افزایش می یابد. بعلاوه هرچقدر تعداد فرزندان یک 

زن بیشتر باشد، ریسک ابتلا به سرطان سینه کاهش می یابد.
3- شیر ندادن به نوزاد

ارتباط بین شیردادن به نوزاد و سرطان سینه خیلی مشخص نیست، اما به عقیده 
محققان، شیر دادن به نوزاد تا حدودی ریسک سرطان سینه را کاهش می دهد. طبق 
اعلام انجمن سرطان آمریکا، هرچقدر مدت زمان شیر دادن به نوزاد بیشتر باشد احتمال 
ابتلا به سرطان سینه کمتر خواهد بود. بازهم افزایش این ریسک ناشی از میزان استروژن 

در بدن زنان است.
4- قرص های ضدبارداری

تا حدودی مصرف قرص بارداری خوراکی مطمئن است، اما مشخص شده است که 
برخی انواع آن موجب افزایش ریسک سرطان سینه در زنان می شود. طبق اعلام 
جامعه سرطان آمریکا، نوع تزریقی پروژسترون که هر ۳ ماه یکبار تزریق می شود، 
ریسک سرطان سینه را افزایش می دهد. بعلاوه، مطالعات نشان داده اند زنانی که قرص 
ضدبارداری خوراکی مصرف می کنند در مقایسه با زنانی که هرگز قرص مصرف نکرده 

اند تاحدودی در معرض ریسک ابتلا به سرطان سینه قرار دارند.
5- کار شیفت شب

تحقیقات نشان می دهد کار شیفت شب با افزایش ریسک سرطان سینه در زنان 
مرتبط است. به نظر می رسد این افزایش ریسک هم ناشی از هورمون هاست. به گفته 
محققان، این تاثیر ناشی از تغییر در میزان هورمون ملاتونین است، هورمونی که تحت 
تاثیر قرارگیری بدن در معرض نور است. محققان می گویند میزان نرمال ملاتونین در 

شب برای تنظیم تعداد هورمون های طبیعی از جمله استروژن مهم است.

در این مطلب ۱۲ ماده غذایی مفید معرفی می کنیم که 
کمک می کنند تا پاییزی پرانرژی و دور از بیماری ها داشته 

باشید.
پادشاه فصل ها رخ نموده و روزها کوتاه و شب های بلند 
و خنک آغاز شده است. اما این فصل هزار رنگ برای برخی 
افراد همراه با خستگی، کسالت و بی حالی است. خیلی از افراد 
هستند که با کوچک ترین باد سردی دچار سرماخوردگی و 
بیماری های ویروسی می شوند. در این مطلب ۱۲ ماده غذایی 
مفید معرفی می کنیم که کمک می کنند تا پاییزی پرانرژی و 

دور از بیماری ها داشته باشید.
گردو: ضدخستگی

گردو را در سالاد بریزید و یا در وعده صبحانه به همراه پنیر 
میل کنید. چون یک ماده غذایی ضروری برای فصل پاییز است. 
گردو سرشار از آنتی اکسیدان ها، امگا ۳ ها، پروتئین، ویتامین 
E و B و همچنین حاوی پتاسیم، فسفر، منیزیم، کلسیم و آهن 
است. شما می توانید این ماده غذایی را در وعده صبحانه به 
همراه یک نوشیدنی گرم، یک واحد میوه مانند کیوی یا یکی 
از مرکبات و چند برش نان جو میل کرده و روزتان را با انرژی 
سپری کنید. البته یادتان باشد که میزان گردوی مصرفی تان 
از ۴ تا ۵ عدد بیشتر نشود چون در این صورت کالری بیشتری 

عایدتان می شود.
تره فرنگی: سوپی برای پاییز

با شروع فصل پاییز به طور مرتب سیب و گلابی میل کنید. 
البته بهتر است از انواع ارگانیک و طبیعی استفاده کنید تا بتوانید 

پوست آن ها را که سرشار از ویتامین ها هستند میل کنید
سبزی  این  ندارد.  کاربرد  لاغری  برای  صرفاً  فرنگی  تره 
همچنین حاوی آنتی اکسیدان ها و ویتامین های فراوان بوده و 
به راحتی می توانید از آن سوپی خوشمزه برای روزهای پاییزی 
درست کنید. توصیه می کنیم که از همان روزهای آغازین 
پاییز وعده های غذایی تان را با یک سوپ غلیظ مانند سوپ 

تره فرنگی آغاز کنید.
D ماهی های حاوی ویتامین

فصل پاییز با وجود تمام زیبایی هایش باعث افسردگی و بی 
حالی در بسیاری از افراد می شود. دلیل آن نیز کاهش نور 
خورشید است که برای برخی افراد ایجاد افسردگی می کند. 
برای مقابله با کمبود ویتامین D حاصل از نبود نور کافی باید 
به فکر افزایش جذب این ویتامین از طرق دیگر مانند مصرف 
ماهی باشید. توصیه می کنیم به سراغ ماهی های کوچک مانند 
ماهی ساردین و ماهی خال مخالی بروید. چون این نوع ماهی 

ها حاوی فلزات سنگین کمتری هستند.
C لیموترش برای جذب ویتامین

هر چه میزان ویتامین C بدنتان بیشتر باشد کمتر دچار 
افسردگی و بیماری های ویروسی می شوید. پرتقال، لیموترش، 
گریپ فروت، نارنگی و غیره جزو مرکباتی هستند که باعث 
بهبود خلق و خوی و تقویت سیستم ایمنی بدنتان می شوند. 
حتماً از میوه های تازه و کامل استفاده کنید. اگر عاشق آب 
میوه هستید در منزل نسبت به تهیه آن اقدام کنید. چون آب 
میوه های خانگی طعم، ویتامین و فیبر بیشتری نسبت به انواع 

صنعتی دارند. 
فیبرها باعث می شوند که قند میوه ها یعنی فروکتوز به 
آرامی وارد جریان خون شود و با مصرف آن ها احساس سیری 
طولانی مدتی خواهید داشت. اگر از مشکلات گوارشی رنج 
نمی برید می توانید روزانه تا ۳ واحد مرکبات میل کنید. اگر 
دچار ورم یا زخم معده نیستید همیشه از لیموترش استفاده 
 C کنید. لیموترش یکی از فوق العاده ترین منابع ویتامین
محسوب می شود. یادتان باشد که این میوه ترش بخصوص در 
غذاهای گیاهخواران بسیار مفید و لازم است چون میزان جذب 

آهن گیاهی را افزایش می دهد.
قارچ ها: کم کالری و سرشار از مواد معدنی

در فصل پاییز از مصرف قارچ غافل نشوید. هر نوع قارچی که 
در محل زندگی تان وجود دارد را مصرف کنید. این مواد غذایی 
کم کالری بوده و سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی هستند. 
توصیه می کنیم سبزیجاتی مانند قارچ، مارچوبه، گوجه فرنگی، 
بروکلی و اسفناج را به صورت پخته میل کنید. چون در این 
صورت بدن بهتر می تواند ویتامین های موجود در آن ها را 

جذب کند.
چای رویبوس برای ناکار کردن میکروب ها

سبزی  این  ندارد.  کاربرد  لاغری  برای  صرفاً  فرنگی  تره 
همچنین حاوی آنتی اکسیدان ها و ویتامین های فراوان بوده و 
به راحتی می توانید از آن سوپی خوشمزه برای روزهای پاییزی 

درست کنید
نوشیدنی های داغ در فصل پاییز باعث گرم شدن و تأمین 
آب بدنتان خواهند شد. در بین این نوشیدنی ها چای سبز 
و چای رویبوس جزو بهترین ها هستند. چای سبز سرشار از 
آنتی اکسیدان است و چای رویبوس یک دمنوش بدون تئین 
است که به تقویت سیستم ایمنی بدن کمک زیادی می کند. 
توصیه می کنیم این نوشیدنی را با یک قاشق کوچک عسل 
شیرین کرده و از طعم آن لذت ببرید. در عین حال نیز بدنتان 
را به شیوه ای طبیعی تقویت کنید. می توانید به چای سبزتان 

نیز چند قطره لیموترش بچکانید تا خواص آن افزایش یابد.
کدو حلوایی: آنتی اکسیدان هایی که سیستم ایمنی را مجهز 

می کنند
انواع کدو حلوایی با رنگ های نارنجی چشم نواز منبع آنتی 
اکسیدان هایی هستند که باعث تقویت سیستم دفاعی بدن در 
برابر عوامل مهاجم خارجی می شوند. یادتان باشد که تخمه 
های داخل کدو حلوایی نیز منبع خوب پروتئین، ویتامین ها 
و مواد معدنی فوق العاده ای مانند منیزیم، آهن، فسفر، زینک، 
مس، پتاسیم و غیره هستند. در واقع این میوه با گوشت و تخمه 

هایش دوست سلامتی و قدرت بدنی است.
سیب و گلابی: سرشار از ویتامین

یک ضرب المثل معروف می گوید روزی یک عدد سیب شما 
را از مطب دکتر دور می کند. در فصل پاییز سیب ها و گلابی 
هایی که تازه به تازه وارد بازار میوه می شوند بسیار خوش طعم 
و آب دار هستند و در عین حال ویتامین ها و فیبرهای بیشتری 
دارند. توصیه می کنیم با شروع فصل پاییز به طور مرتب سیب 

و گلابی میل کنید. البته بهتر است از انواع ارگانیک و طبیعی 
استفاده کنید تا بتوانید پوست آن ها را که سرشار از ویتامین 
ها هستند میل کنید. اگر از مشکل کولیت روده یا سندرم روده 
تحریک پذیر رنج می برید بهتر است این میوه ها را به صورت 
پخته شده و کمپوت میل کنید. یادتان باشد که این دو میوه 
حاوی یک رنگدانه طبیعی با خواص آنتی اکسیدانی، ضدالتهابی 
و آنتی هیستامینی قوی به نام پکتین است که فواید زیادی 

برای بدن دارد.
کلم ها: تقویت کننده بدن

کلم ها با هر رنگی از سفید، سبز یا قرمز که باشند مانند 
کلم برگ، گل کلم یا بروکلی و کلم قرمز و کلم بروکسل جزو 
سبزیجات مفید برای فصل سرما هستند. کلم ها گنجینه 
های سلامتی هستند که به دلیل میزان بالای ویتامین B و 
C و همچنین آنتی اکسیدان ها و پتاسیم باعث تقویت سیستم 
ایمنی بدن می شوند. توصیه می کنیم از انواع کلم ها با رنگ 
های مختلف استفاده کنید. چون هر رنگی نشان دهنده خواص 
ویژه خود است. گل کلم و کلم سفید باعث ارتقای سلامت قلب 
می شوند. کلم قرمز خواص ضد پیری دارد. بروکلی و کلم های 

سبز به تقویت قوه بینایی کمک می کنند.
انگور: خسته نباشید

انگور سفید، قرمز یا سیاه جزو منابع آنتی اکسیدان ها، 
ویتامین های B۶، B۲، B۱ و ویتامین C است. بهتری است 
بدانید که انگور سرشار از فروکتوز است و می تواند به راحتی 

گرسنگی و بی حالی و کسالت شما را برطرف کند.
عسل برای مقابله با ویروس ها

گرچه می توان از عسل در هر فصلی از سال استفاده کرد 
اما این ماده غذایی باید پای ثابت رژیم غذایی فصل پاییز 
باشد. عسل به ویروس ها و باکتری ها مقابله کرده و خاصیت 
ضدالتهابی دارد. بنابراین شما را از بیماری های این فصل دور 

می کند.
میوه شاه بلوط: سرشار از آهن و کلسیم

شاه بلوط در فصل پاییز زمین جنگل ها را می پوشاند. این 
میوه سرشار از آهن، کلسیم و پتاسیم است. البته یادتان باشد 
که در مصرف آن دچار افراط نشوید چون حاوی میزان زیادی 
قند است. یادتان باشد که مصرف منظم و روزانه مواد غذایی 
سرشار از قند می تواند باعث خستگی بدن شده و ترشح 
انسولین را بالا ببرد. این افزایش انسولین نیز باعث افت شده و 

به ایجاد احساس گرسنگی و خستگی دامن می زند.

با این مواد غذایی: پاییز را پرتوان شروع کنید
10فایده پیاز برای سلامتی

همه ما روزانه پیاز مصرف می کنیم. اما شاید توجه چندانی به خواص آن نداشته باشیم. 
امروز در خصوص فواید مثال زدنی آن صحبت می کنیم تا با آگاهی به سمت این ماده 

غذایی مفید بروید.
مقابله با تشکیل لخته های خونی خطرناک

بر اساس نتایج پژوهشی که در Journal of Clinical Investigation به چاپ رسیده، 
یکی از ترکیبات پیاز و سیب به نام روتین مانع از تشکیل لخته های خونی می شود. روتین 
مانع از تجمع پلاکت ها و همچنین مانع از تشکیل فیبرین در عروق می شود که هر دو 

در تشکیل لخته نقش دارند.
پیاز دشمن سرطان

محققان دانشگاه کرنل با مقایسه اثرات پیازچه روی رشد سلول ها و رادیکال های آزاد 
متوجه شدند که این سبزی در مقایسه با ۱۰ نوع دیگر پیاز تأثیر آنتی اکسیدانی بیشتری 
دارد و در مقابله با سلول های سرطانی کبد موثر است. بنابراین توصیه می شود از مصرف 

پیازچه غافل نشوید.
پیاز سرشار از اسیدفولیک

اسیدفولیک برای عملکرد مغز و سلامت روحی لازم است. نصف لیوان پیاز سبز ۹ درصد 
نیاز روزانه به این ویتامین را تأمین می کند.

پیاز دوست استخوان ها
پیاز همانند سیب و توت ها منبع خوب کرستین است که خواص آنتی اکسیدانی دارد. 
نتایج پژوهشی که در دانشگاه یوتاه انجام شده نشان می دهد کرستین باعث کاهش فشار 

خون بالا می شود
نتایج پژوهش های محققان دانشگاه کارولینای جنوبی نشان می دهد تراکم استخوانی 
خانم هایی که روزانه یک بار پیاز مصرف می کنند ۵ درصد بیشتر از خانم هایی است که 
میزان مصرفشان یکبار در ماه است. خطر بروز شکستگی ران در خانم های مصرف کنند 

پیاز ۲۰ درصد کمتر است.
پیاز برای کاهش علائم پیش از قاعدگی

به عقیده محققان آمریکایی خانم هایی که تغذیه آن ها سرشار از منگنز است کمتر از 
مشکلات خلق و خوی و دل دردهای ناشی از قاعدگی رنج می برند.

پیاز برای کاهش فشار خون بالا
پیاز همانند سیب و توت ها منبع خوب کرستین است که خواص آنتی اکسیدانی دارد. 
نتایج پژوهشی که در دانشگاه یوتاه انجام شده نشان می دهد کرستین باعث کاهش فشار 
خون بالا می شود. این ترکیب از جداره عروق محافظت می کند. در نتیجه خطر بیماری 

های قلبی عروقی را نیز کاهش می دهد
پیاز کم کالری

پیاز بسیار کم کالری است. هر یک عدد پیاز متوسط ۴۴ کالری دارد.
پیاز منبع فیبرها

پیاز همچنین منبع خوب فیبرها است. یک عدد پیاز متوسط ۱.۹ گرم فیبر وارد بدن 
می کند.

C پیاز منبع ویتامین
هر ۱۰۰ گرم پیاز حدود ۱۲ درصد نیاز روزانه بدن به ویتامین C را تأمین می کند. باید 
بدانید که هر یک عدد پیاز متوسط تأمین کننده حدود ۱۳ درصد نیاز روزانه ما به این 

ویتامین محسوب می شود.
پیاز منبع سلنیوم

پیاز منبع خوب سلنیوم است. این ماده خواص ضدسرطانی قوی دارد. البته محققان بر 
این عقیده هستند که برای تائید این خاصیت پیاز نیاز به بررسی های بیشتری دارد اما در 

هر حال توصیه می شود از مصرف روزانه این ماده غذایی مفید غافل نباشید.

 

شکار سوژه در عرض یک سی و دوهزارم ثانیه با یک دوربین استثنایی

شکار سوژه ها در عرض یک سی و دوهزارم ثانیه در 
دوربین های دیجیتال ممکن شد.

سونی با عرضه پنجمین نسل از سری دوربین های آر 
ایکس ۱۰۰ به نام DSC-RX۱۰۰M۵ رکورد فوکوس 

دوربین های دیجیتال را جابجا کرد.
اگر چه ظاهر این دوربین با دوربین های قبلی از همین 
سری تفاوت چندانی ندارد، اما DSC-RX۱۰۰M۵ از نظر 
سخت افزاری ارتقای قابل توجهی یافته است. در قلب این 
گوشی از حسگر Exmor RS CMOS نوع ۱.۰ و یک 

تراشه دی رم استفاده شده است.
حسگر جدید در کنار یک سیستم پردازش تصویر تازه 
مورد استفاده قرار گرفته که باعث افزایش بافر حافظه و 
ارتقای کیفیت تصاویر و به خصوص تصاویر دارای ایزوی 

بالا می شود.
 Fast دارای یک سیستم فوکوس خودکار V RX۱۰۰
Hybrid AF نیز هست که تا به حال مشابه آن توسط 
سونی در هیچ دوربینی به کار گرفته نشده بود. این سیستم 
از توانایی فوق العاده برای شناسایی هدف عکاسی و تنظیم 

کنتراست برخوردار است و می تواند در عرض ۰.۰۵ ثانیه 
بر روی سوژه فوکوس کند. در این سیستم از ۳۱۵ نقطه 
فوکوس خودکار استفاده شده که ۶۵ درصد از سطح 
 AF-A حسگر را تحت پوشش قرار می دهد. یک حالت
هم برای این سیستم فوکوس خودکار در نظر گرفته شده 
که انتقال سریع بین دو حالت عکاسی مداوم و تهیه تک 
عکس را ممکن می کند.برای ارتقای سیستم پردازش این 
دوربین از یک تراشه LSI هم استفاده شده که در کنار یک 
موتور پردازش تصویر BIONZ X تهیه ۲۴ فریم عکس در 
ثانیه را با کیفیت ۲۰.۱ مگاپیکسل ممکن می کند. در این 
حالت می توان تا حداکثر ۱۵۰ عکس هم تهیه کرد.شاتر 
این دوربین از چنان قدرتی برخوردار است که می تواند از 
سوژه ای در عرض یک سی و دوهزارم ثانیه یا ۳۲,۰۰۰/۱ 
عکاسی کند و لذا عکاسی از سوژه هایی با سرعت بالا هم 
به راحتی با این دوربین ممکن است. تهیه فیلم هایی با 
دقت ۴K در قالب فایل های mp۴ هم با این گوشی ممکن 
است. فیلم برداری صحنه آهسته با دقت ۱۲۰ فریم در 
ثانیه و با سرعت های ۲۴۰، ۴۸۰ و ۹۶۰ فریم در ثانیه با 

کیفیت پایین تر هم از این طریق ممکن است.
قیمت این دوربین که تا دو هفته دیگر روانه بازار می شود 
هزار دلار است. همچنین می توان برای فیلم برداری زیر 
آب یک قاب ۳۵۰ دلاری نیز به همراه آن خریداری کرد. 
دوربین یاد شده با فناوری های وای - فای و ان اف سی 

نیز سازگاری دارد.

محققان دندان های کوسه ای را شناسایی کرده اند که قدمتی ۲۰ میلیون ساله دارد.
 Ginormous خانواده از  کوسه  نوع  یک  دندان  فسیل  شناسایی  به  موفق  محققان 
Megalodon شده اند که قدمتی به طول ۲۰ میلیون سال دارد و اندازه این کوسه به بزرگی 

یک خودرو بوده است.  
زیستگاه این آبزی در اقیانوس های باستانی آرام و آتلانتیک گزارش شده و با دندان های 

نوک تیز خود شکار می کرده است.  
اگر چه فسیل کشف شده حاکی از انقراض این کوسه دارد اما محققان موفق به شناسایی ۴ 

دندان ۴.۵ سانتی متری آن در ژاپن، کالیفرنیا، پرو و کارولینای شمالی شده اند.
این کشف جدید نشان می دهد که اطلاعات بشر نسبت به آبزیان باستانی بسیار ناچیز 

است.
محققان نام این کوسه را Megalolamna paradoxodon گذاشته اند.  

نکته قابل توجه در مورد دندان های این کوسه، شکل خاص و نوک تیز بودن آن است.  

کشف دندان کوسه ای با قدمت 20 میلیون سال

بررسی ها نشان می دهد که پروتئین کایمریک، اثرات ضدسرطانی خود بر روی رده سرطان 
پستانی "MCF۷" را از طریق مسیرهای آپوپتوزی وابسته و غیروابسته به کاسپازها اعمال 

می کند.
میثم سلیمانی بدیع دانشجوی دکتری داروسازی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در رساله 
خود با عنوان "تولید نوترکیب پروتئین کایمریک NRC-p۲۸ در باکتری اشرشیاکلی و بررسی 
اثرات برون تنی آن در سرطان پستان" به بررسی رویکردهای درمانی نوین جهت درمان 
هدفمند سرطان  با استفاده از پپتیدها و پروتئین های کایمریک کهیکی که از  انواع  پپتیدهای 
Homing و کشنده هستند، پرداخت. در این پژوهش"p۲۸"  قادر به نفوذ انتخابی و فعالیت  
آپوپتوز در سلول های سرطان پستان و پپتید NRC-۰۳ که یک پپتید ضد باکتریایی است، 
قادر به نابودی سلول های سرطان سینه می باشد، پرداخته شد. هدف از این مطالعه، طراحی 
پروتئین کایمریک "NRC-p۲۸" به شکلی بود که از میان کنش های مداخله گر مانند ایجاد 
پل های نمکی جلوگیری و در نهایت اثرات سمیت آن بر سلول های سرطان پستان ارزیابی 
شود. پژوهشگر ابتدا جهت طراحی پروتئین و انتخاب لینکر مناسب، از مطالعات مدل سازی 
همسانی و شبیه سازی دینامیک مولکولی استفاده و سپس کلونینگ، بیان و خالص سازی آن 
را انجام داد.  بررسی های سمیت اختصاصی و غیراختصاصی برون تنی این پروتئین به ترتیب 
 Real time انجام و تکنیک HUVEC و &MCF ، ۲۳۱-MDA-MB بر روی سلول های

RT-PCR برای بررسی تغییر رونویسی ژن های پیش آپوپتوزی و ضد آپوپتوزی استفاده  شد 
و پروتئین کایمریک" NRC-p۲۸" به شکل وابسته به دوز، قادر به نابودی سلول های سرطانی 
پستانی MCF۷و MDA-MB-۲۳۱ شد. بررسی ها حاکی از آن بود که پروتئین کایمریک، 
اثرات ضد سرطانی خود بر روی رده سرطان پستانی MCF۷ را  از طریق مسیرهای آپوپتوزی 
وابسته و غیر وابسته به کاسپازها اعمال می کند، نتایج برون تنی نیز نشان داد که این پروتئین 
ویژگی های لازم برای بررسی های درون تنی را دارا است. به گزارش ایسنا؛ این پایان نامه با 

راهنمایی علی جهانیان نجف آبادی، حمید میر محمد صادقی و حجت اله صادقی دفاع شد.

دانشمندان معتقدند که ربات ها هم به یکدیگر آموزش 
می دهند.

به گزارش ایسنا و به نقل از نیواطلس، محققان در این 
رابطه اظهار کردند: ربات های گوگل تجربیات خود را برای 

دیگران به اشتراک می گذارند و به هم آموزش دهند.
انسان ها  بررسی گفت:  این  داند" محقق  "پویت جان 
می توانند تجربیات و تخصص هایی که دارند را با استفاده از 
زبان و انجام حرکات برای هم به اشتراک بگذارند. محققان 
با بررسی ربات ها دریافتند، آنها هم می توانند با هم تبادل 
اطلاعات بر روی شبکه داشته باشند و به همدیگر آموزش 

دهند.
ربات ها با استفاده از شبکه ابری قادر به اشتراک گذاری 

اطلاعات و مهارت های خود هستند.
مغز انسان دارای میلیاردها سلول عصبی است که در بین 
آنها اتصالات عمیقی وجود دارد. سلول های عصبی با برقراری 
ارتباط با یکدیگر قادر به تبادل اطلاعات هستند تا به یکدیگر 

آموزش دهند.
دانشمندان با استفاده از شبکه مصنوعی در ابعاد کوچک 
این عمل را برای ربات ها انجام دادند و با استفاده از روش 
آزمون و خطا برای ربات ها آزمایش کردند و نتایجی بدست 

آوردند.
در ابتدا ربات ها کارهای ساده ای مثل بازکردن در و حرکت 
اشیا را انجام می دهند و آخرین نسخه را هم دانلود می کنند 

و به عبارتی از تجربه های فردی یکدیگر استفاده می کنند.
با استفاده از این شبکه ربات از تجربیات دیگران برای 
انجام کارها استفاده می کند و در صورت نیاز از کارآمدترین 
و دقیق ترین شیوه برای انجام آن عمل استفاده خواهد کرد.

مثلا در آزمایش های متعدد مرحله آزمون و خطا بازکردن 
در را به اشتراک می گذارند و این باعث می شود تا ربات ها در 

مرحله بعدی از بهترین روش برای انجام کار استفاده کنند.
استفاده از این روند برای افزایش سرعت در انجام کارهای 

پیچیده بسیار موثر خواهد بود.

طراحی نوعی پروتئین "کایمریک" برای درمان سرطان پستان

ربات ها تجربه هایشان را به اشتراک می گذارند

محققان موفق به تولید ماده ای شدند که قدرت رایانه ها را تا ۱۰۰ برابر افزایش داده و 
همچنین میزان مصرف انرژی بسیار پایینی دارد.

این ماده که چندفروئیک مگنتو الکتریک magnetoelectric multiferroic نام دارد، توسط 
محققان در دانشگاه میشیگان ساخته شده و می تواند قدرت نسل بعدی رایانه ها را به طرز 

چشمگیری افزایش دهد.
 planar این ماده خواص الکتریکی و مغناطیسی را در دمای اتاق و طی فرآیندی به نام
rumpling  ترکیب می کند.magnetoelectric multiferroic با ترکیب لایه های تکی اتم مواد، 
یک فیلم نازک تولید می کند که دارای قطب مغناطیسی بوده و از طریق پالس های کوچک 

برق از مثبت به منفی تغییر می کند.
محققان این پژوهش اظهار کردند که امروزه، در حدود پنج درصد از کل مصرف انرژی 
جهان صرف لوازم الکترونیک می شود که این میزان تا سال۲۰۳۰  به ۴۰ تا ۵۰ درصد می رسد 
و اگر هیچ پیشرفت چشمگیری در این زمینه کاهش مصرف انرژی صورت نگیرد، این روند 

رو به رشد همچنان ادامه خواهد داشت.این پژوهش در مجله Nature منتشر شده است.

یک شرکت هندی از گوشی هوشمند جدید خود با قدرت دوربین سلفی ۱۶ مگاپیکسل 
رونمایی کرد.

 F۱s Diwali Limited Edition گوشی هوشمند جدیدی را با نام OPPO شرکت هندی 
رونمایی کرد.  

از ویژگی های این محصول جدید داشتن صفحه نمایشگر ۵.۵ اینچ با وضوح تصویر ۷۲۰ 
مگاپیکسل است.  

همچنین در این گوشی یک پردازشگر هشت هسته ای  MT۶۷۵۰ به همراه رم ۳ گیگ 
و حافظه داخلی ۳۲ گیگ دیده می شود.  حافظه داخلی  F۱s Diwali Limited Edition با 

افزودن کارت حافظه قابلت ارتقاء دارد.  
دوربین جلو آن ۱۶ مگاپیکسل و دوربین پشت ۱۳ مگاپیکسل است.  

باتری این محصول هوشمند از قدرت ۳۰۷۵ میلی آمپر برخوردار است ضمن اینکه فناوری 
اسکنر تشخیص اثر انگشت کاربر در آن تعبیه شده است.

افزایش سرعت رایانه ها با یک ماده خارق العاده

گوشی هوشمند با دوربین سلفی
 1۶مگاپیکسل رونمایی شد



اجتماعی ۶

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر  تاکید کرد؛

لزوم توسعه فرهنگ شهروندی
 برای بهبود منظر شهری قم

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
با تاکید بر نقش فرهنگ سازی در تقویت سیما و منظر شهری قم، گفت: اکثر ساختمان هایی 
که از سال ۹۳ دستور نقشه یا پروانه گرفته اند هنوز به نما نرسیده اند و انشالله سال آینده 

نتایج طرح در قم دیده شود. 
علیرضا خاکی با بیان اینکه سیما و منظر شهری در سه بعد قابل بررسی است، به بعد کلان 
این مساله اشاره کرد و گفت: در وزارت راه و شهرسازی ضوابط معماری و شهرسازی اسلامی 

و ایرانی به طور مشخص موجود نیست و اطلاعات کاملی در این زمینه تهیه نشده است.
وی با تاکید بر اینکه طرح تفصیلی مصداق حوزه برنامه ریزی شهری است، افزود: یکی از 
موضوعات شهرسازی اسلامی رعایت عدالت است و سعی شده در ارائه تراکم ها این مساله 

رعایت شود.
مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س(، 
خاطرنشان کرد: در گذشته در تمام شهر همه نوع تراکمی داده می شد و این مساله آشفتگی 

بصری ایجاد می کرد اما امروز از این امر جلوگیری می شود.
وی با بیان اینکه ضوابط سیما و منظر شهری توسط شهرداری قم تهیه و سال ۹۳ با تصویب 
شورا به مهندسان شهر اعلام شده است، تصریح کرد: نتایج تصویب این طرح را باید از سال 

دیگر دید چون دوره سه تا چهار ساله برای ساخت و ساز داریم.
خاکی با اشاره به اینکه یکی از مشکلات شهرها در برخورد با مسائل سیما و منظر شهری 
است، گفت: ضوابط بیشتر مشمول تراکم و سیمای کلی می شود و مصالح و نوع طرح را شامل 

نمی شود و باید این امر بیشتر مورد توجه قرار گیرد.
وی گفت: نظام مهندسی باید جزئیات لازم را طراحی و برای استفاده به مهندسان ارائه شود 
تا بتوان اجرایی شدن آن را در شهر دید. مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی 
اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( با تاکید بر نقش فرهنگ سازی در تقویت سیما و 
منظر شهری قم، گفت: اکثر ساختمان هایی که از سال ۹۳ دستور نقشه یا پروانه گرفته اند 

هنوز به نما نرسیده اند و می توان امید داشت سال آینده نتایج طرح در قم دیده شود.
وی با تاکید بر اینکه ضوابط کلی سیما و منظر شهری بیشتر نهی کننده است، گفت: 
در کنار نهی، همراه شهرداری دیگر سازمان های متولی نیز باید همکاری کنند تا بتوان این 
ضوابط را در شهر اجرا کرد. خاکی با بیان اینکه راهبرد نهایی و کاربردی تهیه طرح های 
کاربری شهری است، گفت: به عنوان مثال در بلوار پیامبر اعظم جزئیات ساخت و سازها، نوع 

مصالح و رنگ آن ها مشخص شده و از آن ها نمی توان چشم پوشی کرد.
وی با تاکید بر اینکه برای هر محور شهری باید متناسب با نیاز آن طرح تهیه شود، ساماندهی 
و بهسازی مناظر تاریخی توسط شهرداری را مورد توجه قرار داد و گفت: ما الگوهای خوبی 
در شهر داریم و بیشتر این فضاها مورد غفلت بوده که در طراحی ها مورد توجه قرار نمی گیرد

سرپرست اداره کل فنی و طراحی شهرداری قم  اعلام کرد

تهیه طرح اولیه احداث باغ پرندگان در قم 
سرپرست اداره کل فنی و طراحی شهرداری قم گفت: مطالعات فاز صفر و طرح اولیه 
مجموعه باغ پرندگان را در زمینی به مساحت ۱۲ هکتار در حاشیه بلوار شهید آوینی تهیه و 

در اختیار سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم قرار گرفته است. 
رضا خانه زاد یزدی با اشاره به برنامه های شهرداری قم برای احداث باغ پرندگان  گفت: 
مطالعات اجتماعی نشان می دهد که کیفیت دسترسی به خدمات تفریحی و ورزشی شامل 
پارك ها و بوستان ها در محدوده های شهری بر سرزندگی شهری و خدمات رسانی به 

شهروندان نقش بسزایی دارند.
وی گفت: شهرداری قم به منظور افزایش سرانه فضای سبز، جذب توریست و گردشگر، 
بهبود وضعیت زیست محیطی منطقه و آموزش و ارتقای فرهنگ زیست محیطی در بین 
شهروندان، ایجاد زمینه های لازم برای سرمایه گذاری و اشتغال زایی، جلوگیری از تخریب 
اراضی طبیعی و آشنایی عموم از نزدیك با پرندگان و نحوه زندگی، تغذیه و نوع زیستگاه آنان، 
تصمیم به احداث و راه اندازی مجموعه تفریحی باغ پرندگان کرد که وظیفه طراحی آن به 

اداره کل فنی و طراحی محول شده است.
سرپرست اداره کل فنی و طراحی شهرداری قم با بیان اینکه مطالعات فاز صفر و طرح اولیه 
مجموعه باغ پرندگان را در زمینی به مساحت ۱۲ هکتار در دره باد حاشیه بلوار شهید آوینی 
تهیه کرده است، گفت: پس از تصویب کلیات طرح در کمیته طراحی با همکاری کارشناس 
مشاور باغ پرندگان اصفهان و تهران، طرح اولیه برای پیاده سازی در اختیار سازمان پارك ها و 
فضای سبز شهرداری قرار داده شده تا پس از نهایی کردن آن، جزئیات طراحی ارائه و پس از 

انعقاد قرارداد با پیمانکار فرآیند اجرایی پروژه در چند فاز مختلف آغاز شود.
وی پیش بینی زیستگاه پرندگان بلند پرواز، پرندگان شکاری، پرندگان گرمسیری، پرندگان 
قفسی و پرندگان آبی در کنار کاربری های خدماتی مانند رستوران، کافی شاپ، فضای بازی 
کودکان و آلاچیق را از جمله ویژگی های این مجموعه دانست و افزود: سالن تکثیر و درمان 
پرندگان به لحاظ آموزشی و جذابیت در کنار برکه ها و آبشارهایی که پرندگان به صورت آزاد 

در آنها حرکت خواهند کرد، ارتباط نزدیك انسان و پرندگان را فراهم می آورد.
یزدی خاطرنشان کرد: از ویژگی های بارز این مجموعه، موقعیت و توپوگرافی خاص آن بود 
که با حداقل دخالت انسانی با اتصال به بوستان کوثر در شمال و شهرك مسکونی قدس در 
جنوب و غرب خود در راستای افزایش سرانه فضای سبز با مناظر طبیعی گام برخواهد داشت.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم   عنوان کرد

پرداخت یارانه به هیئات مذهبی قم برای 
جایگزینی ظروف یکبار مصرف 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: این سازمان با همکاری متولیان 
ایستگاه های صلواتی و هیئات عزاداری و با هماهنگی شرکت های تولیدکننده ظروف یکبار 
مصرف گیاهی سعی دارد ظروف یکبار مصرف با پایه گیاهی را بواسطه پرداخت یارانه ، 

جایگزین ظروف یکبار مصرف با پایه پلیمری کند. 
سیدعبدالله میرابراهیمی با اشاره به افزایش حجم استفاده از ظروف یکبارمصرف در ایام 
عزاداری توسط شهروندان اظهار کرد: استفاده از این ظروف آسیب های فراوانی را برای محیط 
زیست و سلامت مردم دارد و باید بستری برای حذف آنها از چرخه مصرف شهروندان فراهم 
شود. وی با تاکید بر اهمیت استفاده هیئات از ظروف یکبار مصرف گیاهی به منظور حفظ 
سلامت مردم و محیط زیست خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه مخاطرات بهداشتی ظروف 
یکبار مصرف با پایه پلیمری بسیار زیاد است و بیماری های سرطانی و عوارض زیادی مانند 
سردرد های مزمن و... را در پی دارد در صدد هستیم تا راهکاری برای حذف آنها از چرخه 

مصرف انتخاب کنیم.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: سازمان با همکاری ایستگاه های 
صلواتی و هیئاتی که اقدام به توزیع نذورات می کنند و همچنین با هماهنگی شرکت های 
تولیدکننده این ظروف در استان سعی دارد تا ظروف یکبار مصرف با پایه گیاهی را با پرداخت 

یارانه جایگزین ظروف یکبار مصرف با پایه پلیمری کند.
وی با تاکید بر اینکه این اقدام برای حفظ سلامت عزاداران و جلوگیری از آلودگی محیط 
زیست است، افزود: بازگشت ظروف یکبار مصرف با پایه پلیمری به طبیعت تا ۵۰۰ سال 
طول می کشد حال آنکه ظروف تولید شده از مواد گیاهی و نشاسته در عرض کمتر از شش 

ماه به چرخه طبیعت باز میگردد و شهروندان باید نگاه ویژه ای به این مساله داشته باشند.
میرابراهیمی با تاکید بر عزم سازمان مدیریت پسماند برای اتخاذ راهکارهایی برای حفظ 
محیط زیست و سلامت شهروندان و حذف مواد سرطان زا از نذورات شهروندان خاطرنشان 
کرد: دین مبین اسلام همواره بر پرهیز از اسراف تاکید دارد و این ایام فرصت خوبی است تا به 
واسطه فرهنگ ناب اسلامی و با مشارکت عزاداران حسینی، فرهنگ شهروند ساعی در حفظ 

نظافت و پاکیزگی شهر و محیط زیست، نهادینه و پایدار شود.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد

افزایش ساعات کارکرد تاکسی های هسته 
مرکزی شهردر شب های محرم

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم گفت: در روزهای عادی تاکسی های خطی 
اطراف حرم مطهر و گردشی تا ساعت ۲۰ فعالیت می کنند اما در شبهای محرم با توجه به 
تراکم حضور مردم در هسته مرکزی شهر ساعات کارکرد تا ساعت ۲۲ افزایش یافته است. 

مرتضی عزتی با اشاره به خدمات رسانی ویژه تاکسی های سطح شهر در ایام محرم و 
عزاداری امام حسین)ع(، اظهار کرد: در شهر قم مجموعا بیش از ۵ هزار تاکسی خطی، 
گردشی و بی سیم فعال هستند و در ایام مختلف سال خدمات رسانی به مردم را بر عهده 
دارند. وی با بیان اینکه تمهیدات ویژه ای در این ایام با توجه به برنامه عزاداری در مکان های 
مختلف شهر اندیشیده شده است، گفت: بیش از ۹۰۰ دستگاه تاکسی بی سیم به صورت ۲۴ 

ساعت فعال هستند و در صورت نیاز خدمات رسانی به مردم را انجام می دهند.
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم از افزایش ساعات کارکرد تاکسی های گردشی 
و خطوط اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( خبر داد و گفت: در این راستا با توجه 

به ساعات برنامه های هیئات و عزاداری ها، زمان فعالیت تاکسی ها افزایش پیدا کرده است.
وی افزود: در روزهای عادی تاکسی های خطی اطراف حرم مطهر و گردشی تا ساعت ۲۰ 
فعالیت می کنند اما در این ایام با توجه به تراکم حضور مردم در هسته مرکزی شهر ساعات 

کارکرد تا ساعت ۲۲ افزایش یافته است.
عزتی با اشاره به تعداد تاکسی های فعال در محدوده حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
گفت: ضمن افزایش این تاکسی ها در این ایام، تعداد ۵۰۰ دستگاه تاکسی خدمات رسانی به 

عزاداران حسینی را بر عهده خواهند داشت.
وی تصریح کرد: البته همزمان با تاسوعا و عاشورای حسینی نیز برنامه های ویژه ای برای 

مدیریت خطوط و تاکسی های گردشی در نظر گرفته شده است.

شنبه -هفدهم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4118

آیت الله مکارم شیرازی بر لزوم جلوگیری از تضادهای مراکز مختلف آماری تاکید و تصریح کرد 
که برنامه ریزی برای آینده کشور در گرو داشتن اطلاعات دقیق است.

این مرجع تقلید صبح روز پنجشنبه  در دیدار با رییس مرکز آمار ایران، با اشاره به اهمیت آمار 
برای برنامه ریزی آینده کشور، اظهارداشت: ما در زندگی شخصی نیز آمار را رعایت و برای نیازهای 

روزمره طبق آمار برنامه ریزی می کنیم و حال این که برای آینده کشور باید طبق آمارهای دقیق 
برنامه ریزی صورت گیرد. وی  با اشاره به این که سرشماری مقدمه ای برای تهیه و تولید آمار 
است، تصریح کرد: البته در این بین بدبینی هایی وجود دارد که یکی از آنها این است که می 
گویند آمارها سفارشی است؛ ما مشاهده می کنیم آمارهایی که بین مرکز آمار و سایر مراکز ارائه 
می شود تفاوت دارد که باید جلوی این تضادها را گرفت که با دلسردی مردم همراه نشود. وی 
آموزش آمارگیرها را ضروری دانستند و گفتند: کسانی که به عنوان آمار گیر مراجعه می کنند نباید 
تحت تاثیر مسائل جناحی قرار گیرند و آمارهایی بدهند که خوشایند کسی باشد. آیت الله مکارم 
شیرازی ادامه داد: مردم نیز باید آموزش های لازم را ببینند و با فواید آمار آشنا شوند و بدانند اگر 
اختلافی هم بین آمارها وجود دارد به دلیل معیارهای متفاوتی است که مراکز آماری دارند. وی  با 
بیان این که اگر آموزش های کافی و لازم به مردم ارائه شود انگیزه شرکت در طرح های آماری 
بین آنها افزایش خواهد یافت، گفت: مسائل آماری از بدیهیات مسائل اجتماعی است، حتی مسائل 
معنوی ما نیز با آمار گره خورده است و به عنوان مثال برای ساخت مساجد در مناطق مختلف نیاز 
به آمار دقیق از جمعیت مردم داریم. وی ادامه داد: نباید اجازه داده شود مراکز متعدد بدون این 
که معیارهای خود را بیان کنند آمار های مختلف بدهند. ما باید توجه داشته باشیم که سرمایه 
اصلی در جامعه اعتماد است و باید آن را حفظ و تقویت کرد. این مرجع تقلید در بخش دیگری 
از سخنان خود با بیان این که برای ارائه آمار نرخ بیکاری در جامعه نباید به الگوهای غربی استناد 
کرد، افزود: این منطقی نیست بگوییم هر کس یک ساعت در هفته کار کرد شاغل محسوب می 
شود بلکه باید به عرف جامعه توجه کرد. وی همچنین درپایان به صورت اینترنتی در هشتمین 

طرح سرشماری نفوس و مسکن شرکت کردند.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار رییس مرکز آمار

باید جلوی تضادهای آماری گرفته شود

 امام جمعه قم گفت: امام خمینی)ره( به یک 
جناح خاص سیاسی و یا حتی فقط به بیت 

ایشان تعلق ندارد. 
آیت الله سید محمد سعیدی ظهر پنجشنبه 
خمینی  علی  سید  دیدار حجت الاسلام  در 
و مسئولان هیئت های مذهبی شاخص قم، 
اظهار کرد: قرآن کریم به ما تأکید دارد که یاد 
نام آوران را زنده کنیم. این مسئله، یادآوری 
از اشخاص نیست بلکه یادآوری از شخصیت 
و کارهای این افراد است. وی در بیان فواید 
این  از  وقتی  گفت:  آوران،  نام  گرامیداشت 
بزرگان و نام آوران، یاد کنیم، مردم متوجه 
رضایت  مسیر  در  افراد  این  که  می شوند 
خداوند کار می کردند. تولیت آستانه کریمه 
اهل بیت)ع( افزود: یاد بزرگان برای این است 
که دیگران بدانند این افراد دارای ویژگی هایی 
هستند که برای دیگران قابل الگوگیری است. 
آیت الله سعیدی با بیان اینکه روحیه گرایش 

و توجه به قهرمانان در ذات جوانان ما وجود 
دارد، امام خمینی)ره( را یکی از شخصیت های 
الگو دانست. امام جمعه قم با اشاره به برگزاری 
روح الله،  میدان  در  محرم   ۱۲ ویژه  مراسم 
خطاب به مسئولان هیئت های مذهبی اظهار 

کرد: امام خمینی)ره( متواضعانه در برنامه های 
هیئت های مذهبی شرکت می کردند و تعامل 
و ارتباط بین هیئت های مذهبی و رهبری نظام 
از گذشته وجود داشته است، بنابراین حضور 
هیئت های مذهبی در مراسم ویژه ۱۲ محرم 

نشان دهنده قدرشناسی هیئت های مذهبی از 
امام خمینی)ره( است. وی گفت: حضرت امام 
خط قرمز جریان ها و گروه های مختلف هستند 
و همه گروه ها و جریان هایی که در خط دین، 
ولایت و صراط مستقیم حرکت می کنند مورد 
اکرام و احترام هستند. آیت الله سعیدی افزود: 
حضرت امام به یک جریان خاص یا حتی فقط 
به بیت ایشان اختصاص ندارد و این نگرش، 
لوازمی دارد که باید به آن پایبند باشیم.تولیت 
آستانه کریمه اهل بیت)س( تأکید کرد: اینکه 
جریان ۱۵ خرداد در ماه محرم بوده، بسیار 
اهمیت دارد اما این روز به دلیل نزدیک بودن 
با ۱۴ خرداد سالروز ارتحال امام خمینی)ره( 
تحت الشعاع قرار می گیرد.امام جمعه قم در 
پایان از هیئت های مذهبی خواست که در 
مراسم ویژه ۱۲ محرم فارغ از نگرش جناحی و 
در راستای تقویت جایگاه نظام، امام و رهبری با 

شور و شوق فراوان شرکت کنند.

 یادگار امام خمینی)ره( با اشاره به تقارن ۱۲ محرم با ۱۵ خرداد سال ۴۲، گفت: اجتماع بزرگ 
هیئت های مذهبی قم همزمان با ۱۲ محرم در جوار خانه حضرت امام)ره( باید باشکوه برگزار شود. 
حجت الاسلام سید علی خمینی ظهر پنج شنبه در دیدار مسئولان هیئات مذهبی شاخص با 
آیت الله سید محمد سعیدی امام جمعه قم به برگزاری مراسم ویژه ۱۲ محرم در میدان روح الله 
که برای نخستین بار برگزار می شود، اشاره کرد و افزود: ریشه انقلاب اسلامی و نهضت امام 
خمینی)ره( به نهضت عاشورای حسینی بر می گردد و هر قدمی برای نزدیک شدن به نهضت امام 

حسین)ع( برداشته شود، انقلاب اسلامی تقویت می شود.
وی اظهار کرد: انتظار داریم در مراسمی که ۱۲ محرم برگزار می شود هم مردم و هیئت های 

مذهبی در آن رئیس و مسئول باشند.
حجت الاسلام خمینی با اشاره به اینکه روز ۱۲ محرم با ۱۵ خرداد سال ۴۲ مصادف شده بود، 
افزود: حضرت امام تصریح کردند که اگر رمز پیروزی ملت ایران و راز غلبه اسلام بر کفر را بخواهیم 

بدانیم باید در محرم پیگیری کنیم.
این استاد حوزه افزود: نفع این مراسم به اسلام و امام و رهبری بر می گردد و هیچ کسی نباید از 
این مراسم، استفاده گروهی یا جناحی کند، بنابراین همه باید دست به دست هم بدهیم تا مراسم 

باشکوهی برگزار شود.

وی تأکید کرد: هر کسی که می تواند در این مسیر قدم بردارد که اجتماع بزرگ هیئت های 
مذهبی برگزار شود و این حرف معروف نشود که در قم حتی دو نفر نمی توانند با هم کار کنند.

انقلاب اسلامی ما برخاسته از نهضت امام حسین)ع( بود
حجت الاسلام خمینی هدف از برگزاری این مراسم را گرامیداشت یاد امام راحل و نقش نهضت 
امام حسین)ع( در پیروزی انقلاب اسلامی دانست و تأکید کرد: محرم و صفر می آید و می رود ولی 
کمتر یاد امام و انقلاب را می بینیم. همه هیئت های مذهبی، انقلابی و معتقد به نظام هستند ولی 

جای برگزاری این مراسم خالی است.
وی افزود: نسل جدید باید بداند که انقلاب اسلامی ما برخاسته از نهضت امام حسین)ع( بود و 

در شباهت این انقلاب با نهضت حسینی، نکات فراوانی وجود دارد.
وی گفت: این حرکت و اجتماع باید تذکری باشد که اگر صحبت از انقلابی گری و انقلاب 

اسلامی می شود ریشه اش در نهضت امام حسین)ع( است.
حجت الاسلام خمینی ریشه پیشرفت های کشور را در نهضت حسینی دانست و تأکید کرد: در 
عراق هم تنها عاملی که موجب شد گروه های مردمی و بسیج در مقابل داعش ایستادگی کنند، 
عشق به امام حسین)ع( است.وی تصریح کرد: اگر نتوانیم یاد امام و انقلاب را در قلب های ملت با 

قیام امام حسین)ع( عجین کنیم، ضربه می خوریم.

 رئیس مرکز آمار از پیش بینی مشارکت ۳۵ درصدی مردم در 
سرشماری اینترنتی یاد کرد و گفت:  استان قم با ظرفیت ضریب 
نفوذ اینترنت ۷۴ درصدی خود تاکنون توانسته به آمار مشارکت 

۹ درصدی برسد. 
امیدعلی پارسا ظهر روز پنجشنبه  در دیدار با آیت الله علیرضا 
اعرافی امام جمعه قم که در سالن جلسات مرکز مدیریت 
حوزه های علمیه انجام شد، با بیان اینکه اطلاعات فردی در مرکز 
آمار محرمانه است، اظهار کرد:  بر اساس قانون اطلاعات فردی در 

اختیار مقام قضایی هم قرار داده نمی شود.
وی با تاکید بر اینکه روش سرشماری سال ۹۵ به سمت 
استفاده از بسترهای نوین ارتباطی حرکت کرده است، اضافه 
کرد: تا ظهر امروز نزدیک به دو میلیون خانوار ایرانی با جمعیتی 
بالغ بر ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار نفر و نزدیک به هشت درصد 

جمعیت کشور در سرشماری اینترنتی مشارکت داشته اند.
رئیس مرکز آمار ایران از پیش بینی مشارکت ۳۵ درصد مردم 

در سرشماری اینترنتی یاد کرد و افزود:  استان قم با ظرفیت 
ضریب نفوذ اینترنت ۷۴ درصدی خود تاکنون توانسته به آمار 
مشارکت ۹ درصدی برسد و امیدواریم تا ۲۴ مهرماه این آمار 

به ۴۷ درصد برسد.
وی با اشاره به اینکه مردم سرشماری اینترنتی را به روزهای 
آخر اختصاص می دهند، خاطرنشان کرد: آمار دسترسی فرد به 
اینترنت در سطح کشور ۴۵ درصد و آمار دسترسی خانواده ها 
به اینترنت ۷۴ درصد است. پارسا یادآور شد: در حال حاضر بر 
اساس ماده ۵۴ برنامه پنجم توسعه ارائه آمارهای اصلی کشور 
از جمله تورم و بیکاری به مرکز آمار واگذار شده است اما مراکز 
و بخش های دیگری آماری را بر اساس معیارهای متفاوت ارائه 
می دهند که این امر مشکلاتی را برای جامعه اسلامی به دنبال 
داشته است. وی معنی کاهش نرخ تورم را کاهش نرخ قیمت 
کالاهای موجود در بازار دانست و تصریح کرد: بر اساس داده ها و 

بررسی های مرکز آمار ایران نرخ تورم ۸.۳ درصد است.

آیت الله سید محمد سعیدی:

امام خمینی)ره( فقط به یک جناح خاص تعلق ندارد

حجت الاسلام سیدعلی خمینی:

اجتماع بزرگ هیئت های مذهبی قم  در 12 محرم باید باشکوه برگزار شود

رئیس مرکز آمار مطرح کرد

 پیش بینی مشارکت 35 درصدی مردم  در سرشماری اینترنتی

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم: 

عزاداری ها باید منطبق بر احکام
 شرع و معارف حسینی باشد 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: سخنرانان باید به هیات ها تذکر دهند و مداحان 
دقت کنند تا عزاداری ها منطبق بر احکام شرع، معارف حسینی و عاشورایی پیش برود. 

حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری در سخنرانی پیش از خطبه های این هفته 
نمازجمعه قم تصریح کرد: مراسم عزای حسینی باید در شان اهل بیت عصمت و طهارت)ع( 
باشد و متاسفانه برخی اتفاق ها، حرکت ها، لحن ها، شعرها و نوحه سرایی مداحان در مراسم 
عزای حسینی مورد قبول و تایید علما و مراجع تقلید نیست. وی ادامه داد: سخنرانان و 
مداحان باید بدانند مجلس و هیاتی که به نام امام حسین)ع( تشکیل و برگزار می شود باید 
در اوج نظم، متانت و منطبق بر موازین شرعی باشد.وی اضافه کرد: اگر در مجلس عزاداری، 
کاری غیرمنطبق با احکام شرعی انجام شود نه تنها ثوابی نخواهد داشت بلکه در روز قیامت 

باید پاسخگو باشیم.
اسکندری هم چنین با اشاره به هفته امر به معروف ونهی از منکر گفت: بی توجهی به امر 
به معروف و نهی از منکر به عنوان دو واجب الهی، باعث گسترش برخی منکرات و ترک 
بسیاری از واجبات شده است.وی گفت: اگر در هر مجلسی که برنامه ای برگزار می شود همه 
احساس تکلیف کنیم و وقتی با مظاهری از منکرات مواجه شدیم همه تذکر دهند وضعیت 

ما این گونه نخواهد بود.
وی ادامه داد: نباید ما اجازه دهیم کج رفتاری ها، خلاف شرع ها و چنگ اندازی به بیت 
المال در جامعه اتفاق بیفتد و بعد به فکر مقابله با آن باشیم، باید از ابتدا با این منکرات مقابله 

شود و همه آحاد مردم نسبت به امر و نهی مسئولیت دارند.
اسکندری گفت: یکی از هشدارهای جدی آیات و هم چنین روایات معصومان)ع( این است 
که اگر امر به معروف و نهی از منکر در جامعه اسلامی تعطیل شود اشرار بر خوبان مسلط 
می شوند و دعای خوبان دیگر به اجابت نمی رسد، بنابراین همه باید به این دو واجب الهی 

اهمیت دهیم.

شهرداری منطقه ۶ قم :

سیما و منظر ورودی جعفریه  ارتقا می یابد
شهرداری منطقه ۶ قم گفت:  ارتقای سیما و منظر ابنیه ورودی جعفریه در دستور کار است 
زیرا مدت ها به دلیل مشکلات مالکیتی امکان صدور پروانه رها شده بود و این امر در شأن 

شهر کریمه اهل بیت)س( نمی باشد.
سیدمحمد موسوی منش اظهار کرد: بحث جعفریه از دغدغه هایی بود که در مدت یك سال 

اخیر با اولویت بسیار بالا مطرح شد.
وی خاطرنشان کرد: ورودی جعفریه مشکلات فراوان مالکیتی، ملکی و سندی دارد، 
جریان بخشی به مطالعات ساماندهی سیما و منظر برای محرك توسعه در این بخش و بهبود 

شرایط پیگیری می شود.
شهردار منطقه ۶ قم با اشاره به مطالعات پنج سال گذشته جهت ساماندهی این محور 
گفت: این ورودی رها نشده بلکه به طور جدی در یك سال اخیر مورد توجه بوده، سال 
گذشته گروهی از معاونان استانداری ، مدیران ارشد شهرداری قم و مسؤولان ذی ربط از 
جمله مدیرکل راه و شهرسازی، جهاد کشاورزی و دیگر مدیران بازدید داشتند و این موضوع 

پیگیری شد.
وی خاطرنشان کرد: باید ضوابط، شبکه معابر و نقشه های کاربری را به تصویب نهایی 
برسانیم و در آینده ای نزدیك نیز اطلاعیه های لازم را برای صدور پروانه در محدوده ۱۷۰ 

هکتاری آن اعلام می شود.
موسوی منش با بیان اینکه شبکه معابر و را ه های برون شهری از حوزه وظایف شهرداری 
خارج است، گفت: باید اداره کل راه و شهرسازی استان شرایط را سامان داده و عملیات عمرانی 

را انجام دهد، البته اداره کل راه و شهرسازی کار را شروع کرده است.
وی با اشاره به ارتقای سیما و منظر کیفی ابنیه ورودی جعفریه گفت: به دلیل مشکلات 
مالکیتی امکان صدور پروانه مدت ها رها شده بود که این امر در شأن شهر کریمه اهل 

بیت)س( نیست.
شهردار منطقه ۶ قم خاطرنشان کرد:  این مطالعات اجازه می دهد که خدمات دروازه ای در 
حوزه خدمات رسانی به زائران ارائه شود که شامل نیازهای اولیه زائران، پارکسوارها، بوستان ها، 

تاسیسات شهری و نمایشگاه ها است.

رئیس اتحادیه درودگران استان قم مطرح کرد

 ضرورت توجه تولیدکنندگان مبل
 به بازارهای صادراتی

 رئیس اتحادیه درودگران استان قم گفت :  تولیدکنندگان مبلمان باید به دنبال صادرات به 
کشورهای مجاور همچون عراق باشند. 

مجتبی صفایی با اشاره به افزایش تولید مبلمان در سطح کشور اظهار کرد:  تولید مبلمان 
افزایش پیدا کرده و ما افزایش عرضه را در این حوزه، در سطح جامعه شاهد هستیم که خود 

این مساله یکی از دلایل ایجاد رکود در بازار مبلمان بود.
رئیس اتحادیه درودگران استان قم ادامه داد: تولیدکنندگان مبلمان باید به دنبال صادرات به 
کشورهای مجاور همچون عراق باشند،  البته باید دولت هم بسترهای مناسب برای صادرات، 

از جمله امکان انتقال پول را فراهم کند.
وی در خصوص واردات مبلمان به کشور تصریح کرد: مبلمان به صورت گسترده از کشورهای 
خارجی هم چون ترکیه و مالزی وارد کشورمان می شود که این واردات به تولیدکنندگان 

داخلی مبلمان ضربه زده است.
صفایی با اشاره به ضرورت حمایت دولت از تولیدکنندگان اظهار کرد:  دولت باید در 
خصوص عرضه کالای قاچاق در کشور و مشکلات گمرکی تمهیداتی بیندیشد تا توان مندی 

تولیدکنندگان افزایش پیدا کند.
رئیس اتحادیه درودگران استان قم در پایان خاطرنشان کرد:  باید بازارهای صادراتی 
شناسایی شوند و دولت باید از صادرات حمایت کند و زمینه  های حضور در بازارهای صادراتی 

را برای تولیدکنندگان تسهیل کند.
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نکــته

خبـــر

احمد توکلی با بیان اینکه اگر با فساد مبارزه نکنیم حتما 
جمهوری اسلامی را ساقط می سازد، گفت: فساد هر حکومتی 
را ساقط می کند و این مساله فقط مربوط به جمهوری اسلامی 
نیست. احمد توکلی  نماینده دوره های اول، هفتم، هشتم و 
نهم مجلس، در گفت وگو با برنامه تلویزیونی دستخط درباره 
مسائلی همچون ضرورت مبارزه با فساد، املاک شهرداری و 
فیش های حقوقی صحبت کرد. وی همچنین در این گفت وگو 

به بیان خاطراتی از رقابت های انتخاباتی ادوار قبل پرداخت.
توکلی با اشاره به داشتن نسبت فامیلی با آیت الله آملی 
لاریجانی، عملکرد او نسبت به گذشته را بهتر می داند و 
مهمترین نقد نسبت به رییس قوه قضاییه را سخت گیری 

نسبت به رسانه ها عنوان می کند.
بخش هایی از این گفت و گو را در زیر می خوانید:

در آغاز از آخرین اظهارنظرات شما شروع می کنم که 
برایم هم قابل تامل بود و هم تکان دهنده، اخیرا در مصابه 
ای که داشتید بیان کردید که من 50 سال است که فعالیت 
سیاسی انجام می دهم و با قاطعیت می گویم که جمهوری 
اسلامی را نه کودتای نظامی سرنگون می کند و نه کودتای 
مخملی و فساد است که جمهوری اسلامی را تهدید می کند.

تهدید نمی کند بلکه در حال خراب کردن اوضاع است، تهدید 
مربوط به زمانی می شود که اتفاقی رخ نداده باشد، بله من این را 
عرض می کنم؛ من سال ۴۶ فعالیت سیاسی را شروع کردم و تاکنون 
که درخدمت شما هستم با این تجربه به آینده می نگرم و عقیده ام 
بر این است که جمهوری اسلامی تا چشم کار می کند و افق را می 
بیند کودتا نمی اندازد و با ترکیب سیاسی اجتماعی که دارد معلوم 
نیست که کودتا شود، تجاوز نظامی هم آن را برنمی اندازد، چون مردم 
ایران نشان داده اند وقتی پای بیگانه به میان می آید متحد می شوند، 
انقلاب مخملی هم نتیجه ای نمی دهد، اما اگر با فساد مبارزه نکنیم 
حتما جمهوری اسلامی را ساقط می سازد؛ فساد هر حکومتی را 
ساقط می کند و این مساله فقط مربوط به جمهوری اسلامی نیست؛

هم در دین ما این مورد بیان شده است، همانطور که پیامبر اکرم 
صلی الله علیه و آله می فرمایند حکومت با کفر می ماند اما با ظلم 
نمی ماند؛ هم اقتصاد سیاسی بیان می کند که چرا فساد همه چیز 
را از بین می برد؛ تولید را نابود می کند، سرمایه گذاری را به تاخیر 
می اندازد، هزینه سرمایه گذاری را بالا می برد، اشتغال کم و بیکاری 
زیاد می شود، اختلاف طبقاتی را شدت می دهد، باعث تغییر رفتار 
و اخلاق می شود، به هنجاری های اجتماعی آسیب وارد می کند و 

مثل یک موریانه در همه ارکان نظام اختلال ایجاد می کند.

بنابراین در حال حاضر ما در مرحله خطر هستیم؟
بله حتما در خطر هستیم، ما در مرحله ای هستیم که فساد 

سیستمی شده است.

فساد سیستمی به چه معناست، نمی توان کاری برای رفع 
آن انجام داد؟

کاری نمی توان کرد، این سوال که کاری نمی توان کرد با این 
که چه هستیم متفاوت است، این که ما در چه مرحله ای هستیم 
باید گفت در حال حاضر در مرحله فساد سیستمی هستیم و این هم 
تعریف دارد و تعریف آن این است که در هر سیستمی راه هایی برای 
بقای سیستم پیش بینی شده است مثل این که در سیستم بدن ما 
خداوند گلبول های سفید را برای دفاع از عوامل مخرب خلق کرده 
است، فساد سیستمی زمانی ایجاد می شود که گلبول های سفید 
دچار مشکل بشوند، درنتیجه با هرگونه فشار بدن هم دچار مشکل 
می شود؛ وقتی که دستگاه های مسئول حفاظت سیستم، خود به 

درجاتی گرفتار فساد بشوند آغازی برای فساد سیستمی است.

در این شرایط اصلی ترین مسئولین با کیست؟
با همه. فقط این نکته را اضافه کنم که فساد سیستمی تعریف 
عمیق تری هم دارد که ما به درجاتی از آن هم گرفتار هستیم و آن 
این است که افراد فاسد در مجاری تصمیم گیری حضور پیدا می 
کنند درنتیجه تصمیماتی اتخاذ و روش هایی تعبیه می شود که به 
طور سیستماتیک کارکرد سیستم به توزیع نابرابر درآمد منجر می 
شود، یعنی شکاف را بیش تر می سازد و منابع را به سمت افراد فاسد 

سوق می دهد که ما از این جهت هم مبتلا هستیم.
البته هیچ دردی را خدا بدون درمان ایجاد نکرده است، کشورهایی 
که به این امر مبتلا شدند، دو کار انجام دادند و نتیجه بخش بوده 
است؛ یکی از این کارها این است که زمانی که دستگاه های رسمی 
حکومت ممکن است وظیفه خود را در مبارزه با فساد انجام ندهند 
ستاد ضد فسادی را زیرنظر بالاترین قدرت کشور تشکیل داده اند و 
قضات، افسران و مامورین مورد اطمینان تر را دستچین کرده اند و آن 
ها را در این ستاد گذاردند تا موارد خاص و مهم را آن ها موردبررسی 
قرار بدهند تا امکان نفود کم تر باشد، این به این معنا نیست که در 
یک سیستم رسمی همه جا اعمال نفوذ می شود اما دیگر تضمینی 
ندارد و با تشکیل این ستاد تضمین آن بیش تر می شود و با قاطعیت 

و بدون هیچ اغماضی برخورد می کنند.
در این شرایط مردم به دستگاه های رسمی کم اعتماد می شوند، 
برخی حتی بی اعتماد می شوند و به طورکلی بر اعتماد آن ها لطمه 
وارد شده و سرگردان و حیران می مانند، درنتیجه کمکی که باید 
به مردم بشود تا از این فضا جلوگیری شود روی نمی دهد، گزارش 
و پیگیری هم صورت نمی گیرد چون مایوس هستند و آن را بی 
حاصل می دانند. در این شرایط سازمان های مردم نهاد، NGO ها 
بین مردم و حکومت واسطه می شوند و امید را بین مردم ایجاد می 
کنند، یعنی زمانی که مردم به سازمان های مردم نهاد اعتماد داشته 

باشند، اطلاع می دهند.

یک مورد که مدتی است برای من جالب توجه و مقداری 
تلخ شده است، این است که جدا از این که مسائل جناحی 

شده است، مثلا درمورد حقوق های نجومی پس از اعلام و 
بعضا برخورد، بعد از یک ماه برخی از مسئولین شاخص ما این 
را قانونی می دانند و بیان کردند که نمی توانیم بر آن ها ایراد 
بگیریم، یا قضایایی که درمورد شهرداری پیش آمد، مسئولین 
شهرداری بیان کردند که ما براساس مصوبه شورای شهر و 
مجلس هر دو، این مقدار تخفیف می دهیم، بر اساس قانون؟ 

یعنی قانون خود فسادزا است؟
بله ممکن است قانونی داشته باشیم که فسادزا باشد، یکی از 
کارهایی که ما در دیده بان شفافیت و عدالت انجام می دهیم این 
است که ساختار های فسادزا را شناسایی می کنیم و برای آن ها 
جایگزین پیشنهاد می کنیم تا ساختار موردنظر طوری تعبیه نشود 
که کارکرد آن فساد را زیاد کند؛ یا بر روی قوانینی که فساد ایجاد می 
کنند یا عدم اجرای قوانینی که مولد فساد است، کار می کنیم؛ حقوق 
شهروندین را آموزش می دهیم، پرونده مفسدین بزرگ را پالایش 
می کنیم و به دستگاه قضایی ارائه می دهیم. قانون و آئین نامه می 

تواند فسادزا باشد.

درست است که این همه سال باقی بماند و به یکباره بروز 
یابد؟

وقتی که نظارتی نداشته باشیم و غفلت کنیم یا سیستم آلوده 
باشد و به کشف مطلب کمک نکند، این قوانین امکان بقای بیش تری 
می یابد، ولی من اثبات کردم و جوابی هم دریافت نکرده ام که تمام 
دریافت هایی که تحت عنوان پرداخت های نجومی بیان شد، همه 
حرام، نامشروع و غیرقانونی است. من معتقد هستم که تمام این ها 

غیرقانونی بوده، بنابراین هم نامشروع می شود.

در قضیه شهرداری های تهران و املاکی که واگذار کرده 
بود، احساس شد که آقای توکلی چندان همانند قبل وارد 
میدان نشد، شاید نزدیکی احمد آقا و آقا محمدباقرخان کمی 

بر آن اثر داشته است؟
خیر اثر نداشته است، من تنها کسی از دوستان آقای قالبیباف 
بودم که در این مورد اعلامیه دادم و بیان کردم که رسیدگی می کنم 
و از مردم هم تقاضا کردم که به ما اطلاعات بدهند، اکنون هم این 
تقاضا را دارم. این مساله با مساله اول فرق دارد، مورد اول مسلم بود، 
من خود ۱۰ روز قبل این که اولین فیش بیمه رو شود، به مدیری 

اعتراض کردم.

همان که 35 میلیون می گرفت؟ چه کسی بود آن شخص؟
همان کسی که بعد معلوم شد ۵۷ میلیون تومان می گیرد.

همان که ذخیره نظام هم خوانده شد؟
بله متاسفانه، او در توجیه این که چرا زیاد می گیرم بیان کرد که 
من کارخانه یا سهامی ندارم، مجبورم این کار را بکنم تا زندگی ام 
بچرخد، من به او گفتم که تو برای خود ۱۷۵ ساعت اضافه کاری می 
نویسی، درحالی که طول ساعت کار در یک ماه ۱۷۶ ساعت است، 
پس تو دو ماه، یعنی دو شیفت کار می کنی، چگونه زندگی می کنی 
که با ۱۵ میلیون تومان نمی توانی زندگی کنی، ما داریم زندگی می 
کنیم دیگر، مگر چقدر اشرافیت در زندگی تو وجود دارد که می گویی 

چون سهام ندارم باید این کار را بکنم!
در این موارد مساله روشن بود، حادثه ای پیش آمد که تمام آحاد 
ملت ایران احساس پیداکردند، چون مردم ایران یا کارمند هستند یا 
کارگر و اکثر آن ها حقوق بگیر هستند، به هر حال هر خانواده ای یک 
حقوق بگیر دارد، وقتی شرایط به این سختی در کشور وجود دارد، 
بشنوند مدیری که سابقه وزارت داشته است، یعنی از مقامات بلندپایه 
کشور است، یعنی حتی پس از استعفا هم مقامات محسوب می شوند 

و حقوق مقامات را دریافت می کند.

یعنی این قانون است دیگر؟
در مورد وزراء این قانون وجود دارد یعنی بعد از وزرات پایه اش 
پایین نمی آید برای این که حفاظت شود، مردم نگاه می کنند می 
بینند کسی که قرار بود سرمشقی برای آن ها باشد این حقوق را 
دریافت می کند و حقوق او را با حقوق خودش مقایسه می کند، چون 
این مقایسه برای تک تک مردم ایران پیش آمد برای اولین بار تمام 

ملت خواهان مجازات مقصرین شدند؛
این یک تهدید و یک فرصت بود، تهدید از این لحاظ که همه 
مردم گفتند که عجب مملکتی است، ۵۷ میلیون تومان در ماه؟! 
من این را به زلزله ۸ ریشتری تعبیر کردم که خانه اعتماد بسیاری را 

خراب کرد، فرصت از این لحاظ است که تمام مردم پشت مسئولین 
هستند تا مبارزه کنند. من به آقای روحانی نامه نوشتم و عرض کردم 
که این مورد بهترین زمان است که شما وارد میدان شوید و این افراد 
را بزنید، همه مردم از شما حمایت می کنند، وقتی این افراد را بزنید 
بسیاری از افراد حساب کار خود را می کنند، پس از این باید به سراغ 

انتصابات نا حق بروید.

جواب نامه شما را دادند؟
خیر، عملا هیچ کاری نکردند، من آخرین بار عرض کردم که این 
فرصتی است که دارد ازدست می رود؛ یعنی نزدیک به تمام شدن 

است زمانش.

آقای دکتر توکلی شما با مردم ارتباط زیادی دارید، در 
همین تشکل مردم نهادتان هم ارتباط تان بیش تر شده 

است، مردم در بدنه جامعه درمورد فساد چه می گویند؟
فعلا یاس از تاثیر و نتیجه دادن اقدامات وجود دارد. این امر بسیار 
بد است، آقای روحانی می توانست این یاس را به شدت به امیدی 
بزرگ تبدیل کند، این دولت دولت امید است و یکی از دلایلی که من 
در ابتدا از این دولت حمایت کردم همین بود که در این شرایط امید، 
سرمایه ای بسیار گرانقدر برای کشور است. می توانستند این امید را 
چندین برابر کنند، من تضمین می دهم که اگر ایشان درحال حاضر 
هم این کار را انجام بدهند دور بعد رئیس جمهور می شود و آدمی 

محبوب در تاریخ ایران باقی می ماند.

مطلبی از شما خواندم که بیان کردید در مجلس هشتم 
نماینده ای به شما گفتند که وزرایی که وارد مجلس می شوند 
از ما رای می خواهند تا کار آن ها پیش برود و وقتی این کار 
را می کنیم برخی از آن ها از ما شماره حساب می گیرند، این 

طور بوده است؟
بله فیلمی هم راجع به این مورد دارم که در آن نماینده ای برای 
اهالی روستایی صحبت می کند که وزرا با ما در مجلس کار دارند و از 
ما رای می خواهند، ما هم باید به آن ها کمک کنیم و رای می دهیم، 
سپس آن ها از ما شماره حساب می خواهند و به حساب ما پول واریز 
می کنند و می گوید من برای خود آن را صرف نمی کنم! برای هر 

زهرماری خرج کند این کار فساد است.

این برای دولت قبل بود.
برای دولت قبل بود البته نه این که در دولت های قبل نبوده

بنای کج این مسئله از کجا روی داد؟ بالاخره از ابتدا که 
چنین چیزی وجود نداشته است.

متاسفانه بیش تر پس از جنگ در دولت سازندگی اتفاق افتاد و 
تعبیر ها و نگاه هایی پیش آمد که بنیان برخی از این حرکات گذاشته 

شد، این که نمایندگان را بخرند.

در همان خاطرات خود شما خوانده ام که احترام ویژه ای 
برای شخص رئیس دولت سازندگی قائل بوده اید و همیشه 
هم می گوئید که هستید، همیشه مثال می زدید که ایشان در 
خطبه های نمازجمعه آن زمان که از عدالت طلبی سخن می 
گفت و واقعا هم اعتقاد داشت، به یکباره چه شد و چه کسانی 

تصمیم ساز شدند؟
آقای هاشمی فردی ریشه دار است و من هنوز هم معتقد هستم 
باید احترام او حفظ بشود، انتقاد یک مطلب است، توهین و تخریب 
و عدم رعایت جایگاه، مطلبی دیگر؛ من همیشه جزء منتقدین ایشان 
بوده ام اما گاهی وقتی دیده ام انتقادی غیرمنصفانه از ایشان شده 
است، دفاع کرده ام. آقای هاشمی زحمات بسیاری کشیدند. شکاف 
بین انتظارات و امکانات تعین کننده رضایت و عدم رضایت مردم 
نسبت به حکومت است، ایشان به رغم زحمات زیادی که در بازسازی 
کشور انجام داد با رفتار و گفتار خود این شکاف را افزایش داد و باعث 
ایجاد نارضایتی شد. البته بخشی از این به واقعیت مربوط نبود بلکه به 

تلقی مردم از واقعیت و انتظارات آن ها ارتباط داشت.

در حال حاضر هم شما مخالف این هستید که مثلا نیرو 
هایی مثل سپاه و ارتش از فرصتی که در زمان صلح است 
استفاده کرده و کار اقتصادی انجام می دهند و به کشور کمک 

می کنند؟
دو نوع کار داریم، در هر کشوری عوامل تولید محدود است، ما در 

زمان جنگ تجهیزاتی برای جنگ می خریدیم، حالا جنگ تمام شده 
است باید چه کنند، آیا باید بگذارند بلدوزرها از بین برود و زنگ بزند؟ 
خیر این ها چون بخشی از تولید هستند باید در تولید باشند، در قانون 
اساسی به طور عقلانی بیان شده است که در دوران صلح امکانات 
سازندگی نظامی باید درخدمت توسعه کشور باشد؛ با این حال چند 
جور کار می توان انجام داد، یکی این که می توانید شرکتی را تشکیل 
بدهید و مثل سایر شرکت ها کار کرده و درآمد کسب کنید؛ اگر این 
جور شد شرکتی که فداکاران جبهه تشکیل می دهند بیش تر مورد 
توجه حکومت است یا شرکتی که افراد معمولی و خوب چه برسد به 
آدم های بد؟ گاهی کارهای بزرگی به آن ها سپرده می شود که مردم 
نمی توانند انجام بدهند، چون جسارت و روحیه نظامی دارند و انجام 

می دهند، مثل سد کرخه.
بنابراین ما باید از نیرو های نظامی تشکر کنیم که در سازندگی 
مشارکت می کنند، ولی از آن ها توقع نداریم که کاسبی کنند و رقیب 
مردم بشوند. این نیرو ها باید همیشه محبوب بمانند؛ این افراد حافظ 
ما هستند و نه رقیب ما؛ بنابراین بخشی از این کارکرد قابل دفاع و 

افتخارآمیز است  و بخشی دیگر قابل دفاع نیست.

شما زمانی که در اوایل انقلاب دادیار و دادستان بهشهر 
بودید به دلیل اجرای احکام دقیق مثل قصاص و حتی قطع 
کردن دست دزد و... در آنجا معروف بودید حتی براساس 
مطالعاتی که داشتم شما عموی خود را 24 ساعت به دلیل 
شکایات و مراجعات مردم بازداشت کردید و 33 هکتار زمین 
خاله خود را گرفتید و به مردم دادید؛ درحال حاضر واقعا این 

طور است و چنین فضایی وجود دارد؟
اگر برای خاله ام بود که نمی گرفتم چون در تصرف ایشان بود 
گرفتم؛ این طور نیست که وجود نداشته باشد، این که می گویم فساد 
سیستمیک شده است، برخی فکر می کنند که منظورم این است که 

قوه قضائیه از دم تا دم سرتاسر فساد باشد.

فکر می کنم مردم به من می گویند که چرا این همه سوال 
از آقای توکلی پرسیدید، درمورد خود ایشان نپرسیدید، 
راجع به تحصیل، زندگی و دکترای شما سخنانی گفته می 

شود یا مثلا در مورد زمینی که در شهرک غرب گرفته اید.
قضیه زمین را که کمیسیون تحقیق بررسی و رد کرد، زمین مالک 
ندارد، امتیازی که ما گرفتیم این بود که با قیمت روز ولی به قیمت 
زمین آموزشی به ما فروختند و ما پول آن را قسطی دادیم و همه 
آن را هم پرداخت کردیم؛ درحال حاضر مالک هم ندارد و وقف است. 
درمورد دکترای من هم سه وزیر در سه کابینه مختلف تایید کرده اند 
که هیچ خلافی نداشته است؛ من فقط امتحان بورس اعزام به خارج 
ندادم، آقای معین، آقای زاهدی، آقای دانشجو تایید کردند که این کار 

درست است و پرونده من اشکالی نداشته است.  
 

5 تیر 84 سه نفر را به رئیس جمهور منتخب معرفی کردید 
که در کابینه کمک کنند و گفتید مراحل طی شده و دوباره 
پیغام دادند که من ژنرال نمی خواهم. آن سه نفر چه کسانی 

بودند؟
آن روز چند روزی بعد از انتخابات بود. من استراحت مطلق 
داشتم. با آقای احمدی نژاد تماس گرفتم که شما به عیادت من 
بیایید و ثواب ببرید. کاری با ایشان داشتم. گفتم آقای لاریجانی، آقای 
رضایی و آقای قالیباف هم هستند اما شما نیم ساعت زودتر بیایید، 
بزرگواری کردند و با آقای زریبافان تشریف آورند. مطرح کردم و گفتم 

این سه نفر را به کابینه ببرید این ها رقیب ایشان در انتخابات بودند.
گفتم این کار شما را از سه حوزه مهم خاطرجمع می کند. یک 
این که شما را یک سروگردن بالاتر خواهد برد. رقیب تو بودند و 
الان وزیر تو هستند. دوم این که در این انتخابات طرفداران شما به 
روی هم پنجه کشیدند و این دلخوری از بین می رود و همه متحد 
می شوند. رای شما ۵ میلیون بود و باقی یا رای این ها و یا رأی نه 
هاشمی بود. رای طرفداران هاشمی هم پشت شما خواهد آمد و 
این کار بزرگوارانه است. آقای هاشمی هم نسبت به شما خوش بین 
خواهند شد. خارجی ها هم با یک دولت عاقل خود را طرف می 
بینند. ایشان گفتند مگه اینها می پذیرند من حرفی ندارم، من گفتم 
این با من چون قبلا زمینه ساخته بودم. ایشان قبول کردند. توافق 
کردیم. آقای احمدی نژاد کاغذ در آوردند و گفتند آقای لاریجانی 
چه وزرات خانه ای بروند و من خط دادم و گفتم وزارت خارجه برای 
ایشان خوب است. آقای رضایی هم وزرات دفاع باشند و دیگری هم 
وزیر راه باشند چون کمتر سیاسی هستند. کار عمرانی عظیم دارد و 
آقای قالیباف از پس این کار بر می آمد. آقای احمدی نژاد گفتند شما 
چطور؟ من گفتم من در مجلس بیشتر به درد شما می خورم. واقعا 
هم به دردش می خوردم اگر می خواست، قرار شد دو روز بعد نهایی 
کنیم که پیغام دادند ما ژنرال نمی خواهیم. دولت جدید دولت ژنرال ها 

است اما ژنرال ارشد اداره می کند.

این یقه آخوندی را شما مد کردید؟
خانم من دو پیراهن برای من دوخت و ایشان خیاط ماهری 
هستند. این دو پیراهن بدون یقه بود. مرحوم شهید محمدتقی شرعی 
طلبه خوش سلیقه ای بود و در تاریخ ایران با یک عده ای کار کردند و به 
من گفتند که ما لباس سنتی ایرانی را دراوردیم و شما این را بپوشید و 
با آن جلو دروبین بروید تا مردم الگوبرداری کنند. من پوشیدم و گفتم 

این لباس حزب اللهی ها درست کردند و تبلیغ کردم.

علوم دینی هم می خواندید؟
 با آیت الله آملی لاریجانی هم بحث بودید؟ من در زندان فقه و 
اصول فقه خوانده بودم. عربی خوانده بودم. آقای قدسی خراسانی 
را خدا رحمت کند که شاعر معروفی بودند به ما عربی یاد دادند. ما 
خیلی زود خواندن عربی را یاد گرفتیم. از زندان بیرون آمدیم و در قم 
ساکن شدم، آیت الله املی لاریجانی تازه دبیرستان را رها کرده بود و 

به توصیه پدر خود طلبه شده بود.

احمد توکلی:

با فساد مبارزه نکنیم نظام را ساقط می کند  سریال انصراف کاندیداهای ریاست جمهوری در پاییز پسااحمدی نژاد

 هشدار به اصولگرایان 
درباره نامزدهای بادکنکی!

پاییز با ریزش نامزدهای احتمالی انتخابات آغاز شد و تنها در نیمه اول ماه اول این فصل، 
پنج چهره مطرح اعلام کردند که کاندیدای ریاست جمهوری ۹۶ نمی شوند.

یک سنت قدیمی در انتخابات ایران وجود دارد و آن اینکه معمولا در نیمه دوم سال 
پیش از انتخابات ریاست جمهوری، خبرهای انتخاباتی به اوج خود رسیده و اصطلاحا فضا 
انتخاباتی می شود. به این ترتیب چندان عجیب نیست اگر می بینیم هنوز مهر به نیمه 

نرسیده، اخبار انتخابات فراتر از حد انتظار داغ شده است.
پاییز انتخاباتی احمدی نژاد

وقایع پاییزی معطوف به انتخابات در حالی خبرساز می شد که تابستان امسال با انتشار 
بیانیه انتخاباتی سردار سلیمانی به پایان رسید. بیانیه ای که خبر از نیامدن سردار در انتخابات 
اردیبهشت ۹۶ می داد. با انتشار این بیانیه، نگاه ها معطوف به نامزدی محمود احمدی نژاد 
شد، کسی که سفرهایش به این سو و آن سوی ایران حاشیه ساز شده بود و گفته می شد 
اصولگرایان او را برای نامزدی در انتخابات ۹۶ ارزیابی می کنند. هرچند کم نبودند آنها که 
نامزدی احمدی نژاد را چالشی برای اصولگراها می خواندند. با این وجود در نخستین تحرک 
انتخاباتی اصولگرایان در اولین روز ماه مهر، روشن شد که این جریان همچنان می خواهد 
پشت سر پدران روحانی خود حرکت کند و جریان سنتی اصولگرا همچنان در عرصه 

انتخابات فعال است.
با این همه اطرافیان احمدی نژاد اصرار داشتند که او علاقه ای به حضور در انتخابات 
ندارد. این موضع گیری ها پس از آن صورت می گرفت که خبرهای درگوشی حکایت از 
منع کاندیداتوری احمدی نژاد داشت. موضوعی که حسن روحانی را در عرصه انتخابات 
بی رقیب می کرد. حتی برخی با تاکید بر این نهی سرنوشت ساز، از چرخش اصولگراها به 
سوی قالیباف خبر می دادند. با این وجود بودند چهره هایی که این منع انتخاباتی را تکذیب 
می کردند. این حرف و حدیث ها ادامه داشت تا اینکه پنج روز پس از شروع پاییز، انتشار 
فایل صوتی رهبر معظم انقلاب در درس خارج فقه، سرنوشت انتخاباتی احمدی نژاد را برای 
همگان روشن کرد. پس از این موضع گیری صریح، نگاه ها به احمدی نژاد جلب شد که آیا 
در برابر توصیه عدم کاندیداتوری تبعیت خواهد کرد یا نهد. حتی برخی به رئیس جمهور 
سابق هشدار دادند که مردم به او اجازه عدم تمکین نخواهند داد. با این وجود دیگرانی 
می گفتند که نهی رهبری، به معنی عدم کاندیداتوری رئیس جمهور سابق نیست. این دست 
موضع گیری ها ادامه داشت تا اینکه یک روز بعد، احمدی نژاد رسما از عدم کاندیداتوری در 
انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم خبر داد. تا پس از سردار سلیمانی، دومین چهره ای باشد 
که رسما انصراف از انتخابات ۹۶ را اعلام کند. البته حتی با وجود انتشار این نامه، برخی 
اصولگرایان از احمدی نژاد خرده گرفتند که چرا نامه اش به رهبر انقلاب لحنی طلبکارانه 
دارد. احمدی نژاد پس از کناره گیری از گردونه رقابت ها به سفرهای خود ادامه داد اما کمتر 

مورد توجه رسانه ها و افکارعمومی قرار گرفت.
اصلاح طلبان خیلی زود از این انصراف استقبال کردند و به تحلیل فضای پسااحمدی نژادی 

انتخابات نشستند .
هشدار به اصولگرایان درباره نامزدهای بادکنکی

کمی پس از آنکه احمدی نژاد قید حضور در انتخابات ۹۶ را زد، محسن رضایی، یکی از 
کاندیداهای معمول اصولگرایان در انتخابات نیز گفت که او نیز نمی خواهد در این انتخابات 
حضور داشته باشد. این اعلام انصراف پس از ان صورت گرفت که مشاور لاریجانی به 

اصولگرایان توصیه کرد: با ظرفیت های بادکنکی به میدان نیایید.
پس از کناره گیری احمدی نژاد از عرصه انتخابات، به نظر می رسید که اصولگرایان نامزدی 
در قامت رقابت با روحانی ندارند. شاید برای همین بود که برخی چهره ها از سیاست تعدد 
نامزدها در انتخابات ۹۶ سخن به میان می آورند. چنین بود که نام های مختلفی از سوی 
اصولگرایان مطرح شد؛ هرچند محمدرضا باهنر توصیه کرده بود آنها که رأی ندارند، نیایند. 
در زمره این نام ها، عزت الله ضرغامی بود که برخی معتقد بودند شانسی برای رأی آوری 
ندارد. با این حال ضرغامی تلاش می کرد با حفظ موضع وحدت اصولگرایی، از کنار این 
دست انتقادات بگذرد. وحدتی که البته در عمل در میان اصولگرایان وجود نداشت. درباره 
ضرغامی اظهارنظرها کم نبود، اما او در ادامه سریال انصراف اصولگرایان از چرخه انتخابات، 

گفت که نمی خواهد کاندیدای ریاست جمهوری دوازدهم شود.
گزینه دیگر، سعید جلیلی بود. اصولگرایی که به تعبیری، حتی اصولگرایان نیز دنبال 
او نبودند و در زمره مهره های سوخته اصولگرایی به شمار می رفت. درست در این اوضاع و 
احوال بود که از درون جریان اصولگرایی صدایی به گوش رسید مبنی بر اینکه اصولگرایان 
برای انتخابات ۹۶ به سمت روحانی چرخش خواهند کرد. خبری که البته اما و اگرها 
درباره اش زیاد است. با این وجود دغدغه بخشی از نخبگان سیاسی اصولگرا این است که 
حامیان احمدی نژاد به کدام گزینه انتخابات روی خوش نشان خواهند داد؟ در پاسخ به این 

سوال عباس سلیمی نمین گفت که احمدی نژادی ها به روحانی رأی می دهند.
نژاد مطرح شد، احتمال  انتخاباتی پسااحمدی  از احتمالاتی که در شرایط  یکی 
کاندیداتوری قالیباف در انتخابات ریاست جمهوری و تلاش احمدی نژاد برای روی آوردن 
به موضوع انتخابات شوراها بود. با این وجود برخی رسانه ها چنین احتمالی را رد می کردند. 
الیاس نادران، علی نیکزاد، پرویز فتاح و غلامعلی حدادعادل نیز از دیگر گزینه های اصولگرایی 
بودند که به جز فتاح که نامزدی خود را در گفتگویی تلویحا رد کرده، هنوز روشن نیست 
سرنوشت سایرین در اردیبهشت ۹۶ چه خواهد شد، ولی یک فعال اصولگرا گفت که دنبال 

هر که باشیم، دنبال یک رئیس جمهور معصوم نیستیم.
در برابر همه این نام ها، بعضی هم پیش بینی می کردند که ممکن است رقیب اصولگرای 
روحانی یک چهره ناشناخته باشد در برابر چنین احتمالی اما یک تئورسین جریان اصولگرا 
هشدار داده که نباید با چهره هایی گمنام به رویارویی با روحانی رفت و سخنگوی جبهه 
پیروان هم بر رأی آوری نامزد اصولگرایان تاکید کرد. یک عضو موتلفه هم تاکید کرد که 
در جریان اصولگرایی قحط الرجال نیست و باید رأی آورهایمان را انتخاب کنیم. برخی هم 
می گفتند که ممکن است محمدرضا باهنر با وجود تکذیب های قبلی، نامزد اصولگرایان 

برای رقابت با روحانی باشد.
برگ ریزان وحدت در کمپین اصلاحات

اما در همان حال که اصولگرایان نهضت »نیامدن« به راه انداخته اند، اصلاح طلبان بیشتر 
درگیر سازوکار تشکیلاتی برای رسیدن به اجماع نظر هستند. حریف و حدیث ها درباره 
این اختلافات چنان بالا گرفته که برخی می گویند ممکن است اتفاقات سال ۸۴ در سال 
۹۶ تکرار شود. با این وجود پاسخ برخی اصلاح طلبان این است که نگران شکسته شدن 

وحدت نیستیم.
ماجرای اختلافات در کمپین انتخاباتی اصلاح طلبان نه درباره مصداق انتخاباتی که گفته 
شده روحانی است، بلکه به سازوکار اجماع مربوط است. برخی اصلاح طلبان نگران کمرنگ 
شدن نقش احزاب به دلیل احیای جایگاه شورای عالی سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان 
هستند. با این وجود حامیان شورای عالی سیاستگذاری این نگرانی را بی مورد می دانند. 
موافقان شورای عالی سیاستگذاری همچنین به احزاب مخالف که نامه ای علیه احیای این 
شورا نوشته بودند، توصیه کردند که از سهم خواهی بپرهیزند و یادآوری کرده اند که در 
شرایط موجود کشور، وحدت، موضوعی مهم برای اصلاح طلبان است. حتی آیت الله هاشمی 

نیز به اصلاح طلبان هشدار داده که از فعالیت های مجزا از یکدیگر بپرهیزند.
به این ترتیب در جریان اصلاح طلب، حالا تشکیلاتی کامل در حمایت از رئیس جمهور 
شکل گرفته و بزرگانی از جریان اصولگرا نیز حتی در آن نقش دارند. محمدعلی نجفی گویا 
ساماندهی کمپین انتخاباتی روحانی را در دست گرفته هرچند سخنگوی دولت راه اندازی 
ستادهای رئیس جمهور را رد کرده است. با این وجود، گروه های مختلفی خود را آماده 
حمایت از روحانی در انتخاباتی می کنند که به نظر می رسد فعلا رقیبی جدی در برابر 
رئیس جمهور نیست. در این میان، نامی از معاون روحانی به عنوان رقیب احتمالی او مطرح 
شده که با تکذیب سریع صالحی روبرو شد. یک فعال اصلاح طلب گفته با مطرح کردن 

کاندیداتوری صالحی می خواهند از روحانی باج بگیرند.
با انصراف صالحی از حضور در عرصه انتخابات، باید به این موضوع اشاره کرد که در نیمه 
اول اولین ماه پاییز ۹۵، پنج چهره مطرح برای انتخابات ریاست جمهوری )احمدی نژاد، 
رضایی، فتاح، ضرغامی و صالحی( حضورشان را رد کردند؛ بنابراین دو هفته پاییزی انتخابات 
را باید ۱۵ روز نیامده ها دانست و منتظر ماند تا شاید در نیمه دوم این ماه، پای نامزدهایی 

جدید به عرصه انتخابات ۹۶ باز شود.

عضو هیات رئیسه کمیسیون فرهنگی مجلس

اوقاف با قدمگاه های جعلی 
منتسب به ائمه برخورد جدی کند

عضو هیات رئیسه کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه سال هاست قدمگاه هایی به 
نام برخی از ائمه )ع( بدون هیچگونه شجره نامه در ایران ایجاد شده ، گفت: سازمان اوقاف 

باید مدیریت خود را بر قدمگاه ها و امام زاده ها بیشتر کند.
علیرضا ابراهیمی در گفت وگو با ملت با اشاره وجود قدمگاه هایی به نام امام حسین )ع( و 
حضرت عباس )ع( در ایران به ویژه در منطقه شمال کشور، گفت: سال هاست قدمگاه هایی 
به نام برخی از ائمه )ع( بدون هیچگونه شجره نامه و مستندات تاریخی در ایران ایجاد شده  و 

متاسفانه از این طریق خرافه و اوهام در میان مردم رواج پیدا کرده است.
نماینده مردم رامیان و آزادشهر در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: باید آگاهی و سواد 
مذهبی مردم را بالا برد و آن ها را با مقدسات دینی مرتبط با توسل جستن و زیارت کردن 
آشنا کرد چراکه مردم باید بدانند چه قبوری مطهر بوده و در جایگاه زیارت قرار می گیرند.   
وی با بیان اینکه سازمان اوقاف باید مدیریت خود را بر قدمگاه ها و امام زاده ها بیشتر 
و برای آن هایی که اعتبار تاریخی دارند شجره نامه مستند نصب کند، گفت: دستگاه های 
فرهنگی همچون رسانه ملی در افزایش آگاهی مردم نقش بسیاری دارند لذا ورود آن به این 

موضوع ضروری است تا سواد مذهبی بدنه جامعه افزایش یابد.
ابراهیمی ادامه داد: افرادی که در مساجد و مراسم های مختلف مذهبی و ملی منبر 
و تیریبون در اختیار دارند نیز  نسبت آگاهی رسانی به مردم درخصوص اطمینان از 
شناسنامه دار بودن امام زاده ها و قدمگاه ها مسئولیت داشته و باید آن را در اولویت کاری 

خود قرار دهند.  

کتاب »در آینه« با عنوان فرعی »چهار گفت و گوی صریح و 
صمیمی با آیت الله هاشمی رفسنجانی« توسط انتشارات کویر منتشر 

شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی و خبری جماران، این کتاب حاصل 
چهار گفت و گوی شفاهی غلامعلی رجایی استاد دانشگاه در رشته 
تاریخ و مشاور آیت الله هاشمی رفسنجانی با وی، طی دو سال اخیر 

است.
پرسش های بی شمار و بسیار جزئی رجایی، کندوکاوی تازه در 
زندگی شخصی آیت الله هاشمی است؛ این سوال ها صریح و مبتنی 
بر زوایای ناگفته یا کمتر گفته شده از هشت دهه زندگی خصوصی و 

مسئولیت های اجتماعی هاشمی رفسنجانی است.
از آیت الله هاشمی طی این مصاحبه ها درباره موضوعات مختلفی 
اعم از تبار و خاندان، دوره نوجوانی، مهاجرت به قم، شرح یک روز 
کاری و یک روز تعطیل و برخی مطالب ویژه  شخصی پرسیده شده 

است که با صراحت به همه پرسش ها پاسخ شده است.
گفت و گوی اول این کتاب به آباء و اجداد، روزهای کودکی، 
محیط زندگی، نحوه درس خواندن، مهاجرت آیت الله هاشمی به 
قم و حضور در حوزه علمیه اشاره دارد و دوره نوجوانی وی را در بر 

می گیرد.
از خاطرات جالب این بخش می توان به حضور امام در مراسم 
تشییع پدر آیت الله هاشمی و اقامه نماز میّت بر پیکر او )بر خلاف 

روال همیشگی ایشان( اشاره کرد.
در بخش دوم این کتاب به دوره نوجوانی و جوانی آیت الله می 
پردازد که در آن از دغدغه های دوره نوجوانی، نحوه اشنایی با امام، 
جو بسته آن روزهای قم، سالهای پر التهاب دهه سی و مبارزات آن 
دوران، نظر آیت الله العظمی بروجردی درباره سازمان فداییان اسلام 

و... می پردازد.
در این بخش آیت الله هاشمی می گوید: »اولین جرقه های فکری 
سیاسی- اجتماعی من با تجاوز استعمار و سلسله بیگانه شکل گرفت... 
و اولین جرقه ای که شخصیت سیاسی ام را ساخت امام بود و به حق 

جرقه درستی بود«
هاشمی درباره اولین برخورد خود با حضرت امام )س( عنوان می 
کند: اولین برخورد من با امام »در منزل اخوان مرعشی بود. به دیدن 
منزل نو و همسایه جدید آمده بودند. من هم ساکن این منزل بودم...

در آن موقع آشنایی ما تا این حد نبود که من سن ایشان را بدانم. 
حدود ۵۰ سال داشتند. دارای ریش های جو گندمی و قیافه دوست 
داشتنی و لحن خوب بودند. خصوصیات شخصیتی امام برای ما فوق 
العاده جالب بود. بعد از علاقه مندی به امام برنامه هایم را تنظیم کرده 

بودم که هنگام خروج امام از منزل با ایشان برخورد کنم...«
وی در جایی دیگر در مورد فضای بسته آن روزهای قم و نگاهشان 
به آن مسائل بیان می کند: »در ابتدا حالات این گونه )استفاده از 
وسایل جدید( داشتم تا این که کم کم قبح استفاده از اینها شکست 
و من جزء اولین طلبه هایی بودم که رادیو خریدم، البته با پول امام 
خمینی. چون قضیه کاپیتولاسیون مطرح بود و معلوم شد که باید 
از مسائل مطلع باشیم و مبارزه را نیز شروع کرده بودیم. ایشان ۲۰۰ 
تومان پول به من دادند و گفتند برو رادیو بخر. من هم رفتم و در 
خیابان ارگ، یک رادیو ارس به مبلغ ۴۰۰ تومان خریدم که ۲۰۰ 

تومانش را از جیب خودم دادم و آن را قسطی می پرداختم«.
در گفت و گوی سوم این کتاب، غلامعلی رجایی در زندگی 
خصوصی آیت الله هاشمی رفسنجانی ریز تر می شود و علایق 
شخصی و برنامه های وی را در یک روز کاری و هنگامی که در منزل 
به سر می برند جویا می شود که مصاحبه شونده جزء به جزء به این 

سوالات پاسخ می گوید.
از قسمت های جالب این گفت و گو، شرح مسیر منزل تا محل 
کار است؛ آیت الله هاشمی روایت می کند که هر روز در مجموع 
یک ساعت و نیم در راه است و سعی می کند وقتش تلف نشود: 
»در این مدت یا مطلبی را می خوانم و مطالعه می کنم و یا به اخبار 
گوش می دهم. بالاخره دیدن شرایط، رفتار مردم و ویترین مغازه ها 
و گاهی حوادثی که در مسیر برای مردم پیش می آید، برای امثال ما 
که در طول یک روز کاری در اتاق کارمان عمدتا محبوس هستیم، 

دیدنی است«.
رجایی سپس از او در خصوص واکنش مردمی که او را در ماشین 
می بیند می پرسد که هاشمی صریح پاسخ آن را می دهد: »بعضی ها 
که مرا می بینند، خیلی با محبت ابراز احساسات می کنند و بعضی ها 

هم هستند که وقتی می بینند اخم می کنند«. 
او در این بخش نکاتی را هم در خصوص تلویزیون دیدن، عبادات، 
مطالعه قرآن و... می گوید که برای اولین بار از آنها سخن گفته است.

در گفت و گوی چهارم، از آیت الله هاشمی  در ابتدا در مورد 
تربیت فرزندانش و مال و اموالی که به او ارث رسیده است و اموالی 
که در تهران و شهرهای دیگر دارد و در ادامه از خاطرات مبارزه و 
زندان، تاسیس مدرسه رفاه، ورود حضرت امام به کشور و پیروزی 
انقلاب، دوران جنگ و طرح های نیمه تمام دوران ریاست جمهوری  

پرسیده می شود.
 از نکات جالب کتاب این است که هاشمی می گوید در تهران 
هیچ ملک شخصی ندارد و خانه ای هم که در محله جماران در آن 
زندگی می کنند خانه سازمانی است و ماهانه پولی را به عنوان اجاره 

بابت آن پرداخت می کند.
هاشمی می گوید »زمانی که از قم به تهران آمدم مدتی دنبال 
ساختمان سازی رفتم و هفت، هشت خانه ساختم و آن ها را فروختم. 
)از پول آن ها( دو پاساژ در خیابان گرگان و یکی هم در کرج ساختم 
که بعد ها آن ها را هم فروختیم و خرج زندگیمان کردیم. زمین بایری 
در قم خریدم که هیچ قیمتی نداشت در آن شهرک ساختیم که بعد 
ها زمین ها قیمت پیدا کردند... عمده زمین ها را مجانی به طلبه های 

فقیر یا افراد فقیر واگذار کردیم...«
آیت الله هاشمی در پایان مصاحبه چهارم به این پرسش که به نظر 
شما تاریخ در مورد شمت چه قضاوتی خواهد کرد می گوید: »برای 
آنهایی که می خواهند در تاریخ درباره من قضاوت کنند آثار گفتاری، 
نوشتاری، دیداری و شنیداری فراوانی دارم. دشمننان و مخالفان هم 
به اندازه کافی انگیزه دارند که درمورد من قضاوت های بد بکنند چون 
آثار من وجود دارد اگر بخواهند قضاوت کنند از روی این آثار قضاوت 

می کنند«.
او در این بخش تأکید می کند که هیچ وقت به اقدامات مختلف 
خودش نمره ای نداده است و سپس با برشمردن مراحل مختلف 
مبارزه و مقاطع پس از انقلاب، به شورش های مخالفان نظام اساره می 
کند و می گوید: »...در مقابل نظام ایستادند و این جزو دوره تلخ زندگی 
من است؛ چون هم کسانی که مرتد گشتند، جزء مبارزها بودند و هم 
خودشان به طور کلی تار و مار شدند. می توانست اینگونه نباشد و می 

توانستند بیایند و با انقلاب همراه باشند«. 
او مانند سایر گفته هایش، ختم جنگ را از کارهای بزرگش می 
داند و می گوید: »روحیه من اینگونه است که اصلا از کشتار و زندان 
خوشم نمی آید، هرچه می خواهد باشد. هیچ وقت خوشحال نمی 
شوم که مثلا دشمنی را زندانی کرده ایم و یا کشته ایم...از روحیه 
بعضی ها که می روند و موقع اعدام، اعدامی را تماشا می کنند، تعجب 
می کنم که اینها دیگر چه آدمهایی هستند...ختم جنگ برای من 
بسیار مهم بود، واقعا از کشته شدن عراقی ها ناراحت می شدم و دلم 
نمی خواست در سخنرانی هایم آمار تلفات آنها را بگویم، اما ناچار بودم 
و باید گزارش می دادم. از جاهایی که در زندگی من این موضوع 
پیش آمد که گفتم از جنگ بیزارم؛ یکبار آیت الله خامنه ای به من 
گفتند که شما از جریان جنگ، قهرمان بیرون می آیید. من گفتم نمی 
خواهم قهرمان جنگ باشم، می خواهم قهرمان صلح باشم؛ روحیه 

من اینگونه است«.
او دلیل این سخن آیت الله خامنه ای را »مأموریت های جنگی 
خوبی که انجام داده« ذکر می کند و روایت می کند که هنگام دریافت 
نشان »فتح« حاضر نشده که در مراسم رسمی این مدال به او داده 

شود.
بعد از این مصاحبه ها در بخش بعدی کتاب یکی از نامه های آیت 
الله هاشمی با عنوان »نامه ای به فرزند رزمنده« که به فرزندش یاسر 
که در جبهه به سر می برد نوشته شده، منتشر شده است  و بخش 
پایانی کتاب را اسناد و تصاویری از دوران قبل و بعد انقلاب آیت الله 

هاشمی رفسنجانی تشکیل می دهد. 

انتشار کتاب 4 گفت و گوی صریح با هاشمی رفسنجانی

ناگفته های آیت الله از جزئیات زندگی خصوصی و سیاسی
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خبـــر
امام جمعه موقت قم:

پیوند میان انقلاب با نهضت حسینی 
هر روز باید مستحکم تر شود

امام جمعه موقت قم با اشاره به این که نهضت حضرت امام خمینی )ره( 
و اقتدار انقلاب اسلامی برگرفته از قیام امام حسین )ع( در روز عاشورا است، 
گفت: باید هر روز این پیوند میان انقلاب اسلامی ایران با نهضت حسینی، 

مستحکم تر و پایدارتر شود.
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته نمازجمعه قم 
خاطرنشان کرد: وقتی گاندی در هندوستان نهضت خود را نشات گرفته 
از قیام عاشورا می داند ما مردم ایران بسیار سزاوار هستیم که این نهضت 
بزرگ حسینی و نقش آن در پیروزی و اقتدار انقلاب اسلامی را گرامی و 

پاس بداریم.
وی ادامه داد: نقش نهضت حضرت امام حسین )ع( در پیروزی و تداوم 
انقلاب اسلامی بسیار چشمگیر است و به عنوان نمونه در جریان فتنه سال 

۸۸، پیام قدرت عاشورای حسینی به تمام دنیا رسید.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س(  اظهار داشت: عده ای از 
مردم قم به همراه هیات های مذهبی با توجه به این که شروع نهضت امام 
در ۱۵ خرداد ۱۳۴۲ مصادف با روز دوازدهم محرم بوده امسال این روز را 
گرامی می دارند و مراسمی که قرار است در روز دوازدهم محرم امسال 
برگزار شود باعث یادآوری پیوند مهم نهضت حضرت امام راحل و با نهضت 

عاشورا می باشد.
وی هم چنین با اشاره به مراسم شیرخوارگان حسینی گفت: این مراسم 
امسال در سراسر کشور و برخی کشورهای جهان به صورت همزمان برگزار 
شد و تاثیر این همایش به اندازه ای بود که برخی کشورها از جمله انگلیس 

آن را محکوم کردند.
سعیدی تصریح کرد: کشور انگلستان، قمه زنی را که باعث نفرت و وهن 
اسلام است را تشویق و از آن به عنوان اقدام مهم یاد می کند، ولی مراسم 
شیرخوارگان حسینی را محکوم و از این طفل های شیرخوار به عنوان بمب 
های خطرناک یاد می کند و اسراییل هم اعلام کرده ایران در حال سربازگیری 

برای خودش است.
وی گفت: رژیم اسراییل غاصب و کودک کش بداند ایران با تربیت همین 

کودکان حسینی روزی تومار آنها را در هم خواهد پیچید.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( در بخش دیگری از سخنان 
خود با گرامیداشت هفته امر به معروف و نهی از منکر خاطرنشان کرد: قیام 
امام حسین )ع( بر دو فریضه مهم امر به معروف و نهی از منکر استوار بود و 
هر کس باید با عمل، زبان و وجود خود، دیگران را دعوت به امور خیر و نهی 

از منکرات کند. 
وی افزود: نماز روزهای تاسوعا و عاشورا باید مورد اهمیت جدی قرار گیرد، 
امام حسین )ع( در ظهر عاشورا به این مهم پرداختند و باید نماز را مورد توجه 

قرار دهیم.
سعیدی با اشاره به سالروز بمب گذاری در حرم امام هشتم نیز گفت: 
آن افراد مزدور، از نسل همین تکفیری هایی بودند که امروز منطقه را دچار 

آشوب کردند.

 فرمانده انتظامی استان گفت: قم باید آباد و به آبادانی 
برسد بنابراین هیچگاه نگاه درون بخشی مشکلات را حل 

نمی کند.
و  ورزش  مدیرکل  دیدار  در  مجتبایی  کاظم  سردار 
جوانان استان قم ضمن تسلیت ایام محرم و گرامیداشت 
هفته ناجا، با بیان اینکه کارآمدی و دلسوزی مسؤولان اداره 
کل تربیت بدنی و سازمان جوانان قم مشهود است، اظهار 
کرد: موفقیت اداره کل تربیت بدنی مرهون زحمات مدیران 
این مجموعه است. وی گفت: اداره کل تربیت بدنی قم در 
راستای توانمندی و آمادگی جسمانی پلیس موجب شده که 
فرماندهی انتظامی استان از لحاظ نشاط و شادابی در فضای 

بهتری به انجام ماموریت بپردازد.

مجتبایی با بیان اینکه همکاری سازمان جوانان در راستای 
اجرای برنامه های ورزشی با مجموعه فرماندهی انتظامی 
استان قم مثال زدنی است، تصریح کرد: قم باید آباد و به 
آبادانی برسد بنابراین هیچگاه نگاه درون بخشی مشکلات را 
حل نمی کند و از همکاری های سازمان ملی جوانان و اداره 

کل تربیت بدنی قدردانی می کنم.
حسن عابدی مدیرکل ورزش و جوانان استان قم نیز 
ضمن تبریک هفته ناجا با اشاره به تاثیر ورزش در اشاعه 
فرهنگ انقلابی و اسلامی، گفت: بحمدالله وضعیت استان در 

کسب مدال های ورزشی روبه رشد است.
رشد ۱۵۰  شاهد  به ۹۳  نسبت  سال ۹۴  افزود:  وی 
درصدی در کسب عنوان و مدال های قهرمانی بودیم و استان 

قم توانست در رشته های ورزشی ۱۰ درصد مدال های کشور 
را کسب کند.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت:۲۸ سال پیش 
یک نفر اعزامی به مسابقات پاراالمپیک داشتیم که توانست 
مدال برنز بگیرد اما امسال دو نماینده اعزام شدند که یک نفر 

مدال طلا گرفت.

وفاق ناجا و دستگاه قضایی در قم مشهود است
سردر مجتبایی همچنین در آخرین روز ازهفته ناجا 
حجت الاسلام حمزه خلیلی رئیس کل دادگستری، جعفری 
معاون دادستان و حجت الاسلام طالبی رئیس دادگاه انقلاب 
قم در آخرین روز با سردار مجتبایی فرمانده انتظامی استان 
از حمایت های دستگاه  این دیدار ضمن قدردانی  قم در 
قضایی از نیروی انتظامی اظهار کرد: وفاق و همدلی بین 
نیروی انتظامی و دستگاه قضایی در قم کاملاً  مشهود است. 
وی با تاکید بر اینکه هرگز پلیس را از دستگاه قضایی جدا 
نمی دانیم تصریح کرد: نیروی انتظامی و دستگاه قضایی هر 
دو در راستای یک ماموریت انجام وظیفه می کنند. فرمانده 
و همدلی  افزود: صمیمت، همکاری  قم  استان  انتظامی 
بین دو مجموعه حاکم است و کوچترین خلأ وجود ندارد. 
مجتبایی گفت: مردم از پلیس و دستگاه قضایی رضایت دارند 
و این رضایتمندی محصول همدلی بین دو مجموعه است 
که موجب شده مجرمان در رسیدن به اهداف شان ناکام 
بمانند. حجت الاسلام خلیلی رئیس کل دادگستری قم نیز 
در سخنانی ضمن تسلیت ایام محرم، هفته نیروی انتظامی 
را تبریک گفت. رئیس کل دادگستری قم با اشاره به زحمات 
پلیس قم در ارتقاء ضریب احساس امنیت، گفت: خدمت 
در قم خیلی سخت است بنابراین اجر کار نیروی انتظامی 

بسیار بالاست.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم با بیان اینکه پرداخت تسهیلات نوسازی 
و بازسازی اماکن روستایی نیز از وظایف بنیاد مسکن است، ابراز داشت: تا امروز بالغ بر ۱۰ 
هزار فقره تسهیلات نوسازی و بازسازی پرداخت شده که از این تعداد ۷ هزار واحد پایان کار 

دریافت کرده اند.
غلامرضا صالحی در گفتگو با خبرنگاران با تبریک ۱۵ مهر روز ملی روستا به تمام روستاییان 
استان اظهار داشت: هدف این نام گذاری ارج نهادن به مقام روستاییان عزیز است که در تمام 

عرصه ها از جمله تولید، دفاع، انقلاب و فرهنگ با کمترین امکانات بیشتر نقش را ایفا کردند.
وی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی را مهم ترین دستگاه اجرایی در زمینه توسعه و عمرانی 
روستاها دانست و گفت: افتخار بنده و مجموعه همکارانم در این نهاد انقلابی خدمت به مردم 

عزیز روستاها است.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم، تهیه و اجرای طرح های هادی، تأمین 
زمین برای متقاضیان فاقد مسکن، صدور اسناد اماکن روستایی و نوسازی و بهسازی منازل غیر 

مقاوم روستاها را از جمله وظایف قانونی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی برشمرد.
وی با اشاره به اینکه طبق قانون، بودجه به روستاهای بالای ۲۰ خانوار تخصیص پیدا 
می کند، خاطرنشان کرد: در حال حاضر برای تمامی روستاهای بالای ۲۰ خانوار استان که برابر 

قانون تکلیف داشتیم طرح هادی تهیه شده است.
صالحی یادآور شد: در تمام این روستاها برای یک بار هم که شده وارد شده و طرح هادی 
اجرا کردیم ضمن اینکه توانستیم بنا بر ضرورت به حدود ۱۰ روستای زیر ۲۰ خانوار نیز وارد 

شده و کارهای عمرانی و اجرایی انجام دهیم.

320 میلیارد تومان برای توسعه و عمران 
روستاهای استان قم هزینه شد

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم با اشاره به هزینه ها انجام شده برای توسعه 
و عمران روستاها اظهار داشت: تا امروز برای تهیه، اجرا و بازنگری طرح های روستاهای استان 

بالغ بر ۳۲۰ میلیارد تومان هزینه شده است.
وی تهیه و تأمین مسکن روستاییان را از جمله وظایف بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ذکر 
و تصریح کرد: بر همین اساس حدود ۳ هزار و ۲۰۰ قطعه زمین به روستاییان فاقد مسکن 

واگذار شده است.
صالحی صدور سند برای اماکن روستایی را دیگر اقدامات بنیاد مسکن عنوان کرد و اظهار 
داشت: این مهم اثرات و بازتاب های بسیار وسیعی در روستاها در ابعاد مختلف اجتماعی و 
اقتصادی از جمله هویت بخشی به مالکیت خصوصی، کاهش نزاع ها بر سر اختلافات ملکی، 
جذب تحصیلات مالی، ورود سرمایه به روستا، ارتقا جایگاه نهادهای محلی و تقویت روحیه 

ماندگاری روستاییان در روستاها داشته است.

صدور بیش از 15 هزار فقره سند برای اماکن روستایی
وی در این زمینه از صدور ۱۵ هزار و ۱۵۰ فقره سند با همکاری اداره کل ثبت اسناد و 

املاک و تحویل به روستاییان استان خبر داد.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم ارائه خدمات فنی و مهندسی در روستاها را 
از دیگر فعالیت های این نهاد اعلام کرد و گفت: الحاق، تغییر کاربری، تفکیک، استعلام صدور 
پروانه، استعلام از ادارات آب، برق و گاز بر عهده بنیاد مسکن است که به صورت روزانه در 

حال انجام است.

صدور پایان کار برای 7 هزار واحد مسکونی روستایی
وی با بیان اینکه پرداخت تسهیلات نوسازی و بازسازی اماکن روستایی نیز از وظایف بنیاد 
مسکن است، ابراز داشت: تا امروز بالغ بر ۱۰ هزار فقره تسهیلات نوسازی و بازسازی پرداخت 

شده که از این تعداد ۷ هزار واحد پایان کار دریافت کرده اند.
صالحی با اشاره به استقرار نظام فنی و روستایی با همکاری سازمان نظام مهندسی و اداره 
کل راه و شهرسازی استان تأکید کرد: در حال حاضر تمام منازل مسکونی در روستاها دارای 
ناظر هستند و پرداخت وام هم به صورت مرحله ای و با تأیید ناظرین صورت می گیرد؛ ناظرین 
هم از نظر کمی و هم از نظر کیفی کار را کنترل می کنند و آزادسازی وام هم متناسب با آن 

انجام می شود.
وی همچنین با اشاره به تشکیل دفاتر فنی و مهندسی برای تهیه نقشه های فنی و مناسبات 
سازه ای در مراکز بخش ها گفت: در این زمینه کارها با روند بسیار مناسبی در حال انجام است.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم از موافقت تخصیص هزار و ۵۰۰ فقره 
تسهیلات برای استان در سال ۹۵ خبر داد و گفت: در سال جاری سهم وام برای خانه های 
فرسوده که بخواهند تخریب انجام داده و نوسازی کنند به ۱۸ میلیون افزایش یافته است 
ضمن اینکه علاوه بر این، ۲ میلیون تومان به صورت بلاعوض برای تخریب پرداخت می شود.

وی خاطرنشان کرد: اگر روستاییان عزیز در بهینه سازی مصرف انرژی اعم از آب، برق و 

گاز نیز مطابق با رهنمودهای کارشناسان اقدام کنند می توانیم تسهیلات جداگانه ای به آن ها 
پرداخت کنیم.

صالحی یکی از اقدامات بسیار مهم و مؤثر در سال ۹۴ را اختصاص قیر رایگان عنوان کرد 
و اظهار داشت: سهمیه ای که سال گذشته به استان قم اختصاص یافت ۳ هزار تن بود که ما 

توانستیم ۴ هزار تن قیر مازاد از سهمیه ای که داشتیم جذب کنیم.

نهضت آسفالت در روستاها؛25 کیلومتر از معابر روستایی آسفالت شد
وی تصریح کرد: با همکاری بسیار خوبی که در برخی از روستاها بین دهیاران و شورا ایجاد 
شد ضمن جلوگیری از موازی کاری، نهضت آسفالتی بود که در روستاها راه افتاد و حدود ۲۵ 

کیلومتر از معابر روستایی استان در سال ۹۴ آسفالت شد.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم افزود: خوشبختانه این امر در سال ۹۵ 
هم ادامه دارد و سهمیه قیر رایگان برای استان مصوب شده است که در صورت تخصیص 

می توانیم ۲۵ کیلومتر دیگر از معابر روستایی را در سال جاری آسفالت کنیم.
وی همچنین تأکید کرد: باید با محوریت استانداری و فرمانداری بتوانیم ضمن هماهنگی با 
دهیاران و بخشداران از اقدامات موازی جلوگیری کنیم و با تقسیم کار در حوزه عملیات اجرایی 
و عمرانی، حداکثر خدمت را به روستاییان عزیز ارائه دهیم که نتیجه آن قطعاً رضایتمندی 
مردم در روستاها خواهد بود. صالحی در ادامه بر لزوم برنامه ریزی برای حرکت به سمت 
فعالیت های معیشت محور در روستاها تأکید کرد و گفت: باید ظرفیت های شغلی روستاها را 
شناسایی و متناسب با آن برنامه ریزی کنیم به عنوان مثال در روستای صرم فعالیت بخش 
عمده ای از جوانان در زمینه سبدبافی و سبزی خشک کنی است اما این افراد با مشکل کمبود 

فضای کارگاهی روبرو هستند.

لزوم انجام فعالیت های معیشت محور در روستاها
وی تصریح کرد: اگر بتوانیم به سمت توسعه فعالیت های معیشت محور در روستاها حرکت 

کنیم قطعاً نتیجه آن اشتغال زایی بیشتر و نهایتاً سکونت پایدار در روستاها است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خاطرنشان کرد: در این زمینه جلساتی 
با جهاد کشاورزی، منابع طبیعی، بنیاد مسکن، سازمان میراث فرهنگی و گردشگری و با 
محوریت استانداری داشتیم و به دنبال شناسایی ظرفیت ها هستیم تا بتوانیم متناسب با آن 

برای اشتغال زایی برنامه ریزی کنیم.
وی با بیان اینکه وظیفه بنیاد مسکن در این زمینه تأمین زمین است، گفت: در این زمینه 

منابع طبیعی قول همکاری داده و جهاد کشاورزی با جدیت دنبال این کار است.
صالحی گسترش فعالیت در زمینه صنایع تبدیلی محصولات کشاورزی، بسته بندی 
حبوبات و غلات و دیگر اقدامات در مباحث دامداری روستاییان را از جمله نتایج توسعه 
فعالیت های معیشت محور در روستاها عنوان کرد، ابراز داشت: در صورتی که بنیاد مسکن و 

منابع طبیعی زمین در اختیار متقاضیان قرار دهد و جهاد کشاورزی نیز تسهیلات را فراهم 
کند ظرفیت خوبی ایجاد می شود تا بتوانیم به سکونت پایدار در روستاها کمک اساسی کنیم 

و اگر این اتفاق رخ دهد قطعاً جوان روستایی به شهر مهاجرت نمی کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه ۷ طرح هادی آماده افتتاح داریم، 
خاطرنشان کرد: در سال گذشته در ۲۰ روستای استان طرح هادی با اعتباری با ۴۵ میلیارد 
ریال انجام شد که این اعتبارات از محل اعتبارات استانی، ملی و سفر مقام معظم رهبری 

تأمین شده است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم یادآور شد: طرح هادی روستاهای تاج 
خاتون، زیزگان، جنداب، فوجرد، طایقان، چاهک و طغرود به مناسبت روز ملی روستاها آماده 

بهره برداری است.
وی همچنین از اهدای ۸۵ فقره سند در روستای پستگان خبر داد و گفت: ۱۴۰ پرونده 

دیگر آماده است که در ماه های آینده این سندها نیز تحویل خواهد شد.

اجرای طرح هادی در 48 روستای استان در سال جاری
صالحی با اشاره به برنامه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در سال ۹۵ اظهار داشت: اجرا و 
بازنگری طرح هادی حدود ۴۸ روستا با اعتباری بالغ بر ۸۵ میلیارد ریال از جمله برنامه بنیاد 
مسکن برای سال جاری است که امیدواریم با تخصیص اعتبار بتوانیم طرح های عمرانی را هر 

چه زودتر شروع کنیم.
وی در پایان با قدردانی از هماهنگی و همدلی ایجاد شده بین مجموعه بنیاد مسکن و 
ادارات و دستگاه های اجرایی استان به ویژه استانداری و دهیاری ها و بخشدارها گفت: قطعاً 
اگر همه با هم هماهنگ و همدل باشیم می توانیم از بنیاد مسکن که یک امکان قانونی برای 
توسعه و عمران روستاها است به خوبی استفاده کنیم و شاهد آبادانی و ایجاد زمینه های اشتغال 

در روستاهای استان باشیم.

فرمانده انتظامی استان قم:

نگاه درون بخشی مشکلات قم را حل نمی کند

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خبرداد

پرداخت 10 هزار فقره تسهیلات نوسازی به روستائیان قم

نخستین پروانه علامت استاندارد حلال در سطح کشور، 
روز پنجشنبه در مراسمی با حضور آیت الله حسن عالمی 
نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی، معاون سازمان 
استاندارد کشور و جمعی از مسئولان برای کشتارگاه صنعتی 

طیور بهاران استان قم صادر شد.
مدیرکل استاندارد قم در این مراسم گفت: صدور این 
پروانه به تامین غذای حلال در داخل کشور و صادرات آن به 

جهان اسلام کمک شایانی می کند.
کشورمان  در  که  غذاهایی  باید  افزود:  فرزانه  منصور 
تولید می شود با رعایت قوانین استاندارد و حلال بودن آن، 

پاسخگوی شبهه های ایجاد شده در این حوزه باشد.
وی با اشاره به ظرفیت استان قم در خصوص استاندارد 
حلال گفت: بحث پیاده سازی و اجرای استاندارد حلال با 
توجه به جایگاه این استان به عنوان ام القرای جهان تشیع 
بسیار مهم است، از این رو با دقت فراوان همه مسائل شرعی 
و فقهی در حوزه استاندارد حلال را با همکاری نهادهای 

مربوطه در دستور کار قرار دادیم.
وی ادامه داد: در قوانین این استاندارد حدود ۹۰ درصد از 
موازین فقه شیعه در موضوع حلال در استاندارد بین المللی 
اسلامی را مورد توجه قرار داده ایم، در همین راستا اعطای 

نشان استاندارد حلال از سوی سازمان ملی استاندارد ایران 
و با محوریت کار حوزه نمایندگی ولی فقیه در وزارت جهاد 

کشاورزی صورت گرفت.
کل  اداره  های  پیگیری  با  کرد:  خاطرنشان  فرزانه 
جمله  از  مختلف  نهادهای  همکاری  با  و  قم  استاندارد 
در  فقیه  ولی  نمایندگی  و  دامپزشکی  کشاورزی،  جهاد 
جهاد کشاورزی استان، نخستین نشان استاندارد حلال به 
کشتارگاه صنعتی طیور بهاران استان قم به علت داشتن 
شرایط لازم صادر شد و درصدد افزایش تعداد پروانه های 

استاندارد حلال هستیم.

با حضور نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی

نخستین پروانه علامت استاندارد حلال در قم صادر شد

نامحــرمانه
واکنش علم الهدی به برگزاری کنسرت در قم

نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی گفت: برخی می خواهند جریانی لامذهب ایجاد کنند و آن را 
مقابل دین قرار دهند و بی بندوبارها مقابل دین بایستند. آیت الله سیداحمد علم الهدی در خطبه های نماز 
جمعه مشهد گفت: امروز در جامعه ما مانع اصلی اجرای نهی از منکر چیست؟ مانع اصلی برخی جریانات 
سیاسی هستند، عده ای می خواهند از قشر بی بندوبار برای خود اردو درست کنند و در انتخابات این 
اردوکشی را راه بیندازند و تا کسی نهی از منکر می کند، اهانت و جسارت می کنند و استهزاء می کنند. 
وی بیان کرد: شما به فکر آسایش جوان هستید؟ حتی برای بیکاری جوانان شعار هم نمی دهید و اظهار 
دغدغه هم نمی کنید. آن وقت واقعاً دغدغه جوان را دارید؟ کدام جوان است که شما از لذت وی دفاع 
می کنید؟ اینها می خواهند جریانی لامذهب ایجاد کنند و آن را مقابل دین قرار دهند و بی بندوبارها مقابل 
دین بایستند وگرنه بلوا راه انداختن در شهر قم نیاز بود؟ قبل از پیروزی انقلاب زنان بی حجاب وارد قم که 
می شدند چادر به سر می کردند آن وقت در این قم شما یک چنین فسق و فجوری به راه می اندازید؟ این 

یک جریان حساب شده است.

بازداشت تهیه کننده »شهرزاد«
یک سایت سینمایی با انتشار خبر بازداشت تهیه کننده سریال پرمخاطب »شهرزاد«، ادعاهایی را در 
این درباره مطرح کرد. »سینماروزان« نوشت: »سیدمحمد امامی تهیه کننده ای که با »شاهگوش« وارد 
شبکه خانگی شد و با »شهرزاد« کسب شهرت کرد، بازداشت شد. خبر بازداشت امامی از سوی رسانه های 
عمدتا منتسب به جریان اعتدال از جمله »عصر تعادل« و »رسانه امید« تایید شده است. این رسانه ها علت 
بازداشت امامی را دخالت در فساد مالی صندوق ذخیره فرهنگیان دانسته اند و از این گفته اند که او از روز 
یکشنبه ۱۱ مهر ۹۵ در بازداشت است. بعد از بابک زنجانی که با راه اندازی شرکتی به نام سورینت فیلم 
به سرمایه گذاری در فیلم هایی مانند »نقش نگار« و »سیزده« و »هیچ کجا هیچ کس« دست زد و البته 
خبر بازداشتش شگفتی ساز رسانه ها شد، حالا امامی دومین سرمایه گذار تازه از راه رسیده سینماست که 
بازداشتش رسانه ها  را به خود مشغول کرده است. محمد امامی در ماه های اخیر به شدت در سینما فعال 
شده بود و به عنوان سرمایه گذار در پروژه های مختلفی حضور داشت؛ از »تابو«ی خسرو معصومی تا »ابد 
و یک روز« سعید روستایی، »خوب بد جلف« پیمان قاسم خانی و »کاناپه« کیانوش عیاری. فصل دوم 
»شهرزاد« در حالی کلید خورد که خبری از حضور امامی در پشت صحنه نبود. امامی از جمله سینماگران 

ایرانی بود که در جشنواره امسال کن هم حضور داشت.«

ادعای روزنامه سعودی درباره معاون ظریف
روزنامه »الوطن«، عربستان در شماره روز پنجشنبه ۱۰ اکتبر مدعی شده »حسین جابری انصاری« 
معاون عربی و آفریقای وزارت خارجه ایران اوایل هفته جاری سفر کوتاهی به »صنعا« پایتخت یمن داشته 
است.این روزنامه به نقل از یک منبع آگاه مدعی شده که جابری انصاری اوایل هفته جاری با رهبران انصار 
الله در صنعا دیدار کرده و بر حمایت ایران از این گروه تأکید کرده است.الوطن همچنین معاون وزیر خارجه 
ایران را به تحریک انصار الله در ادامه درگیری ها و عدم همکاری با تلاش های بین المللی برای حل بحران 
یمن متهم کرده و افزوده: جابری انصاری از حوثی ها ]انصار الله[ خواسته هرچه سریعتر از تشکیل دولت 

جدید با همکاری انصارالله و کنگره مردمی خبر دهند.

واکنش مداح سرشناس به مسابقه ایران و کره
پس از واکنش های مسئولان نسبت به بازی ایران و کره در روز تاسوعا، این بار نوبت به مداحان 
رسید تا به این موضوع ورود کنند. »حاج منصور ارضی، مداح مشهور، شب سوم محرم در مسجد ارگ 
در حین مداحی گفت: »بمیرند آنهایی که هر غلطی که بخواهند بر زبان جاری می کنند. از بس که حرام 
خورده اند، الان هم می خواهند شب تاسوعا جوان ها را بکشانند؛ میدان کربلا را رها کنید، بیایید میدان 
بازی! نقشه ها زیاد است. شما مردم باید بیدار باشید. شما هر کدام اعتراض کنید، آرام آرام می فهمند. 
دنبال درگیری هستند. اگر حزب الله خشمگین شود، همه شان را نابود می کند.«این سخن حاج  منصور 
ارضی پس از آن بر زبان آورده شد که علی مطهری، نایب رئیس مجلس، به درخواست آیت الله محمد 
یزدی، رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، مبنی  بر برگزار نشدن بازی ایران و کره در روز تاسوعا 

واکنش نشان داد. 

جمعیت زنان درگیر اعتیاد 2برابر شده
رضا محبوبی در جلسه ستاد فرهنگی و اجتماعی مدیریت و ساماندهی آسیب های اجتماعی استان 
که در استانداری خراسان رضوی برگزار شد، اظهار داشت: در رابطه با چیستی آسیب های اجتماعی زیاد 
صحبت کرده ایم اما شاید کمتر به این پرداخته ایم که سبب وضعیت موجود جامعه در بحث آسیب های 
اجتماعی چیست و این نپرداختن برایمان مسئله ساز شده است. مشاور وزیر و معاون مرکز امور اجتماعی و 
فرهنگی وزارت کشور گفت: وضعیت کلی کشور در آسیب های اجتماعی را نگران کننده نمی دانیم اما نرخ 

رشد برخی آسیب ها مانند اعتیاد، طلاق و خودکشی نگران کننده است.

مزایده۳ قلوها در اراک!
سرپرستی سه قلوهایی که قرار بود توسط پدرشان به بهای ۶۰ میلیون تومان فروخته شوند به سازمان 
بهزیستی کشور واگذار شد. مردی که می خواسته پدر یک فرزند شود حال با تولد سه قلوها غافلگیر 
شده و به فکر فروش فرزندانش افتاده است. او در ابتدا، بهای ۴۰ میلیون تومان را برای هر یک از فرزندان 
خود تعیین کرده اما زمانی که با استقبال خریداران تهرانی مواجه نشده است، قیمت در نظر گرفته برای 
فرزندانش را پایین آورده است. آنها در روستایی در حوالی شازند از توابع استان مرکزی زندگی می کنند 
و مرد خانواده کار مشخصی ندارد. با این شرایط او از همان ماه های نخست زندگی مشترکشان تاکید 
زیادی به فرزند آوری داشته و سرانجام پس از گذشت ۳ سال، خواسته مرد با تولد نیکا، سارا و خورشید 

برآورده می شود.

 باید با محوریت استانداری 
و فرمانداری بتوانیم ضمن هماهنگی 

با دهیاران و بخشداران از اقدامات موازی 
جلوگیری کنیم و با تقسیم کار در حوزه 

عملیات اجرایی و عمرانی، حداکثر خدمت را به 
روستاییان عزیز ارائه دهیم که نتیجه آن قطعاً 

رضایتمندی  مردم در روستاها 
خواهد بود

تهیه و اجرای طرح های هادی، تأمین زمین 
برای متقاضیان فاقد مسکن، صدور اسناد اماکن 
روستایی و نوسازی و بهسازی منازل غیر مقاوم 
روستاها را از جمله وظایف قانونی بنیاد مسکن 

انقلاب اسلامی است. طبق قانون، بودجه به 
روستاهای بالای 20 خانوار تخصیص پیدا می کند و 
بنیاد مسکن در حال حاضر برای تمامی روستاهای 
بالای 20 خانوار استان که برابر قانون تکلیف داشته، 

طرح هادی تهیه و اجرا شده است

روزنامه ایمان 
را هر روز 
در سایت 

نشر دیجیتال 
ببینید


